
کارشناس اقتصادی:
صرافان نباید جایگزین بانک ها شوند

کارشــناس ارز تاکید کرد: صرافان نباید جایگزین بانک ها شوند و ارز را از 
بانک مرکزی خریداری و با تغییر قیمت به مردم بفروشند، چراکه این امر 
موجب افزایش سفته بازی و دلالی می شود.»ســید کمال سیدعلی« در 
خصوص اعتراض برخی صرافان به شــرایط موجود بازار ارز و ادعای قائم 
مقام کانون صرافان در خصوص تعطیلی صرافی ها به دلیل سیاست بانک 
مرکزی، توضیح داد: همواره گفته می شــود که ارز در بازار باید به دســت 

مصرف کننده واقعی و به مصارفی برسد که به هدف نزدیک باشد.
وی افزود: اگر ارز به افرادی تعلق بگیرد که به دنبال ســفته بازی و دلالی 
هستند تا ارز را ارزان خریداری کرده و گران بفروشند و فاصله نرخ ارز بانک 
مرکزی نسبت به بازار آزاد بیشتر باشد، شاهد هجوم سفته بازان و دلالان 

خواهیم بود و این در واقع به نوعی فراخوان سرمایه است.
کارشــناس ارزی تاکید کرد: مدت هاست شــاهد این هستیم که برخی 
با اجاره کارت ملــی از بی اطلاعی مردم سوءاســتفاده می کند و ارزهای 
خدماتی را تنها با پرداخت مبالغ ناچیزی خریداری می کردند و این اتفاق 

در بازار ارز تاثیر بسزایی داشت.

سیدعلی یادآور شــد: تصمیمات اخیر بانک مرکزی در کنترل تخصیص 
ارز و تعیین شروطی همچون افتتاح حســاب ذخیره ارزی اگرچه شرایط 

را برای مسافران سخت کرده است، اما جلوی سفته بازی را گرفته است.
وی تاکید کرد: اقدام مثبتی همچون کاهــش فاصله نرخ ارز در بازار آزاد و 
رسمی، تخصیص ارز برای مواردی همچون ارزهای خدماتی و مسافرتی، 

کاهش تنش در منطقه موجب شده نرخ ارز ثابت باشد.
این کارشــناس اقتصادی اظهار داشــت: در شــرایطی که بازار ارز به ثبات 
رســیده اعتراض صرافان معنی ندارد و باید پرســید به چه چیزی اعتراض 
دارید؟، اینکه چــرا ارز مصرف واقعی خــود را به دســت آورده و این امر بر 
بازار نیمایی نیز تاثیر گذاشته است.سیدعلی افزود: اگرچه مصارف ارزهای 
خدماتی و مسافرتی کمتر از ۷ تا ۸ درصد اســت، اما در زمان هجوم سرمایه 
این ارقام قابل توجه اســت.وی بیان کرد: باید در خصوص سرمایه صرافان 
تصمیم درســتی اتخاذ شــود و نباید اجازه دهیم صرافان به جای بانک ها 
بنشینند؛ چراکه این اقدام درستی نیست و باید حداکثر استفاده را از صرافی 
بانکی داشته باشــیم و مازاد آنها را به صرافی های دیگر اختصاص دهیم.این 
کارشــناس اقتصادی گفت: صرافان باید ارز را از مردم خریداری و به مردم 
بفروشــد، نه اینکه ارز را از بانک مرکزی خریداری و به مردم بفروشد؛ البته 

باید حساب کارگزاری برخی صراف ها در دوره تحریم فعال باشد.

اقتصاد جدایی جهان از دلار
خریــدار  دلار از زمــان جنــگ جهانی 
دوم، ارز ذخیره جهان بوده امــا ترکیبی از 
دلایل سیاسی و اقتصادی، در حال کاهش 

تدریجی سلطه آن است.
بــه گفتــه صنــدوق بین المللــی پــول، 
نزدیک بــه ۶۰ درصد ذخایــر بین المللی 
به دلار نگهداری می شــود. دلار همچنین 

پرکاربردترین ارز برای تجارت است.
در حــال حاضــر، تحریم های غــرب علیه 
روســیه پــس از تهاجــم این کشــور به 
اوکراین، باعث نگرانی سایر کشورها درباره 
پیامدهای احتمالی مخالفت با واشــینگتن 

شده است.
برخی از این کشورها مانند برزیل، آرژانتین، 
بنــگلادش و هنــد، ارزهــا و دارایی های 
پشــتیبان از جمله یوان چین و بیت کوین 
را برای تجارت و پرداخــت فراهم می کنند.

محیط ژئوپلیتیــک کلان، کشــورها را به 
جســت وجوی ارزهای جایگزیــن ترغیب 
می کند؛ اما مدت هاســت کــه در خصوص 
ســلطه بیش از حد دلار در تجــارت و امور 

مالی جهانی، نگرانی وجود دارد.
موضوع »دلارزدایی« حداقل از دهه ۱۹۷۰ 
میلادی، هر چند ســال یک بار مطرح شده 
است.کشــورهای سراســر جهــان تلاش 
می کنند برنامه هایی را برای دور شــدن از 

دنیای تحت سلطه دلار تنظیم کنند.
در ادامه، ســه دلیل برای »دلارزدایی« را از 

نظر می گذرانیم:
۱. سیاست پولی آمریکا تأثیر زیادی بر سایر 
نقاط جهــان دارد. آمریــکا صادرکننده ارز 
ذخیره جهان اســت که ارز غالب در تجارت 
بین المللــی و ســامانه های پرداخت نیز به 

شمار می رود.
بر اســاس گزارش اندیشکده مرکز ویلسون 

که در ماه مه منتشــر شــد، این ارز قدرت 
زیادی بر اقتصاد جهانــی دارد و اغلب بیش 

از حد ارزش گذاری می شود.
این موقعیت، امتیازی را به آمریکا اعطا کرد 
که والری ژیسکار دستن )که از سال ۱۹۷۴ 
تــا ۱۹۸۱ میلادی رئیس جمهور فرانســه 

بود(، آن را »امتیاز گزاف« می نامید.
یکــی از جنبه هــای این امتیاز این اســت 
کــه در صورتی کــه آمریکا نتوانــد بدهی 
خــود را پرداخت کند، در صــورت کاهش 
شــدید ارزش دلار، دچار بحران نمی شود؛ 
زیرا واشــینگتن به ســادگی می تواند پول 

بیشتری چاپ کند.
همچنین به این معنا اســت که کشورهای 
سراسر جهان باید سیاست های اقتصادی و 

پولی آمریکا را از نزدیک دنبــال کنند تا از 
تأثیرات آن بر اقتصاد خود جلوگیری کنند.

برخــی از کشــورها، از جمله هنــد، اعلام 
کرده انــد که از ایــن موضوع کــه آمریکا با 
استفاده از سیاســت های پولی خود آن ها را 

گروگان گرفته است، خسته شده اند.
در حــال حاضر، یــک کارگــروه در بانک 
مرکزی هند در حال تلاش برای اســتفاده 
از روپیه هند برای تجارت است؛ این موضع 
براساس دیدگاه نارندرا مودی، نخست وزیر 

هند، اتخاذ شده است.
۲. افزایش ارزش دلار در برابر بیشــتر ارزها 
در سراسر جهان، واردات را برای کشورهای 

نوظهور گران تر می کند.
در آرژانتیــن، فشــار سیاســی و کاهش 

صادرات، بــه کاهش ذخایــر دلار آمریکا و 
فشار بر پزو )واحد پول آرژانتین( منجر و به 

نوبه خود باعث افزایش تورم شد.
طبق گزارش رویترز، وزیر اقتصاد آرژانتین 
روز چهارشــنبه گفت این امر باعث شــده 
آرژانتین بــرای واردات از چین به جای دلار 

آمریکا از یوان استفاده کند.
اقتصاددانان آلیانز )یک شــرکت خدمات 
مالی بین المللی( در گزارشــی در ۲۹ ژوئن 
)۸ تیر( نوشــتند که قدرت بیشــتر دلار، 
نقش این ارز را به عنوان ارز ذخیره تضعیف 
می کند. اگر دسترسی به دلار گران تر شود، 
وام گیرنــدگان، گزینه هــای جایگزین را 

جست وجو خواهند کرد.
لوئیز ایناسیو لولا داســیلوا، رئیس جمهور 

برزیل، یکــی از سرســخت ترین حامیان 
راه اندازی ارزهــای جایگزیــن دلار برای 
تسویه تجاری بوده است، تا جایی که برزیل، 
روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی را نیز 
به دوری گزیــدن از دلار آمریــکا تحریک 
کرده اســت.۳. تجــارت جهانــی و تقاضا 
برای نفت در حال تنوع یافتن اســت و این 
موضوع دلارهای نفتــی را در معرض خطر 
قرار می دهد.یکــی از دلایل مهــم تبدیل 
شــدن دلار آمریکا به ارز ذخیره جهانی این 
است که کشورهای حاشیه خلیج فارس در 
غرب آســیا از دلار آمریکا برای تجارت نفت 
اســتفاده می کردند؛ زیرا تا زمانی که آن ها 
تجارت نفت را انجــام می دادند، این ارز یک 

ارز تجاری پرکاربرد بود.
در سال ۱۹۴۵ میلادی، عربستان سعودی 
و آمریــکا به توافقی تاریخی دســت یافتند 
که بر اســاس آن، عربســتان سعودی فقط 
با اســتفاده از دلار، نفت خــود را به آمریکا 
می فروخت و در مقابل، ذخایــر مازاد دلار 
را مجدداً در خزانه ها و شــرکت های آمریکا 

سرمایه گذاری می کرد.
این توافق باعــث تضمین امنیــت آمریکا 
از سوی عربســتان ســعودی شــد؛ اما با 
ظهور صنعت نفت شــیل، آمریــکا از نظر 
انرژی اســتقلال یافــت و صادرکننده نفت 
خالص شد.بر اســاس گزارش اقتصاددانان 
آلیانز، تغییر ســاختاری در بازار نفت که بر 
اثر انقلاب نفت شِــیل به وجود آمد، ممکن 
است برخلاف آنچه اندیشــیده می شود، به 
نقش دلار آمریکا به عنوان ارز ذخیره جهانی 
لطمه بزنــد؛ زیرا صادرکننــدگان نفت که 
نقشی پررنگ در وضعیت دلار ایفا می کنند، 
باید به ســوی سایر کشــورها و ارزهایشان 

تغییر جهت دهند.

 عدالت مالیاتی با اجرای مالیات های تنظیمی
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درجلسه ستادمرکزی اربعین
 رئیسی: زمینه برگزاری دلنشین، ارزان 

و ایمن اربعین فراهم شود

 حذف نرخ گذاری های کاذب
مرکز مبادله ارز چگونه به ثبات بازار ارز 

کمک کرد؟

رئیس ستاد اربعین:
تعداد مرزهای زمینی برای اربعین افزایش یافت
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سایه سنگین ناترازی برق بر اقتصاد کشور
مهدی عرب صادق امــروز تامین انرژی صنایــع و کارخانجات در تابســتان 
دچاربحران جدی خاموشی شده اســت و با این مســیری که پیش می رویم این 
گرفتاری تابستان ســال های آتی هم گریبان گیر صنایع کشور خواهد بود.اکنون 
در مسیر رشد اقتصادی پایدار کشور، راهی بجز رشدتولید داخلی و توسعه صنعتی 
وجود ندارد و تامین بــرق پایدار، این چرخه مهم توســعه را دچــار توقف و وقفه 
نموده است.البته در زمســتان هم وضعیت بهتر از تابستان نیست و با توجه با سبد 
نیروگاهی کشور که متکی بر سوخت های فســیلی و تولید حرارتی است، چالش 
سوخت رســانی به نیروگاه ها در فصل سرما، چالش اساســی صنعت برق و البته 

اقتصاد کشور است.

یادداشت

رییــس گــروه برنامه ریــزی و آمارهای ســازمان 
مالیاتی کشــور اعلام کرد: از ابتدای امسال تا پایان 
تیرمــاه ۲۱۶ هزار میلیــارد و ۲۹۹ میلیــون تومان 
درآمدهای مالیاتی وصول شــده که این آمار نسبت 
به مدت مشــابه ســال گذشــته که ۱۴۳ میلیارد و 
۸۸۸ میلیون تومان بود، رشــد ۵۰ درصدی را نشان 

می دهد.
»مجتبی امیری« اظهار داشــت: از مجموع وصولی 
درآمدهــای مالیاتی، بیــش از ۱۳۳ هــزار میلیارد 
تومان مربوط به مالیات های مســتقیم با ۹۰ درصد 
تحقق نسبت به قانون بودجه امسال و ۵۲ درصد رشد 

نســبت به مدت مشابه ســال گذشته بوده 
است.

وی با بیان اینکه مالیات های مستقیم شامل 
مالیات بر اشخاص حقوقی، مالیات بردرآمد 
و مالیات بــر ثروت می شــود، بیــان کرد: 
همچنین مالیات اشخاص حقوقی در همین 
مدت ۸۱ هزار و ۵۵۸ میلیارد تومان وصول 

شده که نسبت به مدت مشــابه سال گذشته رشد ۴۱ 
درصدی را نشان می دهد.

امیــری تأکید کرد: ۴۱ هــزار میلیارد تومان ســهم 
مالیات بر درآمدها وصول شــد که نســبت به مدت 

مشابه ســال قبل رشــد ۶۹ درصدی را به 
همراه داشت.

رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای سازمان 
مالیاتی با بیان اینکه مالیات بر ثروت ۱۰ هزار 
میلیارد تومان وصول شد، بیان کرد: این رقم 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته که ۵ هزار 
میلیارد تومان بوده است، رشد ۸۸ درصدی 

را نشان می دهد.
امیری ادامه داد: ۸۳ هزار میلیارد تومان درآمد مربوط 
به وصولی مالیــات در بخش کالاهــا و خدمات با ۸۲ 
درصد تحقق نسبت به بودجه و ۴۲ درصد رشد نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته است.
وی با اشــاره به اینکه ســهم مالیات مشاغل نسبت 
بــه کل مالیات های وصولی هشــت درصد اســت 
گفت: امســال ۱۶ هزار و ۴۴۴ میلیارد تومان مالیات 
از مشاغل وصول شــد که این رقم نســبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته رشــد ۸۳ درصدی را نشان 

می دهد.
رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای ســازمان مالیاتی 
گفت: مالیات های مســتقیم با ۶۲ درصد سهم در کل 
درآمدهای مالیات بیشترین وصولی مالیاتی را به خود 

اختصاص می دهد.

مالیات

رشد ۵۰ درصدی درآمدهای مالیات های در سال ۱۴۰۲
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درجلسه ستادمرکزی اربعین
رئیسی: زمینه برگزاری دلنشین، ارزان و ایمن 

اربعین فراهم شود
رئیس جمهور بر اتخاذ رویکرد تحولی در برنامه ریزی مراســم اربعین 
امســال تاکید و تصریح کرد: دســتگاه ها بــا اتخاذ رویکــرد تحولی و 
آسیب شناسانه زمینه برگزاری دلنشین، ارزان و ایمن اربعین را فراهم 
کنند.حجت الاســلام ســید ابراهیم رئیسی در جلسه ســتاد مرکزی 
اربعین، با اشــاره به گزارش اقدامات انجام شــده از سوی دستگاه های 
اجرایی، وزارتخانه ها و استانداری ها برای برگزاری آئین باشکوه اربعین 
حســینی، بر اتخاذ رویکرد تحولی در برنامه ریزی مراسم امسال تاکید 
و تصریح کرد: دســتگاه های مســئول ضمن بررســی آسیب شناسانه 
اقدامات سال قبل، برای ســال جاری به نحوی برنامه ریزی کنند که با 
کاســتن از نقاط ضعف و تقویت نقاط قوت، مراسمی »دلنشین، ارزان و 

ایمن« برای زائرین حضرت اباعبدالله )ع( رقم بخورد.
رئیس جمهور رویداد بزرگ و تمدن ساز اربعین را »جلوه ای از عبودیت 
و معنویــت«، »گامی مهم در جهت تشــکیل تمدن نوین اســلامی«، 
»تلألو وحدت و انسجام امت اسلام« و »نمایان شدن عشق و دلدادگی 
مردم به امام حســین )ع(« توصیف کرد و با اشــاره به اشتیاق گسترده 
مردمی برای حضور در مراسم اربعین سال گذشته، بر افزایش و ارتقای 

کیفیت خدمت رسانی به زائرین امام حسین )ع( تاکید کرد.
رئیس جمهور حمل و نقل، تغذیه و اسکان را ارکان اصلی خدمت رسانی 
به زائرین حضرت اباعبدالله الحسین )ع( برشمرد و دستگاه های اجرایی 
را موظف کرد با »برنامه ریزی دقیق و درســت« توأم با »اجرای صحیح 
و نظارت مستمر« در کنار »تبیین و اطلاع رســانی به هنگام« بر بهبود 
کیفیت برگزاری این آئین و تســهیل بهره مندی معنــوی زائران از آن 
بیافزایند.»تأکید بر اهمیت نقش رسانه ملی برای تبیین و اطلاع رسانی 
دقیق و درست«، »حل مشکل گذرنامه زائران با تسهیل صدور گذرنامه 
جدید، برگه عبــور و تمدید اعتبار«، »نظارت جدی بــر نحوه فروش و 
قیمت گذاری بلیط وسایل حمل و نقل هوایی و زمینی«، »بررسی دقیق 
امکانات طرف عراقی در مرزهای مختلف برای پذیرش زائران«، »توجه 
ویژه و استفاده از ظرفیت نیروها و تشکل های مردمی در خدمت رسانی 
به زائرین ابا عبــدالله )ع(« و »ضرورت توجه جدی بــه زمان بندی آغاز 
مراسم برای افزایش کیفیت خدمت رسانی« از دیگر تأکیدات سخنان 

رئیس جمهور در این جلسه بود.

حجت الاسلام رئیســی با تاکید دوباره بر اهمیت جنبه و وجهه مردمی 
آئین اربعین حســینی در طول تاریخ تصریح کرد: جا داشت در جلسه 
امروز نمایندگانی از میان فعالان مردمی برگزاری پیاده روی اربعین نیز 

حضور داشته و به ارائه نظرات و ظرفیت های خود می پرداختند.

 سفیر جدید ایران در ترکیه استوارنامه خود 
را تقدیم اردوغان کرد

محمدحســن حبیب الله زاده ســفیر جدید جمهوری اســلامی ایران 
در آنــکارا در دیدار با » رجــب طیب اردوغان « رئیــس جمهور ترکیه 
استوارنامه خود را تقدیم کرد. محمدحسن حبیب الله زاده سفیر جدید 
جمهوری اســلامی ایران در آنکارا در دیدار با » رجب طیب اردوغان « 

رئیس جمهور ترکیه استوارنامه خود را تقدیم کرد.
رئیس جمهور ترکیه در این دیدار با اشــاره به فرا رســیدن ماه محرم و 
عاشورای حسینی، عاشــورا را نماد برابری مســلمانان و بهانه ای برای 
اتحاد جوامع اسلامی بر شــمرد.اردوغان در ادامه زمینه های مختلف 
همکاری میان جمهوری اسلامی ایران و جمهوری ترکیه را مورد اشاره 
قرار داده و بر اهمیت توســعه همکاری های اقتصــادی و تجاری تاکید 
نمود. وی تحقق تجارت۳۰ میلیارد دلاری بین دو کشور را در دسترس 
دانسته و خواســتار تلاش مسئولان کشــور جهت رفع موانع تجاری و 

تحقق این رقم شد.
رئیس جمهور ترکیه همچنین خواســتار افزایش همــکاری های دو 
کشور در زمینه مقابله با تروریسم؛ اســلام هراسی و اتحاد جهان اسلام 
شد.رجب طیب اردوغان رئیس جمهور ترکیه با تقدیم سلام های گرم 
خود به رهبر معظم انقلاب اسلامی و رئیس جمهور کشورمان، از آقای 
دکتر رئیسی برای سفر به ترکیه دعوت بعمل آورد و از سفر قریب الوقوع 
وزیر امور خارجه ترکیه به تهران ابراز خرســندی نمود.محمدحســن 
حبیب الله زاده سفیر جدید کشــورمان در ترکیه ضمن تشریح برنامه 
های خود برای توسعه مناسبات ایران و ترکیه اظهار داشت: دستور کار 
اصلی دستگاههای دو کشور توسعه مناسبات بویژه در زمینه اقتصادی 
و تجاری اســت و در عین حال همکاری و همفکری در مسائل سیاسی 
دو جانبه، منطقه ای و بیــن المللی نیز از مهمتریــن موضوعات مورد 

پیگیری خواهد بود.
حبیب اله زاده به طیف وســیع همکاری ها و مشورت های دو کشور در 
حوزه سیاســی از جمله؛ روند آســتانه، گفتگوهای چهارجانبه، قفقاز، 
فلسطین، جهان اســلام و مبارزه با تررویسم اشاره و بر تعمیق تعاملات 

دو کشور مهم ایران و ترکیه در خصوص مسائل منطقه ای تاکید نمود.
سفیر کشورمان با تمجید از مواضع مشــترک ایران و ترکیه و تعدادی 
از کشورهای اســلامی در قبال هتک حرمت قرآن کریم، تقویت اتحاد 
و همبستگی مسلمانان برای مقابله با روند اســلام هراسی و توهین به 

مقدسات دینی را ضروری برشمرد.

حسین زهی: 
کشورهای اسلامی باید با اتحاد در برابر هتک 

حرمت قرآن بایستند
یک عضو کمیسیون عمران مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: انتظار 
می رود کشــورهای اســلامی همانند اتحادی که در جبهه غرب وجود 

دارد، با یکدیگر متحد شده و در برابر اهانت به مسلمانان بایستند.
اسماعیل حســین زهی ضمن محکومیت هتک حرمت قرآن کریم، بیان 
کرد: قرآن معجزه خداوند متعال بوده که بر پیامبر اسلام )ص( نازل کرده 
است. از طرفی قرآن متعلق به تمام مسلمانان اســت و تمام افرادی که به 
خدای متعال اعتقاد دارند برای آموزه های این کتاب آســمانی نیز احترام 
قائل هستند. قرآن از طرف خداوند متعال وحی شده است. ضمن محکوم 
کردن هتک حرمتی که در کشــور ســوئد و دانمارک صورت گرفت، باید 
بگویم این کشــورها علی رغم ادعاهایی که در خصوص استقلال و آزادی 
بیان داشــتند، با این اقدام به دو میلیارد مســلمان در سطح جهان اهانت 
کردند.وی در ادامه اظهار کرد: انتظار می رود ســران کشورهای اسلامی 
هرچه زودتر جلسه ای تشکیل داده و به صورت فوری به این موضوع ورود 
کنند. انتظار می رود کشــورهای اســلامی واکنش قاطعی نسبت به این 
موضوع نشان دهند. حتی کشورهایی که اکثریت آنها مسلمان نیستند اما 
در آنها مســلمان هایی زندگی می کنند باید نسبت به این موضوع واکنش 

نشان داده و حداقل در یک بیانیه ای این حرکت را محکوم می کردند.

تریبون

فرمانده منطقه پدافند هوایی شمال شرق گفت: امروز 
ارتش سرافراز جمهوری اسلامی ایران محکم و استوار 
پاسخگوی تهدیدات دشمن است؛ بصیرت کامل دارد و 
قدرتمندتر از گذشته و با حضور کارکنان خدوم جوان 

در حال اجرای ماموریت های محوله است.
 امیر ســرتیپ دوم محمدرضــا معصومــی فرمانده 
منطقه پدافند هوایی شمال شرق امام رضا )ع(، ضمن 
گرامیداشــت پنجم مرداد ماه سالروز حماسه شهدای 
سوباشــی، در جمع عزاداران تاسوعای حسینی گفت: 
رشادت ها در سوباشی هیچ گاه فراموش شدنی نیست 
و ایمان و مجاهدت شهدای سوباشی در تاریخ ماندگار 

خواهد بود.

امیر سرتیپ دوم معصومی با اشاره به اهمیت 
ســایت رادار سوباشــی در ایام دفاع مقدس 
خاطرنشــان کرد: ســایت رادار سوباشی در 
طول جنگ نقش بســیار مهم و ارزنده ای را 
در منطقه غرب داشــت و قلــب دفاع هوایی 

منطقه غرب کشور بود.
وی افــزود: پدافند هوایی ارتــش به کمک 

ســامانه های راداری در طول دفاع مقدس توانســت 
با ارســال اطلاعات تمام حمله های هوایی دشــمن از 
بدو حرکت به مراکز دفاعــی این حملات را یکی پس از 

دیگری خنثی کند.
امیر ســرتیپ دوم معصومی با تاکید بر اینکه شهدای 

سوباشی نقش مهمی در ارتقای توان دفاعی 
پدافند هوایی کشــور داشــتند، یادآور شد: 
سایت رادار سوباشی یکی از نقاط مهمی بود 
که در طول دفاع مقدس اجــازه نمی داد که 
هواپیماهای دشــمن به خاک ایران تعرض 
کنند و بــا قدرت در مقابل حملات دشــمن 

ایستادگی می کرد.
فرمانده منطقه پدافند شمال شرق تصریح کرد: سایت 
راداری سوباشی، نماد قدرت و استقامت پدافند هوایی 
ایران در دوران دفاع مقدس اســت که تــا آخرین روز 
نبرد در برابر حملات هوایی دشــمنان همچون دژی 

مستحکم ایستاد و از کیان کشور دفاع کرد.

وی با اشــاره به این که بعد از جنگ تحمیلی، ارتش با 
اســتفاده از ابتکار و خلاقیت جوانان ایــن مرز و بوم در 
راســتای بومی و به روز کردن تمامــی تجهیزات خود 
حرکت کرد گفت: امروز ارتش ســر افــراز جمهوری 
اســلامی ایران محکم و استوار پاســخگوی تهدیدات 
دشــمن اســت و بصیرت کامل دارد و قدرتمند تر از 
گذشــته و با حضور کارکنــان خدوم جــوان در حال 
اجرای ماموریت های محوله اســت، ارتش زیر پرچم 
ولایت، امانــت  دار جمهوری اســلامی و خط قرمزش 
امنیت کشور اســت و علاوه بر ماموریت اصلی خود در 
تمام صحنه هــای مورد نیاز از جملــه بلایای طبیعی، 

سیل و زلزله و ... در میدان خدمت به ملت حاضر است.

امیر ســرتیپ دوم جعفری گفت: توطئه دشــمن در 
عملیــات مرصاد به لطــف الهی خنثی شــد و نیروی 
هوایی همانند اول جنگ این بــار در پایان جنگ نقش 
بی بدیل خود را در کنار سایر رزمندگان نظام اسلامی 

به خوبی ایفا کرد.
 به نقــل از ارتش، امیر ســرتیپ دوم خلبان مســعود 
جعفری فرمانده پایگاه هوایی شــهید لشکری گفت: 
اســتکبار جهانی در اوایل مرداد ۶۷ در فتنه ای جدید 
بعد از پذیرش قطعنامه این بار توانست توسط منافقین 

کوردل دسیســه دیگری را پیاده کند تا به خیال خام 
خود ضربه دیگری به نظام اسلامی وارد کند.

وی افزود: نقش نیروی هوایی از دو منظر حائز اهمیت 
است؛ همانگونه که در ۳۱ شــهریور ۵۹ نیروی هوایی 
اولین نیرویی بود که به مصاف دشــمن بعثی رفت و با 
عملیات اولین پاســخ، شــمال وجنوب عراق را مورد 
حمله قرار داد و در ۶ ماهه اول جنگ تا شــکل گیری 
نیروهای مردمی و انســجام نیروهای نظامی، یک تنه 
ارتش تا بن دندان مســلح عراق را متوقف کرد، در این 

عملیات نیز نیروی هوایی که ۸ ســال جانانه در تمام 
عملیات ها حضور موثر داشــت در واپســین لحظات 
دوباره پرقدرت و با اقتــدار وارد عمل شــدو با حمله 
جنگنده های خــود از پایگاه های همــدان، دزفول و 
مهرآباد، درس فراموش نشدنی به منافقین و حامیان 
اصلی شان خصوصا اســتکبار جهانی داد و برگ زرین 

دیگری به صفحات پرافتخار نیروی هوایی افزود.
وی اظهار کرد: در این عملیــات خلبانان نیروی هوایی 
به عنوان یک نیروی واکنش ســریع، مانع وارد شــدن 

خسارت جبران ناپذیر به کشور شدند.
فرمانده پایگاه هوایی شــهید لشــکری مهرآباد تاکید 
کرد: نقش خلبانان هوانیروز نیز مثال زدنی اســت که 
با رشــادت خود، قدرت نظام اسلامی را به رخ دشمنان 

کشیدند.
وی در پایان ضمن تجلیل از یاد و خاطره شهدای دفاع 
مقدس گفت: جــا دارد یادی کنیم از شــهید والا مقام 
سپهبد شهید علی صیاد شــیرازی که نقش موثری در 

پیروزی این عملیات ایفا کرد.

ارتش

ارتش

خریدار   خطیب نماز جمعه تهران گفت: 
نام و یاد حضرت اباعبدالله)ع( و یاد شهدای 
کربلا باعث وحدت بیشتر جامعه می شود و 
در زیر این پرچم دلها و اندیشه ها به هم گره 

می خورد.
نماز عبادی - سیاسی ظهر جمعه عاشورای  
به امامــت حجــت الاســلام محمدجواد 
حاج علی اکبری در دانشــگاه تهــران اقامه 

شد.
خطیب نماز جمعه تهران در فراز اول خطبه 
خود با اشاره به تقارن روز جمعه با عاشورای 
حســینی گفت: امروز همه نمازگزاران در 
ظهر عاشــورا در حال خواندن نماز هستند، 
امام حســین)ع( هم کار خود را با اقامه نماز 
آغاز کرد. امام حسین)ع( در نمازهای کنار 

کعبه خطبه می خواند و روشنگری می کرد.
حاج علی اکبری با اشــاره به شــور و شوق 
عزاداران حســینی اظهار داشت:ملت عزیز 
ایران و ملت های مومــن و ارادتمندان اهل 
بیــت در اقصی نقاط عالم مشــغول تعظیم 
یکی از بزرگترین شــعائر الهی هستند این 
حالی که ملت ما دارند، ایــن زنجیر زدن ها 
، به سر و ســینه زدن ها و اینکه هر کسی به 
زبان خــود وصف حضرت اباعبــدالله)ع( را 

می گوید ریشــه در عشــق و علاقه به سید 
الشهدا )ع( دارد.

خطیب نماز جمعه تهــران اضافه کرد: این 
حکایت ریشــه  در تقوایی دارد که خداوند و 
تبارک به ملت ما کرامت کرده و باید قدر آن 
را دانست این ریشه در دل هاست این تقوای 
است که خدا به دل های مومنین داده است، 
این غوغای که در مجالس حسینی برپاست 

حکایت از عشق به این مکتب است.
وی افــزود: نام و یاد حضــرت اباعبدالله)ع( 
و یاد شــهدای کربلا برای همیشه به دل ها 
معنویت و طراوات مــی دهد و باعث وحدت 
بیشتر جامعه می شــود و در زیر این پرچم 

دلها و اندیشه ها به هم گره می خورد.
حاج علی اکبری اضافه کرد: اگر شــیاطین 
بخواهند در این مســیر وسوســه انگیزی 
کنند، کید شــیطان به عنایــت و برکت نام 

حسین ابن علی)ع( برطرف خواهد شد.
خطیب نماز جمعــه تهران روز عاشــورا را 
روز تجدید عهد خواند و بیان داشــت: امروز 
روز تجدید عهــد برای ادامــه راه اباعبدالله 
الحسین)ع( است راهی که پیش روی ملت 
عزیز ما باز شــد و دســت ملت ما پیشروی 
ملت های ســتمدیده عالم گشوده شد. این 

راه، راه عزت، افتخار، بازگشــت به بندگی 
خدا، تمســک به قرآن و عترت پیامبر اعظم 

است.
وی اظهار داشت: نشــانه روشن این تجدید 
عهد، تجدید عهد با ولی فقیــه زمان، برای 
تمهید کردن و زمینه ســازی حضرت بقیه 
الله اســت و در همه مجالس مــا هم جریان 

خواهد داشت.
وی با اشاره به هتک حرمت نسبت به قرآن 
کریم گفت: این خیال خام و باطل دشمنان 
اسلام اســت اگر خواســتند دو قطبی بین 
پیروان ادیان درســت کنند و موفق نشدند 
چون مســلمان ها بــه  همه کتــاب های 

آســمانی احترام مــی کنند. علــی اکبری 
تصریح کــرد: اگر می خواســتند اســلام 
هراســی را ترویج کنند باعث ترویج بیشتر 
اســلام و قرآن در منطقه خودشان خواهد 
شد  و اگر خواستند با عقبه صهیونیستی نام 
مردم فلسطین را تحت الشــعاع قرار دهند 
بدانند که امروز صــدای زوال و فرو ریختن 
ارکان  زیســت  پر از ننگ آنها در همه عالم 

شنیده می شود.
خطیب نمــاز جمعــه تهران یادآور شــد: 
مگــر آن روز که جماعت نابکار خواســتند 
قرآن ناطق را از صحنه حــذف کنند موفق 
شــدند؟ بارها قبر مطهر حضرت اباعبدالله 
الحسین)ع( را با خاک یکســان کردند، اما 

موفق نشدند. 
علی اکبری اضافه کرد: قرآن نور خداســت 
این نور ماندنی اســت و همه عالم را خواهد 
گرفت و این خفاشــان  محکوم به زوال و فنا 
هســتند  این موج عاشــورایی و حسینی و 
طوفانی که از این غیرت برپا شــده قویترین 

پاسخ ها را به این جماعت نابکار خواهد داد.
وی با اشاره به ســالروز تاسیس نماز جمعه 
گفت: ما نمــاز جمعه را از امام حســین)ع( 
هدیه گرفتیم و این نمــاز محصول انقلاب 

اسلامی اســت این واجب فراموش شده ای 
اســت که قرنها از آن محروم بودیم و انقلاب 
اســلامی این نعمت بزرگ را به ما برگرداند 
و این انقلاب محصول قیام ســید الشــهدا 
)ع( و حاصــل خون حضــرت اباعبدالله)ع( 
و امتداد قیام حســینی اســت. نماز جمعه 
هدیه مخصوص سید و ســالار شهیدان به 
جامعه ما اســت.خطیب نماز جمعه  تهران 
با  گرامیداشت سالروز عملیات مرصاد گفت:  
این عملیات درس عبرتی بــرای منافقین 
پســت  بود در ایــن زمان هم خــون مطهر 
شهدای مظلوم عملیات مرصاد چه بلایی بر 

سر منافقین کور دل آورده است.
حاج علی اکبری با اشــاره به وقــوع انفجار 
در منطقه زینبیه دمشــق گفت: این واقعه 
دلهــای مومنیــن و دوســتداران حضرت 
زینب علیهم السلام را شکســت. این رفتار 
مذبوحانه ما را به یاد مدافعین حرم انداخت 
و به یاد حاج قاسم و شــهدای مظلوم مدافع 
حرم. این کارهــای کور به جــای نخواهد 
رسید. این حرم و حریم هزاران هزار عاشق 
دل داده دارد که ســرو جان را فدای حرمت 
این حرمها خواهد کرد و آنها هم ره به جای 

نخواهند برد.

وز ارتش محکم و استوار پاسخگوی تهدیدات دشمن است امر

وی هوایی در عملیات مرصاد بی بدیل بود نقش خلبانان نیر

خریدار  یادگار امام گفت: اگر می خواهیم 
حسینی باشیم باید نیت ها را خدایی کنیم؛ 
اگر امام خمینــی نیز توفیقــی در زندگی 
داشــت به خاطر نیت خدایی بود. او گفت، 

»من« در کار نیست.
 حجت الاســلام و المســلمین سید حسن 
خمینی طی سخنانی در جمع دانشجویان 
دانشــگاه امــام خمینی در شــهر گلگیت 
پاکســتان، به طــرح این ســوال پرداخت 
که تفاوت میان شــخص امام حسین )ع( و 
یزید و اردوگاه آنان چیســت؟ و اظهار کرد: 
ممکن اســت خیلی راحت بتــوان به این 
سوال پاسخ داد؛ امام حسین)ع( نوه پیامبر 
است و یزید نوه ابوسفیان است؛ یکی عامل 
به احکام خدا اســت و دیگری شارب الخمر 
است. این مظهر تقواست و آن دیگری هویت 
اش شرارت اســت. اما اگر یک پله سوال را 
بالا ببریم ممکن است پاسخ سخت تر شود. 
فرق امیرالمؤمنین و معاویه چیست؟ یزید 
خیلــی علنی مرتکــب گناه می شــود، اما 

معاویه خود را ظاهر الصلاح نشان می داد.
وی افزود: در همین راســتا، همیشــه این 
سوال مطرح اســت که فرق اردوگاه حق و 
باطل در چیست؟ جبهه حق و جبهه باطل 
در جنگ صفین یک طرف علی)ع( اســت 
و آن طرف معاویه اســت. در عاشــورا یک 
طرف حسین)ع( و طرف دیگر یزید است و 
همیشه نیز این جبهه ها وجود دارد که یک 
طرف بر موضع حق و طرف مقابل در موضع 
باطل ایســتاده اســت. و در روزگار معاصر 
یک سو امام و ســوی دیگر صدام، یک طرف 
امام و طرف دیگر آمریکا بود. تفاوت این دو 
اردوگاه به چیست؟ چگونه تشخیص دهیم 
تا حــق از باطل متمایز شــود و حق و باطل 
در هم مخلوط نشود؟! در این زمینه روایتی 
از پیامبر اکرم)ص( وجود دارد که می تواند 
این تفــاوت را خوب نشــان دهد؛ ایشــان 

»کســانی که هجرت می کنند« را متفاوت 
از دیگران می خواند. در دوران پیامبر)ص( 
، بســیاری از مکه به مدینه هجرت کردند و 
آمدند تا ازدواج کنند و یا احســاس کردند 
تجارتی در آنجا برقرار اســت که اگر به آنجا 
بروند کاســبی آن ها رونق بیشــتری پیدا 
می کند. امــا پیامبر می فرماید اگر کســی 
برای خدا هجرت می کند؛ برای خدا اســت. 
بین کسی که برای خدا و یا برای خود کاری 

میکند فرق است. 
وی ادامه داد: این کــه می گویند ریا مبطل 
اعمال اســت، یک قاعده عقلایی است. فکر 
نکنید این تعبیر امری پیچیده است؛ معنای 
آن این است که شــما اگر کاری را برای من 
انجــام می دهید من باید مــزد آن را بدهم، 
اما اگر برای خــدا کار کردید او مــزد آن را 
می دهد. اگر نماز خواندید برای اینکه مردم 

بگویند »بــه به«، در این صــورت مزد آن را 
هم گرفته اید! اگر کسی ریا میکند یعنی کار 
را برای غیر خدا می کنــد. پس خدا چرا باید 
مزد این کار را بدهد؟! چرا که نیت انســان 

اعمال او را معنادار می کند. 
یادگار امام به تفاوت میان امام حسین)ع( و 
یزید پرداخت و گفت: فرق در نیت ها است. 
البتــه در اعمال نیز تفاوت وجــود دارد، اما 
فرق مهم در نیت است. فرق امیرالمؤمنین 
و خلفا و معاویه و دشمنانش در نیت ها بوده 
است. فکر نکنید این ســخن، مبالغه است؛ 
چون کاری که نیتش صــد درصد و فقط و 
فقط برای خدا باشــد در دنیا نیست؛ چنین 
عملی فقط از علی بر می آیــد. ما خیلی هنر 
کنیم ۵۰ یا ۶۰ کارمان برای خدا اســت. اگر 
توانستید یک درصد خلوص نیت خود را بالا 
ببرید تمام این عمل هزاران بار ارزشــمند 

اســت؛ حال اگر کســی بتواند این را به صد 
درصد برســاند به بی نهایت رســانده است. 
بی نهایــت معــادل تمام عددهــا و همه ی 
بی نهایت های دیگر است و بی نهایت از همه 

چیز بالاتر است.
وی با تاکید بــر بالا بردن شــناخت خود و 
خلــوص نیت که بــه بی نهایت میرســیم، 
گفت: علــی می تواند به بی نهایت برســد. 
اما بقیه اگر هنر کنیــم همان قدر که جهت 
خیر به جهت شر چرخش پیدا نکند، کافی 
است. فرق بین امام حسین با یزید در جنگ 
و عدد لشکر و حتی در نوع جنگیدن نیست. 
امیرالمؤمنین در جنگ صفین که با معاویه 
می جنگیــد، اینطور نبود کــه بگوییم جور 
دیگــری می جنگید؛ همان طور که لشــکر 
معاویه شمشیر، سپر و اســب داشت لشکر 
امیرالمونین نیز داشــت. در جنگ احد بعد 

از اینکه آن اتفاق ســنگین با شهادت حمزه 
افتاد از طرف ابوســفیان آمدند و به پیامبر 
گفتند کشته های احد در مقابل کشته های 
بدر که پیامبر جواب داد، کشــته های احد 
در بهشت است و کشــته های بدر در جهنم 
اســت. پس »یک در مقابل یک«، نیســت؛ 
بلکه نیت هــا اگر فرق کنــد اعمال متفاوت 

می شود.
وی به فرق علی و معاویه و حســین و یزید 
و پیامبر و جهل ابوســفیان و امــام و صدام 
پرداخــت و تصریح کرد: فــرق همه این ها 
در نیت ها است. امام حســین)ع( جز خدا و 
جریان مقابل آن جز برای خود و نفس اماره 

شمشیر نزدند.
 ما اگر می خواهیم حســینی باشــیم باید 
نیت هــا را خدایی کنیم؛ اگــر امام خمینی 
نیز توفیقی در زندگی داشــت به خاطر نیت 
خدایی بود. او گفت، »من« در کار نیســت. 
اگر توانســتیم منیت را کنار بگذاریم و برای 
خدا کار کنیم ارزشــمند و اثرگذار اســت و 
مهم تر از همه اینکه، در جبهه حســین)ع( 
هســتیم. اگر نیت ما خدایــی نبود، ممکن 
است در زبان نام حســین)ع( بیاوریم اما در 

دل یزیدی باشیم.
سیدحســن خمینی در پایــان، طلبه ها و 
دانشــجویان جــوان را خطاب قــرار داد و 
افزود: بسیار ســعی کنید از همان آغاز دوره 
طلبگی و دانشــجویی خود این امر را برای 
خود ســرلوحه قرار دهید. فکر نکنید اگر پا 
به سن بگذارید می توانید درست کنید. امام 
در نامه های خود به خانــواده می گفتند از 
همان جوانی کار خود را درست پیش ببرید 
نگویید که در ۶۰، ۷۰ ســالگی روزه و نماز 
می خوانیم و توبه می کنیــم؛ از همان آغاز 
نیت ها را خدایی کنیم. در این صورت، بعدا 
می توانیم بگوییم که به اندازه خود حسینی 

شده ایم.
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سایه سنگین ناترازی برق بر اقتصاد کشور
مهدی عرب صادق امروز تامین انرژی صنایع و کارخانجات در تابستان 
دچاربحران جدی خاموشی شده اســت و با این مسیری که پیش می رویم 
این گرفتاری تابستان ســال های آتی هم گریبان گیر صنایع کشور خواهد 
بود.اکنون در مسیر رشــد اقتصادی پایدار کشــور، راهی بجز رشدتولید 
داخلی و توســعه صنعتی وجود ندارد و تامین برق پایدار، این چرخه مهم 
توسعه را دچار توقف و وقفه نموده است.البته در زمستان هم وضعیت بهتر 
از تابستان نیســت و با توجه با سبد نیروگاهی کشــور که متکی بر سوخت 
های فسیلی و تولید حرارتی اســت، چالش سوخت رسانی به نیروگاه ها در 
فصل سرما، چالش اساسی صنعت برق و البته اقتصاد کشور است.خاموشی 
و قطعی برق با برنامه و بدون برنامه مانع تحقق رشــد تولید شده است و این 
بر خلاف تاکیدات مقام معظم رهبری است و امروز صنایع فولاد هر ماه چند 

هزار میلیارد تومان از خسارات خاموشی آسیب می بینند.
تخلیص این گرفتاری در یک جمله این اســت که در زمستان مشکل انرژی 
و در تابستان توان و ظرفیت نیروگاهی مطرح اســت. در چالش ناترازی برق 
که در تابستان وجود دارد چند عامل کلیدی مطرح می گردد، اولین نکته ای 
که به ذهن متبادر می گردد ظرفیت منصوبه نیروگاهی و رابطه آن با تحریم و 
مشکلات تأمین اعتبار بودجه ای است، اما این همه مسأله نیست و در ادامه به 
ابعاد دیگری اشاره خواهد شد.اصلی ترین چالش صنایع کشور در مسیر رشد 
تولیدســاخت محور، تامین انرژی برق پایدار صنایع و کارخانجات تولیدی 
اســت که در این موضوع گاز و برق دو نیاز اساسی و پردغدغه سرمایه گذاران 
است و آن ها را هر روز دلسرد تر نموده اســت. و البته راهکارهای کوتاه مدت 
و بلند مدتی برای رفع آن وجود دارد.مشــکل این روزهای تامین برق پایدار 
صنایع، کارخانجات و واحدهای تولیدی کوچک، کمبود ظرفیت نیروگاهی 
اســت  و همانطور که پیش تر گفته شد، این همه مشــکل نیست چرا شبکه 
انتقال و فوق توزیع دچار مخاطرات اساســی است که در ادامه  بدان پرداخته 
خواهد شــد.مطابق آماررسمی در سال گذشته ســهم مصرف برق صنایع و 
مســکونی هر یک حدود ۳۴ درصد بوده است و در ســال جاری مصرف کل 
کشــور از ۷۲ هزار مگاوات عبور کرده اســت.از طرفی بطور متوسط رشد بار 
سالانه بین ۵ تا ۷ درصد است و با احتساب آمار گذشته و حتی لحاظ بدترین 
شرایط رشد،ســهم کل بار مســکونی به حدود ۲۵ هزار مگاوات می رسد و 
این در صورتی است برخی مسئولین از عدد ۳۰ هزار مگاوات آن همنه برای 
همه بار مســکونی که فقط برای بارسرمایشی این بخش)مسکونی( استفاده 
می کند و این مغایر با آمار رســمی گذشــته وپیش بینی بار و دیماند است.

قطعا چنین داده هایی صحیح نیست و می تواند به کشور خطای محاسباتی 
تحمیل می کند و مشکلات صنعت برق را دوچندان کند.

لذا مشکلاتی که در حوزه صنعت برق مطرح اســت فقط ظرفیت منصوبه 
نیروگاهی نیست و متاسفانه مشکلات اساســی دیگر،در ورای این مشکل 
پنهان شده اســت، که البته عدم توســعه ظرفیت نیروگاهی بحثی است 
پرچالش که قبلا با راهکارهای رفع مشــکلات، بــدان پرداخته ایم و نمونه 
آن در یادداشت سال گذشته ۱۴ سوال تلخ بی پاســخ از وزارت نیرو است.
دغدغه واضحی که باید مسئولین وزارت نیرو به آن تمرکزنمایند این است، 
فارغ از میزان تحقــق وعده ۳۵ هزار مگاواتنیروگاهی در نیم نخســت عمر 
دولت سیزدهم، اگر این ظرفیت توسعه و احداث می شد؛آیا شبکه انتقال و 
فوق توزیع امکان جذب این میزان توان راداشت؟درچنین شرایطی راهکار 
مسئولان برنامه ریزی شــبکه انتقال وفوق توزیع برای حذف حبس تولید 
نیروگاهی چه بود؟اگرظرفیت نیروگاهی مطابق وعده توســعه می یافت، 
آیا شبکه پایداری لازم را داشــت؟اگر وعده احداث نیروگاه محقق می شد، 
آیا توسعه متوازن شــبکه انتقال و نوســازی صورت گرفته بود و به عبارت 
بهتر این شــبکهتاب آوری لازم را برای وقایع با احتمال کم و اثر عمیق مثل 
وقایع طبیعی یا جنگ را داشت؟اگر وعده کاهش ناترازی فقط از بعد توسعه 
ظرفیت نیروگاهی محقق شــده بود، آیا شــبکه قابلیــت اطمینان خروج 
احتمالی یک المان را داشــت؟ یا به ازای خروج مثلا یک ترانسفورماتور یا 

خط انتقال به همان میزان خاموشی در پی خواهد داشت؟
بنده معتقدم پاسخ ســوالات فوق مثبت نیســت و نباید فراموش شود که 
توسعه شبکه که شامل خط و پست انتقال و سایر زیر ساخت ها می باشد با 
وجود مسائل حقوقی و معارضین گاه به مراتب زمان برتر و گران تر از ساخت 
نیروگاه می باشد.راهکارعملیاتی آن این بود که دربرنامه ریزی تولید نقاط 
توسعه نیروگاهی مطابق با آمایش سرزمینی و چشــم اندازتوسعه صنایع 
مشخص می شــد و پیرامون این تدقیق،مطالعات توسعه شبکه صورت می 
گرفت و برنامه های عملیاتی توسعه شبکه اجرایی می شد.اگر نکته دیگر را 
از دودکش نیروگاه ها دنبال کنیم، نیروگاههایی که گفته می شود متوسط 

راندمان آن ها حدود ۳۸ درصداست که البته شواهد آن را اثبات نمی کند
متوســط راندمان واقعی نیروگاه هــا زیر ۳۴ درصد اســت و حتی باوجود 
پذیرش آن باز جای تاســف عمیق اســت چرا که امروزظرفیت نیروگاهی 
باید حداقل حدود ۴۵ درصد می بود و بازالبته که تکلیف برنامه ششــم ۵۵ 
درصد وبالاتر بوده است و این خود یکی از عوامل چالش ساز تامین انرژی در 

زمستان است و البته تولید توان در تابستان است.
در شــرایطی که راندمان نیروگاه های کشــور تا این حد پایین است، دود 
تلفاتی راندمان نیروگاه ها به چشــم صنایع واقتصاد کشــور می رود و می 
توان با هزینه ای کمتــر از ده درصد احداث نیروگاه، بــا تعمیرات و اورهال 
اساسی راندمان و کارکرد این نیروگاه را در شــبکه ارتقاء داد، ضمن اینکه 
تغییر فرآیند نیروگاه های بخار و گاز از واحدهای مجزا به ســیکل ترکیبی 
حداقل ۱۰ درصــد راندمان را افزایش خواهــد داد و حدود ۳۰۰۰ مگاوات 
ظرفیت نیروگاهی به شــبکه می افزاید.بنده کاملا قبــول دارم که باید در 
سمت مصرف آن هم در بخش مســکونی صرفه جویی داشــت و البته که 
اصلاح الگوی مصرف ازلازمه های پیشرفت است، اما این چه منطقی است 
که مصرف را دستوری سرکوب شود و آن هم مصرف بخشی که مستقیم به 
اقتصاد و صنعت گره خورده اســت.راهکار اجرایی افزایش راندمان، توسعه 
نیروگاه های گازی وبخار به سیکل ترکیبی می توانست تاثیر قابل توجهی 
درافزایش راندمان نیروگاهی داشته باشــد و یا اگر اولویت  اساسی به برنامه 
تعمیرات و نوسازی نیروگاهی داده می شــد در ناترازی تولید و مصرف در 
اوج بار تابستان، حداقل ۲۰۰۰ مگاوات کاسته می شد، البته تعمیرات دوره 

ای انجام می شود ولی کافی و متناسب با نیاز نیروگاه ها نبوده است.
متاسفانه در وزارت نیرو کنترل هزینه و هوشمندی در برنامه ریزی پروژه ها 
وجود ندارد و اولویت ها برای طرح های فاقد نیاز مطالعاتی و گاها بر اساس 
موضوعات غیر فنی اختصاص می یابد که در این مجال از آن می گذرم.این 
همه سبب تعمیق ناترازی برق شده و مســئولان صنعت برق نهتنها برنامه 
ای برای کاهش این ناترازی ندارند بلکه حتی دیدگاهی نســبت به میزان 
ناترازی هم ندارند و چند روز قبل دریکی از شــبکه های رسانه ملی دیدیم 
که بین دو مسئول ارشــدو تصمیم گیر صنعت برق در مورد میزان ناترازی 
با میزان ۶۰ درصد اختلاف نظر وجود داشت. تا شما ندانید که کجاایستاده 
اید چطور میخواهید برای مقصدتان مســیر تعییــن کنید؟اصل کنترل 
پذیری یک شبکه بر رویت پذیری استوار است و صنعت برق کشور ما هیچ 
سیستم رویت پذیری ندارد.نتیجه این وضعیت این شده که چالش تامین 
برق پایدار، امنیت سرمایه گذاری در حوزه صنعت و حتی خود صنعت برق 
سلب نموده و ســرمایه گذاران دلسرد شده اند و این بســیار نگران کننده 
اســت.به هر حال بنظر بنده رابطه دولت با بخش سرمایه گذاری نیروگاهی 
با بخش خصوصی نه فقط رقابت که فراتر از آن اســت و باید به رفع آن توجه 
کند چراکه *راهکار جبــران بخش مهمی از ناترازی بــرق با کمک بخش 
خصوصی و عمل به بند )ت( ماده ۴۸ برنامه ششــم توسعه و دستورالعمل 

اجرایی آن مصوبه ۲۰/۱۲/۹۷ شورای اقتصاد است.
بهتر بود دولت کنار بایستد وظرفیت ســازی را به بخش خصوصی واگذار 
کند و متاســفانه نوع سیاست گذاری این مســیر را کمرنگ ساخت و فارغ 
از آن دولت خود به تکلیف خود در برنامه های بالادســتی حاکمیت عمل 
ننمود و نمونه آن، تکلیف برنامه ششم توســعه نیز بوده است، اما آنچه رخ 
داده سیاســت گذاری های غلط توســط افراد کارنابلد بوده که ســرمایه 

گذاران ساخت نیروگاه را از ساختمان نیایش دور ساخته است.
مشــکل امروز صنعت برق علاوه بر ناترازی، عدم توســعه شــبکه انتقال و 
فرسودگی است و متاســفانه افق بلند مدت در کنار راهکارهای کوتاه مدت 
برای حل این دو چالش مهــم وجود ندارد و اگر امروز همــه ناترازی برق با 
احداث نیروگاه مرتفع گردد، شــبکه انتقال کشور مشکل اساسی پایداری، 
قابلیت اطمینان، حبس تولید خواهد داشــت و امکان رساندن این توان به 

دست مصرف کننده های صنعتی نیست.

یادداشت

فاطمه صفــری دهکردی  صــدور۶۳ 
هــزار برگــه مالیاتــی بــرای خانه هــای 
خالــی و ۴۵هــزار برگــه بــرای امــلاک 
لوکس،شناســایی ۵۵۰کاربر رســانه های 
اجتماعــی بادرآمدهای نجومی و...نشــان 
می دهددولت سیزدهم درحرکت به سمت 
عدالت مالیاتی مصمم است. به نقل از وزارت 
اقتصاد، دولت ها در بســیاری از کشورهای 
توسعه یافته، ســهم مهمی از درآمد خود را 
از طریق مالیات به دســت می آورند. البته 
استفاده از میزان مطلق درآمدهای مالیاتی 
به منظور مقایســه نظام مالیاتی کشــورها 
و میــزان درآمدهای مالیاتــی آنها منطقی 
نیســت؛ چرا که اقتصاد کشــورها متفاوت 
است و از همین رو میزان وصول درآمدهای 

مالیاتی آنها نیز متفاوت است.
بنابراین برای مقایســه کشــورها از منظر 
مالیاتی باید از شــاخص مالیــات به تولید 
ناخالــص داخلی اســتفاده کرد. بررســی 
نســبت مالیات به تولیــد ناخالص داخلی 
در کشورهای مختلف نشــان می دهد که با 
طیف وسیعی از کشورها که دارای شاخص 
مالیاتی متفاوتی هســتند، مواجه هستیم. 
در یک ســر طیف، کشــورهایی با نسبت 
مالیات به تولید ناخالص داخلی بســیار بالا 
یعنی حــدود ۵۰ درصد و در طــرف دیگر 
کشورهایی که این نســبت برای آنها کمتر 
از ۳ درصد اســت و البته بالاترین شاخص 
مالیات به تولید ناخالــص داخلی متعلق به 

کشورهای عضو اتحادیه اروپا است.
بر اســاس گزارش بانک جهانی، درآمدهای 
مالیاتی بالاتر از ۱۵ درصد از تولید ناخالص 
داخلــی )GDP( یک عنصــر کلیدی برای 
رشد اقتصادی و در نهایت کاهش فقر است. 
این ســطح از مالیات تضمیــن می کند که 
کشورها پول لازم برای سرمایه گذاری برای 
آینده و دستیابی به رشــد اقتصادی پایدار 
را در اختیار دارند. کشــورهای توسعه یافته 
عموماً درآمــد مالیاتی بــه مراتب بالاتری 
دارند. برای مثال در ســال ۲۰۲۱، میانگین 
درآمد مالیاتی نســبت به تولیــد ناخالص 
داخلی در میان اعضای سازمان همکاری و 

توسعه اقتصادی ۳۴.۱ درصد بود.

سهم مالیات از تولید ناخالص داخلی 
ایران تنها حدود ۶ درصد

لازم به یادآوری اســت که بر اســاس قانون 
برنامــه توســعه پنجــم و ششــم باید کل 
بودجه های جاری دولــت از مالیات تأمین 
می شــد، در حال حاضر درآمــد نفت و گاز 
در بودجه ۱۴۰۲ حــدود ۶۰۰ هزار میلیارد 
تومان و درآمد مالیاتــی ۷۵۰ هزار میلیارد 
تومان است.ســهم مالیات از تولید ناخالص 
داخلــی حدود ۶ درصد اســت کــه البته با 
احتســاب عوارض شــهرداری ها، گمرک 
و تأمیــن اجتماعی این ســهم به ۱۵ درصد 
می رسد.یکی از مسائلی که مردم در مالیات 
در نظر می گیرند، عدالت در پرداخت مالیات 
اســت که می گویند مالیات کارگر و کارفرما 
قبل از دسترســی بــه حقــوق ماهانه اش 
دریافت می شود، در حالی که برخی فعالان 
اقتصادی با داشــتن گردش مالی بالا، فرار 

مالیاتی دارند یا مالیات اندکی می پردازند.

افزودن پایه های مالیاتی جدید
 در چند سال اخیر

در ســال های اخیر و در دولــت قبل و دولت 
کنونی پایه های مالیاتی دیگری به پایه های 
مالیاتــی قبلی اضافــه شــده و در مجموع 
اکنون ۳۷ نوع مالیات مختلــف در قالب دو 
منبع اصلــی مالیاتی شــامل »مالیات های 
مســتقیم« و »مالیات بر کالاها و خدمات« 
وجــود دارد. منبــع مالیات های مســتقیم 
نیــز ۳ زیرمجموعه کلی شــامل »مالیات بر 
ثــروت«، »مالیات بر درآمدهــا« و »مالیات 
اشــخاص حقوقی« اســت.مالیات اشخاص 
حقوقی شــامل »مالیــات علی الحســاب 

اشــخاص حقوقــی دولتــی«، »مالیــات 
عملکرد شــرکت های دولتــی«، »مالیات 
بنگاه های اقتصــادی نهادهــا و بنیادهای 
انقلاب اسلامی«، »مالیات اشخاص حقوقی 
غیردولتی«، »مالیات شرکت ها و مؤسسات 
وابسته به آســتان قدس رضوی«، »مالیات 
موضوع ماده ۷۸ قانــون الحاق برخی مواد به 
قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت« 
و »درآمد حاصل از تسویه بدهی های مالیاتی 
بانک های ادغامی در بانک ســپه و شــرکت 

منحله تعاونی اعتباری ثامن« می شود.

درآمد 1۹.3 هزار میلیارد تومانی دولت 
در سال گذشته از مالیات بر ثروت

یکی از مالیات های مهمی که در کشورهای 
توســعه یافته بســیار به آن توجه می شود، 
مالیات بــر ثروت اســت. درآمــد دولت از 
مالیات بر ثروت در اسفند ماه سال گذشته، 
۲ هزار و ۵۹۵ میلیارد تومان و در کل ســال 
۱۴۰۱ برابر با ۱۹ هزار و ۲۹۴ میلیارد تومان 
بوده اســت؛ این بخش شــامل »مالیات بر 
ارث«، »مالیات های اتفاقی«، »مالیات نقل 
و انتقال ســرقفلی«، »مالیات نقل و انتقال 
ســهام«، »مالیات نقل و انتقالات املاک«، 
»حق تمبــر و اوراق بهــادار«، »مالیات بر 
واحدهای مسکونی گرانقیمت«، »مالیات بر 
انواع خودروهای سواری و وانت دوکابین« 
و »درآمد حاصــل از مالیات بــر واحدهای 
مســکونی خالــی از ســکنه« می شــود.

مالیات های مستقیم نیز شــامل مالیات بر 
فروش فرآورده های نفتی، دو درصد مالیات 
سایر کالاها، عوارض خروج مسافر از کشور، 
مالیات بر فروش ســیگار، مالیــات بر نقل و 
انتقالات اتومبیل، مالیات شــماره گذاری 
خودرو، مالیــات بر ارزش افــزوده، درآمد 
حاصل از یک درصد نــرخ مالیات بر ارزش 
افــزوده، درآمد ۰.۲۷ درصد از ســه درصد 
مالیات بر ارزش افزوده شهرداری ها موضوع 
بنــد )ط( تبصــره )۶( قانون بودجه ســال 
۱۳۹۶، درآمد حاصل از رســیدگی قطعی 
پرونده های مودیان مالیات بر ارزش افزوده 
موضوع بند ب تبصره ۶ لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۱، درآمد حاصل از عــوارض دریافتی 
از شرکت های فناور مســتقر در پارک علم 
و فناوری موضوع لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ 
و مالیات موضوع درآمــد حاصل از صادرات 

مواد خام و محصولات معدنی می شود.
البتــه همچنــان در حوزه هایــی ماننــد 
خانه های خالی، درآمدهای مالیاتی مبلغی 
بسیار ناچیزی اســت و در سه ماهه ابتدایی 
امســال نیز کمتــر از ۱.۵ میلیــارد تومان 
بوده است.بر اســاس آمارهای منتشر شده 
از سوی ســازمان مالیاتی در سه ماهه اول 
امسال در مجموع ۱۳۷ هزار و ۱۸۸ میلیون 
تومان مالیات وصول شــده اما در این میان 
تنها ۱.۵ میلیارد تومــان از خانه های خالی 
و ۱۵۰ میلیارد تومان از صادرکنندگان مواد 

خام وصول شده اســت. با توجه به آمارهای 
موجــود، مجمــوع مالیات های مســتقیم 
وصولی در فصــل بهار به ۸۰ هــزار و ۶۲۶ 

میلیارد تومان رسیده است.
در بخش مالیات های مســتقیم، در سه ماه 
نخست امسال، مالیات اشــخاص حقوقی 
۴۵ هزار و ۶۴۲ میلیارد تومــان، مالیات بر 
درآمد ۲۷ هــزار و ۱۹۳ میلیارد تومان بوده 
و در بخش مالیات بر ثــروت ۷ هزار و ۷۹۱ 

میلیارد تومان مالیات وصول شده است.
در این میــان همچنان مالیــات خانه های 
گرانقیمــت و خانه هــای خالــی ارقــام 
وصولی بســیار پایینی دارد. بر این اســاس 
از خانه هــای خالی تنهــا یــک میلیارد و 
۴۸۹ میلیون تومان و مالیــات از خانه های 
گرانقیمت تنها ۵ میلیــارد و ۸۹۰ میلیون 

تومان را شامل می شود.

حدود ۵00 میلیارد تومان، مالیات 
تشخیصی اینفلوئنسرها

البته دولت برای سلبریتی ها و تأثیرگذاران 
شــبکه های اجتماعی نیز برنامــه دارد. در 
همین زمینه ســخنگوی سازمان مالیاتی با 
بیان اینکه برخی از مالیات های تشخیصی 
اینفلوئنســرها مربوط به پیش از شناسایی 
درآمدهای این افــراد بوده و ســازمان در 
حال صدور برگه متمم است، اظهار داشت: 
پیش بینی می کنیم که مالیات تشــخیصی 
این افــراد حــدود ۵۰۰ میلیــارد تومان و 
بیشــتر خواهــد بود.مهــدی موحدی در 
مورد رقم بســیار پایین مالیات تشخیصی 
برای اینفلوئنســرها )۱۷ میلیــارد تومان 
بــرای ۲.۳ هزار میلیــارد تومــان درآمد( 
بیان کرده اســت: ۱۷ میلیارد تومان برگ 
تشــخیص مالیاتی که به آن اشاره شده بود، 
برگه هایی بوده اســت که پیش از رسیدن 
اطلاعات کامل بوده است.وی با بیان اینکه 
هم اکنون اطلاعــات کامل تــر را دریافت 
کردیم، خاطرنشــان کرده اســت: به این 
ترتیب اطلاعات فروش و حســاب ها را نیز 
کاملًا ارزیابی کردیم. در نتیجه به واســطه 
این اطلاعــات جدید در حال صــدور برگه 
متمم هستیم. در حال جمع بندی اطلاعات 
هســتیم و آن ۱۷ میلیــارد تومــان لزوماً 
مالیات ناظر بر ۲ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان 
مالیات نیست و فقط برای برخی افراد است.

سرپرســت مرکز تنظیم مقررات ســازمان 
امــور مالیاتی ادامه داده اســت: پیش بینی 
می کنیم که درآمدی بســیار بیــش از این 
مقدار یعنی به طور مثال حدود ۵۰۰ میلیارد 
تومان و بیشــتر مالیات تشخیصی است که 

امکان وصول آن از سلبریتی ها وجود دارد.

ضریب مالیاتی اینفلوئنسرها
 4۵ درصد از سود فعالیت

موحــدی در خصــوص ضریــب مالیاتی 
اینفلوئنســرها نیز توضیح داده است: به این 

دلیل که درآمد این افراد بــه عنوان درآمد 
تبلیغاتی در نظر گرفته می شــود، بنابراین 
پس از کســر هزینه ها و به منظــور تعیین 
درآمد، حدود ۴۵ درصد نسبت سود فعالیت 
منظور خواهد شــد.وی همچنین در مورد 
هزینه های قابل قبول این دســته از مودیان 
گفته است: به طور مثال فردی که یک کلیپ 
تبلیغاتی درست کرده اســت و به سبب آن 
درآمدی داشته می تواند هزینه های مربوط 
به ساخت آن مانند هزینه تهیه موشن و … 
را با مدارک و مســتندات ارائه کند، امکان 

کسر آن وجود دارد.

نگرانی برخی رسانه ها از اخذ مالیات
 از سلبریتی ها و اینفلوئنسرها!

به هر حال افزایــش درآمدهای مالیاتی آن 
هم با اهرم اصلی شناسایی فراریان مالیاتی 
به ویژه فراریــان مالیاتی بــزرگ و افزایش 
شــفافیت مالیاتی، هیچ ارتباطی با افزایش 
فشــار مالیاتی بر مردم ندارد و اینکه برخی 
رســانه ها اخذ مالیــات از ســلبریتی ها و 
اینفلوئنســرها را با عنوان فشــار مالیاتی بر 
مردم تفســیر می کنند، بهتر اســت پاسخ 
دهند که دریافت مالیات از اینفلوئنسرهایی 
که ماهانه درآمدهای چنــد صد میلیونی و 
گاه میلیارد تومانی از شبکه های اجتماعی 
دارند، چه فشار مالیاتی بر مردم وارد می کند 
که مرتباً از اخــذ مالیات از این قشــر ابراز 
نگرانی می کنند؟اســاس مالیات بر درآمد 
همچنان که ســازمان امــور مالیاتی بارها 
اعلام کرده، رصــد تراکنش های کارت های 
شــبکه بانکی مربوط به یک کد ملی واحد 
در ماه و شناســایی به عنوان درآمد اســت؛ 
بنابراین فرق اینفلوئنسرها و سلبریتی ها با 
بقیه شاغلان چیســت که برخی نگران اخذ 

مالیات از آنها شده اند؟

شناسایی 123 اینفلوئنسر و بلاگر
 با گردش مالی 2,300 میلیارد تومان

ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشور 
از شناســایی ۱۲۳ اینفلوئنســر و بلاگر با 
گردش مالی ۲ هــزار و ۳۰۰ میلیارد تومان 
خبر داده و عنــوان کرده بود که ســازمان 
مالیاتی در حال رسیدگی به پرونده حساب 
اینفلوئنسرهاســت. این مالیــات مربوط 
به سال ۱۴۰۰ اســت و برای عملکرد سال 
۱۴۰۱ اطلاعات به تازگی گرفته شــده، اما 

هنوز بررسی نشده است.

اخذ مالیات از بلاگرها یک امر متداول در 
دنیاست، حتی در کشورهای همسایه

در همین حال بر اســاس حکمــی از قانون 
بودجــه ۱۴۰۰ ســازمان امــور مالیاتــی 
موظف شــد کاربــران رســانه های فضای 
مجازی کاربرمحــور را کــه دارای بیش از 
۵۰۰ هزار دنبال کننــده و درآمد تبلیغاتی 
هســتند، شناســایی کند. در ایــن زمینه 

۵۵۰ اینفلوئنســر شناسایی شــده اند که 
حجم قابــل توجهی درآمد به حســاب این 
افراد واریز می شــده اســت.اخذ مالیات از 
بلاگرها البته یک امر متداول در دنیاســت؛ 
در همســایگی نزدیک ما در کشور ترکیه، 
از ابتدای ســال ۲۰۱۹ میــلادی با هدف 
دریافت مالیات از درآمد حاصل از تبلیغات 
اینفلوئنســرها، یوتیوبرهــا و بلاگرهــا، 
دستورالعملی با موضوع کســب مالیات از 
خدمات تبلیغات برخــط اینترنتی تصویب 
شد. حتی کشورهای حوزه خلیج فارس که 
از درآمدهای نفتی برخوردار هســتند هم 
از قافله اخــذ مالیــات از درآمدهای فضای 
مجازی عقــب نمانده اند و در عربســتان و 
امارات متحده عربی هم از بلاگر، اینفلوئنسر 
و کانال دارها مالیات گرفته می شــود.به این 
ترتیب همچنان مجریان قانون اصرار دارند 
که روند مالیاتی کشور را تغییر دهند اما باید 
دید که آیا مقاومت ســلبریتی ها، صاحبان 
خانه های خالی، دارندگان خانه های لوکس 
و خودروهای گــران ادامه پیــدا می کند یا 

شرایط در این حوزه تغییر خواهد کرد.
به نظــر می رســد، موضوع اخــذ مالیات از 
اینفلوئنســرها به همراه موضوع مالیات بر 
ســوداگری به دغدغه اصلی و نگرانی برخی 
تبدیل شــده و دائماً در رسانه های خود اخذ 
این مالیات ها را به فشــار بر مردم تفســیر 
می کنند در حالی که این کار مصداق عدالت 
مالیاتی است. همچنان که وزیر اقتصاد اشاره 
کرد »هزینه زندگی بخش عمده ای از مردم 
ما گــروگان چند صد نفری اســت که تحت 
عنوان ســفته بازان حرفه ای، نوســانگیران 
و دلالان بازارهــای مالی با اســامی مختلف 
فعالیــت می کنند که نقدینگــی مازاد خود 
را در بازارهای مســکن، ارز، طلا و سکه وارد 
می کنند و هزینه زندگی مردم را بالا می برند 
و به همین دلیــل امروز وقتــی از تورم ۴۰ 
درصد صحبت می کنیم وارد حوزه دارایی ها 
که می شویم، رشد قیمت ها بسیار بیشتر از 
این اســت«.این در حالی اســت که در همه 
اقتصادهایی که به ســمت تولید و پیشرفت 
اقتصادی رفتند، از طریق ابزارهای مالیاتی 
اجازه ندادند که پول ها به ســمت این دسته 
دلالی ها و ســفته بازی ها برود.در واقع باید 
برای تحقــق عدالت مالیاتــی، هزینه های 
کشــور را نه بر دوش کارگران، کارمندان و 
اصناف بلکه بر دوش همان یکی دو درصدی 
برد که بیشــترین بهره مندی ها را دارند و از 
خلال شناســایی آنها باید بتوان بیشترین 

مالیات را کسب کرد.
در راســتای تحقق ایــن عدالــت مالیاتی، 
همچنین در بخش مالیات بر ثروت، ۶۳ هزار 
برگه مالیاتی بــرای خانه های خالی به ارزش 
مالیاتــی ۱,۴۰۰ میلیارد تومــان در ۳ ماهه 
نخست ســال صادر شده اســت که تمرکز 
اصلی بــر افرادی بــود که ۲ واحد و بیشــتر 
منزل خالــی در اختیار داشــتند.همچنین 
در خصوص مالیات موســوم به باغ ویلاهای 
مجاز، دولت بــه دنبال درآمدزایی نیســت 
و هدف ایــن مالیات تحقق عدالت اســت و 
تاکنون برای ۴۵ هزار ملک لوکس در کشور 
برگ مالیات صادر شــده اســت.با این حال 
وزیر اقتصــاد بارهــا از تریبون های مختلف 
تأکید کرده که هدف مالیات های تنظیمی، 
تغییــر رفتــار فعــالان اقتصــادی و توازن 
درآمدی بخش های مختلف است و دولت به 
دنبال کســب درآمد و جبران کسری بودجه 
نیســت.دولت در کنار تلاش بــرای به تور 
انداختن فراریان مالیاتی، به ســمت کاهش 
فشــار مالیاتی بــر بخش مولــد اقتصاد هم 
حرکت کرده اســت. به همین دلیل مشاهده 
می شود که دولت ســیزدهم برای نخستین 
بار نرخ مالیات بر تولید را در ســال گذشته ۵ 
درصد و امســال ۷ درصد کاهش داده است 
و همچنین بــه منظور کاهــش هزینه های 
اصنــاف، امســال مالیات مقطــوع نیمی از 

اصناف صفر بوده است.

تحویل ندادن برخی خودروها از سوی خودروسازان خصوصی
و نداشتید، چرا اعلام کردید؟  متقاضیان: خودر

خریــدار  در حالــی کــه یک شــرکت 
خودروســاز خصوصــی به مشــتریانش 
اعلام کرده برخــی از محصولاتی که نوبت 
تحویلشــان تابستان امســال است موجود 
نیست و در صورت تمایل می توانند ماشین 
دیگری دریافت کنند که این پرسش مطرح 
می شود آیا شــرکت متعهد به تحقق وعده 
خود در تحویل خودروهای اعلامی در طرح 
یکپارچه نیســت و یا دلایــل دیگری برای 

عدم عرضه وجود دارد؟
اخیــراً تعــدادی از مشــتریان شــرکت 
مدیران خــودرو که در مرحلــه دوم فروش 
یکپارچه خودروهــا، متقاضی دو محصول 
آریزو ۶ و تیگو ۸ این شــرکت بــوده  و نوبت 
دریافت تابستان ســال جاری داشته اند، در 
تماس بــا این خبرگزاری اعــلام کردند که 
به آن ها در پیامکی اطلاع رســانی شده که 

این دو خــودرو فعلا آماده تحویل نیســت 
و مشــتری می تواند به جــای آن محصول 

فونیکس FX را دریافت کند. 
تعدادی از این مشتریان با توجه به اختلاف 
قیمت این محصولات با خودروی موردنظر 
تمایل به این جایگزینی نداشته اند و عنوان 
کردند چــرا خودرویی کــه در حال حاضر 
موجود نیســت در ســامانه آمده که ما به 

عنوان اولویتمان انتخاب کنیم؟.
از ســوی دیگر در این رابطه مشتری مدعی 
اســت که نمایندگی مدیران خودرو به وی 
اعلام کرده که چنانچه تمایــل به دریافت 
خودروی مــورد نظر را نداشــته باشــید، 
بایســتی انصراف دهید و نوبت شما از بین 
خواهد رفت که موضوع توســط شــرکت 
مدیران خــودرو تکذیب و تاکید شــد که 
مشــتری در برخورد با چنین موضوعی، به 

شرکت نمایندگی، متخلف را معرفی کند.
همچنین این شرکت مونتاژکار خودرویی، 
پذیرفتــن پیشــنهاد جایگزیــن کردن 
خودروها توسط مشتری به اجبار را رد کرده 
و آن را کامــلا اختیاری خوانده اســت و در 
اطلاعیه ای اعلام کرد: مشتریان با توجه به 
موجودی خــودروی FX PREMIUM  و 
امکان تحویل به موقع این خودرو، می توانند 
از ابتدا برای دریافت این خودرو اقدام کنند. 
البته که هیچگونه اجباری برای مشــتریان 
به جهت انتخاب این خــودرو وجود ندارد؛ 
نیازی بــه انصراف بــرای مشــتریانی که 
تمایل بــه دریافت خــودروی FX ندارند، 
نبوده و نوبت آن ها محفــوظ خواهد ماند تا 
هر زمان که تمایل داشــتند، برای دریافت 
خودروی انتخابی خــود )زمانی که تحویل 
فراهم شــود( یا هر محصول از این شرکت 

که بخشنامه آن اطلاع رســانی شود، اقدام 
کنند.

ایــن اتفاق در حالــی افتاده اســت که این 
عرضه متعلق به طرح های فروش یکپارچه 
از طریق ســامانه یکپارچه اســت و پس از 
ثبت نام، میــزان تقاضای ثبت شــده برای 
هر خــودرو در مرحله ثبت نام به شــرکت 
خودروساز داده می شــود و براساس برنامه 
تولید خودرو، اولویت بندی مشتریان برای 
تحویل خودرو انجام و مشــتریان منتخب 
به شــرکت خودرویی معرفی می شــوند؛ 
بنابراین شــرکت مدیران خودرو که متعهد 
به تحویل خودروهای آریــزو ۶ و تیگو ۸ در 
این زمان مقرر )تابستان ۱۴۰۲( شده است، 
به مشــتری اعلام کرده نمی تواند به موقع 

خودروها را تحویل دهد؟
این عــدم تحویــل بــه  موقع بــه دو علت 

می تواند اتفاق بیفتد؛ یا شــرکت نتواســته 
به برنامه ریزی تولید خــودرو عمل کرده و 
طبق برنامه پیش برود و یا با توجه به آشفته 
بازار قیمت خودروهای مونتاژی که پس از 
قریب به چهار ماه، هنوز به ســامان نرسیده 
و مشخص نیســت با توجه به دستور رئیس 
جمهوری و با پیگیری معاون اول وی، پایین 
خواهد آمد یا شــورای رقابت بر سر تصمیم 
خود خواهــد ماند و افزایــش قیمت اعمال 
می شود؟ عرضه صورت نگرفته تا در آینده با 

قیمت بیشتری در بازار عرضه شود.
حتی به نظر می رســد با تاخیر در تحویل، 
شاید فرصت به حداقل یک مرحله افزایش 
قیمت دوباره در نیمه دوم ســال هم برسد 
و بهای خودرو بالاتر رود؛ شــرکت هم طرح 
جایگزینی را پیشنهاد کرده که جای گلایه 

برای مشتری باقی نماند.
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رئیس سازمان امور دانشجویان خبر داد
ج براساس نظام  ارزیابی دانشگاه های خار

 رتبه بندی استنادی جهان اسلام
رئیس سازمان امور دانشجویان گفت: نظام رتبه بندی استنادی جهان 
اســلام به مجموع نظام های رتبه بندی ارزیابی دانشگاه های خارج از 

کشور اضافه شد. 
هاشــم داداش پور دربــاره اینکه آیا اخیــراً ارزیابی در شــاخص های 
دانشــگاه های خارج از کشور انجام شــده یا خیر گفت: تا سال گذشته 
ارزیابی دانشــگاه های خارج از کشــور براساس ســه نظام رتبه بندی 
انجام می شد و چنانچه دانشــگاه های دنیا در آن نظام رتبه بندی قرار 

می گرفتند در نظام ارزشیابی ما هم جا می گرفتند.
وی ادامــه داد: برای ۲۰۲۳ ســه نظام رتبــه بندی هم بــه این اضافه 
کردیم یعنی ۶ نظام رتبــه بندی ارائه دادیم که بر اســاس آن چنانچه 
دانشگاه های دنیا در این نظام رتبه بندی قرار گیرند، در نظام ارزشیابی 
ما هم می توانند قــرار گیرند. اصراری هم نداریم که در همه این شــش 
رتبه بندی قرار گیرند اگر در یکی از این رتبه بنــدی ها قرار گیرند هم 
کافی است.رئیس سازمان امور دانشجویان افزود: یکی از نظام های رتبه 
بندی که به لیست اضافه کردیم نظام رتبه بندی استنادی جهان اسلام 
اســت که برای اولین بار مورد توجه قرار دادیم و سعی کردیم این نظام 

رتبه بندی به ما کمک کند تا دانشگاه های دنیا را ارزیابی کنیم.
وی تصریح کرد: در آنجا سه نوع دانشــگاه داریم، دانشگاه های الف که 
بهترین دانشگاه های دنیا هســتند، دانشگاه های ب، دانشگاه های قابل 
قبول محسوب می شوند و دانشگاه های ج که دانشگاه هایی هستند که 

قبول می کنیم اما برای آنها مقطع قائلیم.
داداش پور افزود: دانشــگاه های رتبه الف و ب دانشــگاه هایی هستند 
که چنانچه دانشــجو تا مقطع دکتری تحصیل کنــد مانعی برای تأیید 
ندارد، تنها تفاوتی که بین دانشــگاه های الف و ب وجود دارد این است 
که دانشــگاه های برتر را از دانشــگاه های قابل قبول تفکیک کرده ایم، 
ولی دانشگاه های ج دانشــگاه هایی هستند که دانشــجویان تا مقطع 
کارشناسی ارشــد می توانند تحصیل کنند و چنانچه در دوره دکتری 

تحصیل کنند مورد توجه قرار نمی گیرند.
وی افزود: اما متأســفانه دانشــجویان ما وقتی به خارج از کشور اعزام 
می شــوند، کمتر موارد مذکور را رعایت می کنند. متأســفانه با چنین 
مشــکلی در حوزه دانشجویی کشــور خارج از کشــور مواجه هستیم. 
توصیه ما به دانشــجویان و خانواده آنها این اســت که حتماً نظام رتبه 
بندی دانشگاه های خارج از کشــور را مورد توجه قرار دهند تا در زمان 

فارغ التحصیلی دچار چااش در این زمینه نشوند.

معاون کمیته امداد اعلام کرد
توزیع  ۳۰ میلیون پرس غذای گرم میان 

نیازمندان در محرم و صفر
معاون توســعه مشــارکت های مردمی کمیته امداد پیش بینی کرد تا 
پایان ماه های محرم و صفر بیش از ۳۰ میلیــون پرس غذای گرم میان 
خانواده های محروم توزیع شود. حبیب الاه آســوده در این باره افزود: 
از ابتدای ماه محرم حدود ۵.۵ میلیون پــرس غذای گرم در قالب طرح 

اطعام حسینی)ع( طبخ و میان نیازمندان توزیع شده است.

وی با بیان اینکه سال گذشته ۲۳ میلیون وعده )پرس( غذای گرم میان 
خانواده های محروم توزیع شد، اضافه کرد: پیش بینی می شود این رقم 

امسال به بیش از ۳۰ میلیون وعده غذا تا پایان ماه محرم و صفر برسد.
معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد اظهار کرد: در همین 
راستا سال گذشته ۶۵۰۰ آشــپزخانه اقدام به طبخ غذا داشتند که این 
تعداد با همراهی مراکز نیکــوکاری، هیات های مذهبــی و گروه های 

مختلف مردمی امسال به ۸۰۰۰ آشپزخانه خواهد رسید.
آســوده بــا حضــور در برنامــه ای تلویزیونی، بــا اعــلام روش های 
مشــارکت های مردمی در طرح اطعام حســینی، تاکید کــرد: مردم 
نیکوکار می توانند با شماره گیری #۱۲* به صورت ملی و #۸۸۷۷* به 
صورت استانی ، کمک های خود را در پویش اطعام و احسان حسینی به 

دست نیازمندان برسانند.

دبیرکل جمعیت هلال احمر مطرح کرد
۶ پیشنهاد ایران در اجلاس جده

دبیرکل جمعیت هلال احمر با اشــاره به ۶ پیشــنهاد ایران در اجلاس 
جده گفت: وقت گشاد دستی دولت های مسلمان است.

 یعقوب ســلیمانی دبیــرکل جمعیت هلال احمر جمهوری اســلامی 
و معاون امور بین الملل و حقوق بشردوســتانه این جمعیت در مراسم 
اختتامیــه اجــلاس کمیته اســلامی هــلال بین الملل متشــکل از 
تعدادی از جمعیت های ملی کشورهای عضو ســازمان همکاری های 
اسلامی پیشــنهاداتی مطرح کردند که مورد اســتقبال حاضران قرار 
گرفت.دبیــرکل هلال احمر جمهوری اســلامی ایــران از دولت های 
عضو ســازمان همکاری اسلامی درخواست کرد تســهیلات، امکانات 
و منابع بیشــتری را در اختیار جمعیت های ملی قــرار دهند تا بتوانند 

توانمندی های خود را برای پاسخگویی به سوانح افزایش دهند.
ســلیمانی از آمادگی تهران بــرای برپایی دبیرخانه ای بــرای افزایش 
ظرفیت عملیاتی جمعیت های ملی کشــورهای مســلمان خبر داد و 
گفت: جمعیت هلال احمر جمهوری اســلامی ایران با توجه به تجارب 
گســترده ای که در زمینه آمادگی و مقابله با بلایــا دارد آمادگی خود 
را برای برپایی دبیرخانه ظرفیت ســازی جمعیت های ملی مسلمان در 

راستای مقابله با حوادث و سوانح اعلام می کند.
وی افزود: با اســتقرار این دبیرخانه در تهران از امکانات جمعیت هلال 
 EOC آن برای اتصــال با مراکز EOC احمر ایران به خصــوص مراکز
دیگر جمعیت های ملی اســتفاده خواهد شــد و یک شبکه بین المللی 
برای پاسخ به سوانح شــکل خواهد گرفت.ســلیمانی ادامه داد: هلال 
احمر ایران آمادگی دارد تــا در طراحی، راه انــدازی و یا تکمیل مراکز 
EOC به جمعیت های ملی کشــورهای عضو ســازمان همکاری های 

اسلامی کمک کند.
ســلیمانی همچنین در پیشــنهاد دیگری بر تعامل بین جمعیت های 
هلال احمر و صلیب ســرخ کشــورهای عضو ســازمان همکاری های 
اســلامی تاکید کرد و گفت: بــا توجه به اینکه ظرفیت های مناســبی 
در جمعیت های کشورهای مســلمان وجود دارد پیشــنهاد می شود 
پلتفرمی برای تقویت ظرفیت جمعیت های ملی مســلمان برای مقابله 
با حوادث ایجاد شود. تا این جمعیت ها بتوانند تجارب، اطلاعات و دانش 
فنی خودشان را با یکدیگر به اشــتراک بگذارند.دبیرکل جمعیت هلال 
احمر در اختتامیه این اجلاس که در شــهر جده برگزار شــد، گفت: ما 
معتقدیــم جمعیت های هلال احمر و صلیب ســرخ مســلمان دارای 
ظرفیت ها و اشــتراکات فرهنگی و مذهبی زیادی هستند که می توانند 

بهتر از سایر جمعیت ها در زمان سوانح به مردم مسلمان کمک کنند.

دیوار

مهشــید جعفری معظم  رئیس ســتاد 
اربعین کشور گفت: امســال برای خدمات 
دهی هرچــه بهتر زائران اربعین حســینی 
تعداد مرزهای ورودی به عــراق را افزایش 
اول  صــف  تلویزیونــی  داده ایم.برنامــه 
بــه موضــوع تمهیدات مراســم باشــکوه 
اربعیــن حســینی ۱۴۰۲  راهپیمایــی 
اختصاص داشــت که باحضور میراحمدی، 

رئیس ستاد اربعین کشور بررسی شد.

  ارزیابی خودتان را از مراسم اربعین 
امسال بفرمائید پیش بینی جمعیتی 
که انشــاالله مشــرف خواهند شد و 

تمهیداتی متناسب با آن چیست؟
میراحمدی: ما ســال گذشــته بعد از اتمام 
اربعین و اولین فرصتی که بــرای ما فراهم 
شــد، جلســاتی را با حضور همه دســت 
اندرکاران ستاد مرکزی اربعین، استانداران 
مرزی که مســئولیت و فرماندهی میدانی 
اربعین و وظایــف اجرایی مهمــی را دارند 
برگــزار کردیــم، و چالش های اساســی و 
مشــکلاتی که برای زائران ما بــود آن ها را 
احصا کردیم، و توان برنامه ریزی و مدیریتی 
خودمان را عمدتاً متمرکــز کردیم بر روی 
این مســائل، من این نویــد را می دهم که 
بخش قابل توجهی از این مســائل را انشاالله 
به فضــل الهی امســال نخواهیم داشــت، 
بخشــی هم همچنــان مشــکلات خاص 
خــودش را دارد که آن هــم تدابیری برای 
کمک مردم و تشریک مســاعی مردم برای 
حل آن پیــش بینی کردیم که در انشــاالله 

درجای خودش صحبت می شود.

  آقای میراحمدی از ســوم مرداد که 
آغاز ثبت نام ها بوده تا الان اســتقبال 
چطور بوده؟ چقدر ثبــت نام کردند؟ 

گزارشی دارید؟
میراحمدی: آخرین آماری کــه من حدود دو 
ساعت قبل گرفتم بیش از ۲۰ هزار نفر تا به حال 
ثبت نام کردند که این عدد خیلی خوبی اســت 
ما تقریباً در گذشــته در روزهــای اول ثبت نام 
چنین آماری را نداشتیم و این بیانگر استقبال 
خوب مــردم و احتمــالاً یک حماســه عظیم 

اربعین با حضور بسیار بالایی را نوید می دهد.

  امســال ثبت نام در سامانه سماح با 
آنچه که پارســال اتفاق افتاد متفاوت 

است؟ چه ویژگی های مختلفی دارد؟
میراحمدی: بله، ســوال مهمی اســت، ما 
چالش های سال گذشته را بررسی کردیم و 
راهکارهای مقابله با آن را، یکی از مشکلات 
مهم و اساسی ما این مساله بود که ما هیچ گاه 
نمی دانستیم که چه تعداد زائر در چه زمانی 
و به کدام مرز مراجعــه می کنند، و بعضاً این 
مســاله ما را تا مرز بحران پیش برده و حتی 
مشــکلات جدی را برای زائران عزیز فراهم 
کرده، سال هایی بوده که به دلیل عدم امکان 
برنامه ریــزی و کثرت جمعیــت، مرزهای 
ما و عراق شکسته شــده و به هرجهت تنها 
راه نجات زائر از آن فشــردگی جمعیت، این 
بوده که مسیر باز بشــود و اینکه بخواهند در 
گیت ها کنترل کنند، منظم و قانونمند خارج 
بشوند این مخاطرات جدی را برایشان ایجاد 
می کرد، هیچ راهی نبود که ایــن موانع را از 
سر راهشان بردارند و این نه برای ما، نه برای 
دولت عراق قابل قبول نبود، بنابراین ما این 
مســاله را به جد دنبال کردیــم. مهمترین 
مشکل این بود که تعداد درب های خروجی 
و گیت هــای خروجــی عراق متناســب با 
ما نبــود، و مثلًا اگــر گیت مــا ۱۰ نفر وارد 
گیت های عراق می شــد، طرف عراقی یک 
نفر را می توانستند خارج کنند و این ضریب 
باعث تراکم فوق العاده می شــد، امسال یک 
توافق تحول آفرینی را ما با دوســتان عراقی 
انجام دادیــم و جا دارد همینجا من تشــکر 
کنــم از وزیر محترم کشــور عراق، ســتاد 
اربعین عراق جناب آقای مهدی علی هادی 
الفکیکی و دولت محتــرم عراق، الان به طور 
قابــل ملاحظــه ای عزیزان دارنــد گیت ها 
ودرب هــای خروجی خودشــان را در اکثر 
مرزها گسترش می دهند، ما هم داریم کمک 
می کنیم، در کنار این راهکار، دیروز که من 
مذاکراتــی را در بغداد با وزیر کشــور عراق 
داشتیم و قرارگاه مشــترک عملیات اربعین 
مان تشــکیل شــد که این هم راجع به آن 
فرصتی شد توضیح می دهم، اگر انشاالله این 
چیزی که به توافق رسیدیم و دارد آزمایشی 
الان در مرز مهران اجرا می شــود، به توافق 
نهایی برسد این هم یک تحول بزرگی است 
و آن هم این اســت که ما به لحظه اطلاعات 
خودمان را کــه در گیت ها ثبت می کنیم، به 
طرف عراقی منعکس می کنیم، دیگر زائر ما 
توقفی در گیت های عراقی نخواهد داشت الا 
یک مهری که به ســرعت زده می شود دیگر 
ورود اطلاعات به سیســتم های آن ها نیست 
و این یک توازن کاملــی را بین ورود و خروج 
ما برقرار می کند، این یک اتفاق بزرگ است 
یعنی ما دیگر انشــاالله اگر ایــن تمهیدات 
اجرایی بشــود ما تمرکز و تراکم جمعیت به 

هیچ عنوان نخواهیم داشت.

  برگشت هم به همین صورت است، 
اگر عراق مهر بزند شما اینجا فقط یک 

مهر می زنید؟
میراحمدی: بلــه، این را قرار شــده که در 
رفت و برگشت این تنظیم بشود، این کاری 
است که انجام شده، نکته دوم این است که 
ما برای اینکــه هیچ اطلاعی نداشــتیم که 
چه تعدادی، در چــه روزی، و در چه مرزی 
مراجعــه می کنند یک تحولی در ســامانه 
ثبت نام مان دادیم، هر زائری که به ســامانه 
مراجعه می کند، بایــد زمانی که می خواهد 
به آن مرز مشــخص را معلوم بکند و بگوید 
من به طور مثال، ۱۷ مــاه صفر از مرز چذابه 

عبور می کنم و باید مقید باشد.

  نمی توانیدتغییر بدهد؟
میراحمــدی: تغییــر نمی توانــد بدهــد، 
البته اگر در قبل از شــروع آن درخواســت 
کند مجــدداً اصلاح کند اگــر آن روزی که 
ایشــان می خواهد ظرفیتی در آن مرز بود، 
می تواند این کار را انجام بدهد، این حداکثر 
ظرفیت هــر مرز را هم مشــخص کردیم به 
طور مثال، ما گفتیم که مــرز مهران ما ۲۴ 
ســاعت حداکثر ۱۸۰ هزار نفــر می تواند 
پذیرش کند، این هم مبتنی بر حمل و نقل 
ما هســت، حمل و نقل طرف عراقی است و 
هم جمعی جهــات، بنابراین اگر انشــاالله 
زائران عزیز این را رعایت بکنند که قطعاً این 
کار را خواهند کرد، یک ســفر خیلی سهل 
و آســانی را خواهند داشت، آن هم در هوای 
گرمی که البته هوای گرم مانع اساسی برای 
حضور زائرین نیســت با همکاری همدیگر 

می توانیم این مساله را کنیم.

  الان چنــد مــرز در اربعین فعال 
خواهند بود؟

میراحمدی: یک کار دیگــری هم که به فضل 
الهی انجام شد این اســت که سال قبل ما سه 
مرز را اضافه کردیم، یعنی تمرچین، خسروی 
و باشماق را، ولی هرســه این مرزها از ۶ بعد از 
ظهر تا ۶ صبح فردا محدودیت داشتند، یعنی 
منع خروج بود به دلیل مسائل امینی، امسال 
مرز خســروی و مرز تمرچین مان ۲۴ ساعته 
اســت، مرز تمرچین ویژگی خوبــی که دارد 
آب و هوای بسیار معتدل و مناسبی را دارد به 

هیچ عنوان درآن گرما نیست.

  زائران از چه مسیری باید تمرچین 
بروند؟

میراحمدی: درواقــع درطرف از آذربایجان 
غربی، از اســتان آذربایجان غربی این اتفاق 
می افتد مسیرش آنجاســت، بسیار و هم در 
داخل ایران و هم در داخــل خاک عراق که 
اقلیم کردستان هست بسیار خوش منظره 
و زیباست، هم یک نوع ســیاحت و هم یک 
زیارت انشــاالله معنوی خیلی خوبی است 
البتــه آن هــم ظرفیتش محدود اســت و 
بنابراین کســانی می توانند از آن مرز عبور 
کنند که از قبل ثبت نام کرده باشند و تأیید 

باشد که می توانید از این مرز عبور کنیم

  پــس الان مرزهــای تمرچیــن، 
خسروی و باشــماق، مهران چذابه و 

شلمچه است؟
میراحمدی: البته مرز سومار هم از ۱۵ صفر 
به بعد برای موکب ها هم فعال هست که این 

مرز فقط برای موکب ها فعال هست.

  الان فقط از طریق ســامانه سماح 
باید ثبت نام انجام بشود و امکان تردد 
داشته باشــند یا خارج از سامانه اگر 
کسی بیاید چه اتفاقی برایش می افتد؟

میراحمدی: خارج از ســامانه سماح به هیچ 
عنوان قابل قبول نیست.

  تعدادشان چقدر بود؟
میراحمدی: تقریباً تفاوت سامانه سماح ما 
با کســانی که ثبت نام کردند و کسانی که از 
مرز عبور کردند کمتر از ۲۰۰ هزار نفر بود، 
یعنی استقبال بسیار خوبی مردم داشتند، 

ما حقیقتاً در موضــوع اربعین مردم کاملًا با 
ســتاد مرکزی و توصیه هایــش همراه اند، 
عمل می کنند و ما صمیمانه تشکر می کنیم 
آنچه که هــم ما مطرح می کنیــم و توصیه 
می کنیم صرفاً برای این است که بتوانیم امر 
خدمات دهی خودمان را بهتر انجام بدهیم 
و زائر ما سهل، آســان و با امنیت لازم بتواند 
این اقدام معنوی خودش را انجام بدهد سال 
گذشــته بنابراین میزان مراجعه به سامانه 
خیلی خوب بود، امسال ما هرگونه خدماتی 
که بخواهیم بدهیم به کســانی است که در 

سامانه سماح ثبت نام کردند.

  از جمله بیمه مثلًا؟
میراحمدی: از جمله بیمه که حتماً بایستی 
در سامانه ســماح باشــد، ارز مسافرتی که 
پیش بینی شــده، صرفاً به کســانی که در 
سامانه ســماح ثبت نام کرده باشند دنبال 
هســتیم، که پارکینگ هایی کــه در مرزها 
هســتند آن ها متصل به سامانه سماح باشد 
یعنی خودروهایی می توانند در پارکینگ ها 
از خدمات برخوردار بشوند که شماره پلاک 

آن ها در سامانه ثبت شده باشد.

  اگر کسی بخواهد بیاید باید بگوید 
من با خــودروی شــخصی می آیم، 

پلاکش این است؟
میراحمدی: بله پلاکش این هســت چک 
کند و یا حتی اگر چه هست نزدیک سفر هم 
می تواند ایــن کار را انجام بدهد به هرجهت 
امسال کارکرد سامانه ســماح یک کارکرد 
بســیار مؤثری هســت در مدیریــت و در 

خدمات دهی به زائران.

  حالا شما اشاره کردید بحث بیمه را، 
الان بیمه ظاهراً ســه تا بسته در اصل 
آماده شده که 3۵ هزار تومان هست و 
4۵ هزار تومان و ۵۵ هزار تومان، پیش 
از اینکه راجع بهــش صحبت بکنیم. 
بیمه اجباری هست درسته؟ یعنی باید 
تو سامانه سماح حتماً این یک گزینه از 
این بسته های بیمه ای را انتخاب بکنند.

میراحمدی: کسانی که سامانه سماح ثبت 
نام می کنند که شرط عبور مرزشان هست، 

الزاماً بایستی بیمه کنند.

  این سه تا بســته البته یک اشاره ای 
کردید این ســه تا بســته با هم چه 
تفاوتــی می کند به لحاظ پوشــش و 

قیمت؟
میراحمــدی: ببینید این پیشــنهاد ســه 
بســته بودن را ســال قبل همکاران صدا و 
ســیما دنبال می کردند و پیشنهاد داشتند، 
پیشــنهاد خوبی هم بود، ســطح اولش که 
سطح حداقلی اســت این را هم عرض بکنم 
که پرداخــت آن چیزی که بیمــه به افراد 
می دهد چه نقص عضو یــا اگر خدای نکرده 
کســی فوت کند، این به معنای جبران دیه 
نیســت، به طور مثال اگر کســی در عراق 
تصادف کنــد و خدای نکــرده آن عزیز زائر 
ما فوت کند، بســتگان آن می توانند بروند 
شکایت کنند و مساله دریافت دیه خودشان 

را از طرف عراقی، آن را دنبال کنند.

  پس بیمه برای چی می دهند؟
میراحمدی: این بیمه کمکی است که ما به 
زائر خودمان داریم می کنیم این جایگزین 
آن بیمه ای که طرف عراقــی منجر به فوت 
یک زائر ما شده نیســت و یکی از محسنات 
بیمه امسال این اســت که می توانند وکالت 
بدهند به بیمــه گر ما کــه از جانب آن فرد 
وکیل، برود و از طرف عراقی شــکایت کند 

و بیمه شده دیه اش را دریافت کند.

  پس اینکه الان من مثلًا فرض کنید 
یک مبلغی پرداخــت می کنم تحت 
پوشش بیمه قرار می گیرم اگر اتفاقی 
برایم آن طرف بیفتــد، این جایگزین 
دیه نیســت، من این مبلغ را می توانم 
بگیرم ضمن اینکه می توانم شــکایت 

بکنم غرامت دیه هم جدا بگیرم؟
میراحمدی: بله، در ایــران هم همین طور 
اســت، اگر خدای نکرده یک فردی تصادف 
کند و در تصــادف مقصر نباشــد وبه طور 
طبیعی طبق مقررات ما دیــه ای به او تعلق 
بگیرد این مبلغی که بیمه مــا به او می دهد 
به معنای پرداخت دیه به اون نیست، فردی 

که مقصر بوده باید دیه آن را پرداخت کند.

  بیمــه از طرف آن فــرد پرداخت 
می کند، مهر دیــه پرداخت می کنیم 
که اصلًا مــلاک تغییــر قیمتش هم 
براساس آن محاسباتی است که روی 
مثلًا قیمت شتر وجود دارد که هر سال 
تغییر می کند، در اصل جایگزین دیه 

هست.
میراحمدی: نه جایگزین دیه نیست ببینید

 دیه شخص کامل مگر در نظرگرفته 
نمی شود؟

میراحمدی: به معنای بیمه شــخص ثالث 
نیست.

  نه ایران را فرمودیــد می گویم این 
جوری هســت، حالا آنکه اصلًا یک 

مقوله دیگر است.
میراحمــدی: ببینیــد ایــن مبلغــی که 
جنابعالی پرداخت می کنیــد بابت خدای 
نکرده خسارتی که به شما وارد می شود این 
اقدامی اســت که خودتان بــه نفع خودتان 

دارید انجام می دهید.

  ربطی به دیه ندارد.
میراحمــدی: ربطی بــه دیه نــدارد اگر به 
طور مثــال بنده خــدای نکــرده تصادفی 
با شما بکنم شــما هم زائر امام حسین )ع( 
هستید، منم حتی زائرم، اما فرض کنید که 
درمســیرتهران من با شــما تصادف کردم 
مشکلی برای شما پیش آمد، من نمی توانم 
ادعا کنم، چون شما دارید از بیمه می گیرید 
من دیگر چیزی به شما بدهکار نیستم، آن 

سرجای خودش هست.

  حالا این تحت پوشــش از منزل تا 
منزل اســت یعنی این جایی که سوار 
ماشین می شــود برود تا برگردد این 

تحت پوشش بیمه هست؟
میراحمدی: این سوال بســیار مهمی است، 
ســال قبل این بیمه در داخل عراق که کامل 
هست، در هر منطقه ای عراق مشکلی برایش 
پیش بیاید محدودیتی ندارد، سال قبل تا ۵۰ 
کیلومتر از مرز ما به عمق بود، امسال این ۵۰ 
کیلومتر را ما آوردیــم ۱۰۰ کیلومتر، یعنی 
اگر اتفاقی از ۱۰۰ کیلومتر تا نقطه صفر مرزی 
ما در داخــل خاک ایران بــرای زائرما اتفاقی 

صورت بگیرد مشمول این می شود.

  پــس از 100 کیلومتــری مرز تحت 
پوشش قرار می گیرد و بعد تفاوت 3۵ 
تومان، 4۵ تومان و ۵۵ تومان به لحاظ 
آن مبلغی که بابت جبران خســارت 
پرداخت می شــود چقدر است؟ 3۵ 

تومان چقدر است مثلًا؟
میراحمــدی: ۳۵ تومــان امســال اضافه 
شــد دیگر، کفش ۴۰ درصد و سقف تا ۷۰ 
درصد اضافه شــد مثلًا ســال قبــل اگر ما 
برای هزینه هــای پزشــکی، می رفتند به 
بیمارســتان مراجعه می کردند دستشان، 
پاشان شکسته می شد هزینه ای می کردند 
تا ۵۰ میلیون می دادیم امسال ۷۰ میلیون 
بیمه گر ما می دهد یا اگــر بابت نقص عضو 
به طور مثال عرض می کنــم ۳۰۰ میلیون 
می دادند امســال ۵۰۰ میلیون می دهند یا 
برای فوت همین طــور، بنابراین بین ۴۰ تا 
۷۰ درصد افزایــش داده آن مبلغ ۳۵ هزار 
تومان، حالا اگر کســی آن دو ســطح بالاتر 
را انتخــاب کــرد، طبق جداولــی که توی 
این سامانه سماح هســت از مبالغ بالاتری 
برخوردار می شــود به طور مثال اگر فوتش 
ناشی از حادثه باشد، تا ۷۰۰ میلیون تومان 

دریافت می کند سطح دو.

  حالا اگر حادثه نباشد، مرگ طبیعی 
باشد عددش این عددها نیست.

میراحمدی: عددش کمتر اســت، ولی باز از 
عدد ۳۵ هزار تومان بیشتر است.

  ممکن اســت خیلی ها بگویند اصلًا 
چه ضرورتی دارد که من بخواهم بیمه 
کنم، می خواهم بروم یــک زیارتی و 
برگــردم، چقدر اگر بــه لحاظ عدد و 
رقمی بخواهید اشاره بکنید حوادث 
این چنینی رخ داده کــه بیمه واقعاً 

کمک کار بوده؟
میراحمدی: ببینید ســال قبل بیمه گر ما 
ضریبــش ۱۸۰ درصد بود، یعنــی علاوه بر 
صد درصد پولی را که از تمــام زائران برای 
بیمه گرفت، ۸۰ درصد هم زیان بیمه شد که 
اضافه بر آن مبلغ دریافتی ما، به دلیل کثرت 
حوادث، این را بایســتی پرداخت می کرد، 
البته بــه لطف پروردگار، ســال قبل میزان 
فوتی های ما از ســال های کمتر بود، حتی 
تصادفــات ما هم نزدیــک ۲۵ درصد کمتر 
تصادفات جاده ای ما در داخــل کمتر بود، 
به هرجهت این واقعاً به آن ها کمک می کند 
شما ببینید ســال قبل، بیمه یک زائر عزیز 
ما دچار مشــکلاتی شد و بایســتی آن را با 
آمبولانس منتقل می کردند، چون خودش 
را بیمــه نکرده بــود بایســتی، آمبولانس 
خصوصــی می گرفت اگر خــودش را بیمه 
کرده بود، بــا آمبولانس ما بــه طور مجانی 
می آمد، ولی برای انتقالــش از محل حادثه 
تا مرز ما حداقلش سه میلیون تومان به پول 
مــا می گرفتند بنابراین پرداخت آن ســال 
قبل یک مبلــغ ناچیزی بــرای هزینه های 
درمانش هم همین اســت اگر خدای نکرده 
نقص عضوی صــورت بگیرد یا فوتی صورت 
بگیرد واقعاً این کمک بسیار مؤثری است به 
خودشــان و ما تاکید می کنیم که این کار را 

انجام بدهند قطعاً به نفع شأن است.

 پس این را یک بار دیگر تاکید بکنید 
آن عددی که پرداخت می شود مثلًا ۹00 
میلیون، چون یک عده می گفتند که آقا 
چرا مثلًا دیه ۹00 میلیون تومان اســت 
عددش بالاتراست، چون ۹00 میلیون 
تومان در نظر گرفتید آن عدد اصلًا دیه 
نیست فقط برای جبران خسارت است 
اگر خدای نکرده اتفاقــی افتاد در اثر 
تصادف می توانند با شــکایت که حتی 
بیمه حاضر اســت وکالت را قبول بکند 
برود شکایتش را از طرف عراقی و دیه 
را بگیرد، این جای دیه نیست، توضیح 
این را دادیم که روشــن بشــود. یک 
مطلب دیگر که رو ســامانه سماح این 
سه تا بسته ای که شــما اعلام کردید 
پیش فرضش را روی بســته اولی یعنی 
3۵ تومانی که حداقل پوشش را دارد؟ 
خیلی ها ممکن اســت توجــه نکنند 
و همان را مثلًا انجــام می دهند و بعد 
می روند می بینند که من کاش با یک 10 
تومان 20 تومان اضافه تر، می توانستم 
پوشش کامل بگیرم، امکانش هست که 
روی ســامانه این حق انتخاب را پیش 
فرضی نگذارید، یعنی طرف واقعاً ببیند 
که باید انتخاب بکنــد و آنجا تصمیم 
بگیرد که انتخاب بکند، چون اگر یادش 

برود پیش فرضی برایش ثبت می شود.
میراحمدی: بله قبل از برنامــه تان یکی از 
همکارهای شــما این نکته را به من گفتند 
من تماس گرفتم بــا عزیزما در حج و زیارت 
که مســئول کمیته ثبت نام ما هستند، این 
اشــکال را گفتم، گفتند بله این اشکال را ما 
متوجه شدیم داریم به سرعت این را برطرف 
می کنیم که این از همــان اول حتماً اگر فرد 
نونع بیمه اش را انتخاب نکــرده، مبنا را در 
نرم افزاری نگذارند کــه آن بیمه نوع اول، به 
او یک هشــداری بدهند که نوع بیمه ات را 

انتخاب کند.

  و یک نکته هم باز دوســتان مطرح 
می کردنــد بنا به چالش های ســال 
گذشــته اســت مثلًا آن ۵0 میلیون 
تومانی که اگر کسی به مرگ طبیعی به 
رحمت خدا می رفته در زیارت اربعین، 
می گفتند این ۵0 تومان هزینه کفن و 
دفن و این هــا را نمی دهد یعنی مبلغ 
خیلی کمی است الان شما فرمودید که 

عدد چقدر هست؟
میراحمــدی: الان ۵۰ میلیون شــده ۷۰ 

میلیون

  هفتاد تومــان روی 3۵ تومان عدد 
پایین تر بوده کف مبلغ است.

میراحمدی:، ولی مبالــغ بالاتری که نوع دو 
و نوع سه این ۷۰ میلیون تومان هم افزایش 

پیدا کرده است.

  الان قرارداد با بیمه ها بسته شده؟
میراحمدی: بله
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 »در لحظه« در دهه دوم محرم 
به شبکه دو می آید

 برنامه »در لحظه« با محوریت تصمیم گیری درســت در لحظات ناب 
و مقایســه تصمیم گیری های به موقع یاران امام حسین)ع( و تاثیرات 
مثبت و منفی آن در زندگی شــان، از شــنبه ۷ مرداد روانه آنتن شبکه 
۲ می شود.به گزارش روابط عمومی شبکه دو سیما، برنامه »در لحظه« 
با هدف ارتباط گیری بهتر نســل نوجوان و جوان بــا آموزه های دینی و 
شیوه ای کاملًا متفاوت و جدید در ساختار تهیه برنامه های معارفی، در 

دهه دوم محرم مهمان خانه مخاطبان خواهد بود.
پنج قسمت این برنامه در کویر ضبط شــده تا با نمایش تصاویر خشک 
کویر، یــادآور تصمیم گیری پنــج صحابه امام حســین)ع( با نام های 
»هرثمه)هرثمت( ابن ابی مسلم«، »شریح بن حارث قاضی«، »ضحاک 
ابن عبدالله«، »عبیدالله ابن حر جعفی« و »عمر ابن حجاج« باشد که با 

امام همراه بودند ولی در نهایت و در پایان کار، ایشان را رها کردند.
پنج قسمت دیگر آن در نخلستان های روســتای مهرجان واقع در خور 
و بیابانک اصفهان ضبط شده که نشان دهنده پنج نفر با نام های »عمرو 
)امر( بن ضبیعه )ضبیعت( بن قیــس«، »ابوالحتوف بن حرث انصاری و 
برادرش حارث«، »عبدالله بن عمیر کلبی و همسرش ام وهب«، »حارث 
ابن امرء القیس« و »نعمان ابن عمرو الراسبی و برادرش حلّاس« است 
که در لحظات پایانی به صف یاران امام حســین)ع( پیوســتند و برای 

آخرت خود، سرسبزی را به ارمغان آوردند.
این برنامه شــامل بخش های مختلفی همچون »پلاتوی آغاز برنامه« 
با اجــرای ســعید ارشــد، گفت وگو بــا حجت الاســلام محمدجواد 
میرمحمدصادقی کارشــناس مذهبــی برنامه، »داســتان پردازی« 
به روایتگری نوید اســماعیل زاده درخصوص داســتان دو دوســت به 
نام های ســمانه و دنیا پیرامون بدحجابی و باحجابی، گفت وگو با امینه 
سادات طباطبایی روانشــناس برنامه پیرامون بررسی علم امروز و تاثیر 
آن در تصمیم گیری های به هنگام و نابه هنــگام زندگی مان و »مداحی 

پایانی برنامه« با انتخاب مداحی های اصیل است.
در تهیه و تولید تیتراژ ابتدایی این برنامه بــه لحاظ ایجاد حس بصری 
برای مخاطبــان، از تصاویر کویرهایــی همچون »ورزنــه« اصفهان، 

»مرنجاب« کاشان، مصر »خور و بیابانک اصفهان« استفاده شده است.
برنامه در لحظه، کاری از گروه معارف شــبکه دو سیما به تهیه کنندگی 
حسن کچویی، کارگردانی محمد کوهی اصفهانی و اجرای سعید ارشد 
اســت که از شــنبه هفتم مرداد به مدت ۱۰ روز، شــنبه تا چهارشنبه 

ساعت ۱۲:۳۰ از این شبکه روانه آنتن خواهد شد.

گفت وگو با مجید یراق بافان ـ مجری برنامه های معارفی
 حرکت به سمت تحول تلویزیون 

با »حسینیه معلی« و چند برنامه دیگر
مجید یراق بافان دربــاره عملکرد برنامه های این شــب های تلویزیون 
و همچنین برنامه »حســینیه معلی« معتقد اســت: تلویزیون در بعد 
تشویقی و ایجاد انگیزشی می تواند در رشــد، بالندگی، بلوغ و به  کمال  
رســیدن جوان ها و نوجوان ها در حوزه مداحی نقش بی بدیلی داشــته 
باشد که این حرکت را هم شروع کرده است.مجری برنامه های معارفی 
تلویزیون در عین حال تاکید کرد که ســازمان صداوسیما ضمن اینکه 
نقش آموزشی دارد، باید در بخشــی تربیت هم بکند؛ آن هم پیدا کردن 

چهره هایی است که قابلیت عرضه مطلب و محتوا در رسانه را دارند.

یراق بافان، مجری تلویزیون که حضور او را اغلب در برنامه های معارفی 
به  خاطر داریم، در گفت وگویی با ایسنا در پاســخ به پرسشی پیرامون 
پخش برنامه هایی چون »حسینیه معلی« و اینکه آیا تلویزیون به عنوان 
رســانه ملی توانســته در حوزه تربیت مداح جوان و نوگرا موفق باشد؟ 
عنوان کرد: هنوز برای پاسخ به این ســؤال با توجه به اینکه یک و سال 
نیم از دوره مدیریت جدید صســازمان صدا و سیما می گذرد، زود است. 
در این دوره کوتاه نمی شود نظر داد؛ چراکه مدیریت جدید زمان زیادی 
از ماه رمضان و محرم را پشت سر نگذاشته اســت و باید قدری صبوری 
کرد، اما در این مدت کوتاه هــم اتفاقاتی افتاده اســت. اینکه دوربین 
تلویزیون به یک روســتای کوچک و شهرســتانی دور می رود، موجب 
می شود مداحان محله و شهرهای دیگر کشــور هم دیده شوند و تلاش 

کنند خود را قوی تر کنند.
این مجری تلویزیون همچنین به برنامه »حسینیه معلی« در شبکه سه 
سیما اشاره کرد و گفت: در »حســینیه معلی« و از این دست برنامه ها 
تغییراتی را شــاهد هســتیم. برای مثال جلســه مداحی حاج محمود 
کریمی چند سال متمادی است که از شبکه دو سیما پخش می شود اما 
امسال پرداختن مفصل به موضوع مورد توجه قرار گرفت و جلسه کامل 
روضه ایشــان را پخش کردند. این برنامه هم در شبکه دو سیما یکی از 
حوزه های تحولی است که شاهد هستیم در بعد ترویجی رخ داده است. 

وی ادامه داد: مداحانی که نســبت به مداحان مطــرح و بنام ما فاصله 
خوانش فراوانی دارنــد، می بینند که آن ها هم ســهمی از آنتن دارند و 
خود این مردم شــهرها و روســتاها می بینند که مداح محل، مسجد و 
کوچه شان را تلویزیون نشان می دهد. خود این عمل، گام اول تشویقی 
و ترویجی رسانه در تربیت مداح اســت. ما به  عنوان سازمان صداوسیما 
ضمن اینکه نقش آموزشــی داریم، باید در بخشــی تربیت هم کنیم؛ 

هرچند که باید بیشتر نقش مشوق انگیزشی و ترویجی را ایفا کنیم.
یراق بافان در پاسخ به این پرسش که آیا صدا و سیما به عنوان رسانه ملی 
توانسته در دوران تحولی در افزایش آگاهی و معرفت افزایی قیام عاشورا 
و محرم برای مردم موفق تر از گذشته عمل کند؟ بیان کرد: پیشکسوتان 
این حوزه در دوران قبل تمام تلاششــان را در حوزه معرفت افزایی برای 
مخاطبان انجام داده اند و این بدان معنا نیســت که در دوران گذشــته 
کاری انجام نشــده اســت؛ اما در دوران تحولی )تحول یعنی از سمت 
وضعیت موجود به سمت وضعیت مطلوب حرکت کردن( حرکت هایی 

را شاهد هستیم و اتفاقاتی در این حوزه رخ داده است.  

قاب

 کارگردان »از سرگذشــت« با بیان این که این برنامه 
مدل و نگاه جدیدی از قصه پردازی در تلویزیون است، 
گفت: در این برنامه شــما با یک نگاه دیگر قصه زندگی 
یک فرد را از بیرون می بینید. ما شــبیه به »ماه عسل« 
نیستیم و فضای اینجا با آن برنامه خیلی متفاوت است.

محمد پیوندی که کارگردانی ماه عسل را نیز در کارنامه 
دارد اظهار داشت: از سرگذشــت یک برنامه تازه متولد 
شــده و نوپاســت. هر اثر هنری احتیاج به تقویم دارد. 
باید یک مقدار زمان بگذرد و ســپس از دورتر نگاهش 
کنی و قضاوت کنی. ماه عسل ۱۳ سال ادامه داشت و از 
سال ۹۰ به بعد برند شد. حداقل چهار، پنج سال پایش 
ایستادند و حمایت کردند. چه بســا که می توانست در 
همان سال های اول مثل خیلی از جریان های زودگذر 
تلویزیون تمام شود. در شــروع معلوم می شود که یک 

برنامه ایده اش خوب است و ظرفیت دارد یا نه.

این کارگردان با بیان این که ماه عســل یک 
اتفاق بــود و هیچ وقت هم تکرار نمی شــود، 
تاکید کــرد: در دنیا کلا چند قصــه داریم؟ 
مگر سینما تمام می شــود. من می توانم یک 
شــخصیت را هزار مدل روایــت کنم و همه 
مدل هایش هم جذاب باشــد. شنیدن قصه 
آدم ها جذاب اســت. قصه شنیدن در خون و 

فرهنگ ماست. یک برنامه حتی اگر هزار سال هم تکرار 
شــود و ادای ماه عسل باشــد، خیلی ها نگاه می کنند. 
بالاخره یک آدم جدید دارد روایتــی از زندگی اش می 

گوید. ولی نباید به لحاظ فرم شبیه ماه عسل باشیم.
وی افــزود: از سرگذشــت یک خطــی به نــام امام 
حســین)ع( و کربــلا دارد کــه یکی از عظیــم ترین 
ماجراهای قصه ساز در دنیاســت. از قصه های عاشورا 
صدها درام بیرون می آید. در برنامه »از سرگذشــت« 

علاوه بر قصه، جهــان بینی بیرونی را هم می 
بینیم. همیشــه قصه گفته شده و هزار سوال 
نگفته باقی مانده اســت. ما یک نوع نگاه را در 
برنامه جاری مــی کنیم که بــرای خود من 

خیلی جدید و جذاب است.
پیوندی با تاکید بر این که می شــود سال ها 
در تلویزیــون برنامه هــای گفتگومحــور و 
قصه محور ساخت اظهار داشــت: ما حتما شبیه به ماه 
عســل نیســتیم. فضای اینجا خیلی متفاوت است. از 
سرگذشــت یک موتیف اصلی دارد. همه مهمان های 
ما امکان نــدارد جایی از قصه شــان یادی از عاشــورا 
نکنند. فرم ما در روایت در دو دکور و دو فضا است. اول 
از مهمان یک روایت می شــنویم و بعــد او را به چالش 
می کشــیم. ضمن این که مهمــان دوم را از آن منظر 
روایت می کنیم. در سینما هم شــما ممکن است یک 

فیلم ببینیــد و بعد خودتــان را جای آن شــخصیت 
بگذارید. ما این کار کردیم.

وی دربــاره مهمانان برنامــه توضیح داد: ســراغ آدم 
هایی رفتیم که در حــوزه اجتماعی و فرهنگی و هنری 
تاثیرگذار هســتند و حرفی برای گفتــن دارند. فضای 
برنامه ما برگرفته از درس ها و مناســبات عاشوراست. 
ماجرای امام حسین)ع( و عاشورا قصه تصمیم های بر 
سر دو راهی هاست. واقعیت تاریخی عاشورا این درس 
را به ما می دهد کــه در لحظه چــه تصمیمی بگیریم. 
قصه های متفاوتی در برنامه داریم که شــاید در شروع 
هیچ ربطی به عاشورا و کربلا نداشته باشد. نگاه و جهان 
بینی جواد خیابانی، مسعود فروتن و شهین تسلیمی را 
در این برنامه دیده ایم. مســعود فروتن گفت با من چه 
کار کردید؟ من در این ۸۰ ســال این حرف ها را جایی 

نگفته بودم. 

از سرگذشت

خریدار   سینمای عاشورایی به عنوان یکی 
از زیرشاخه های ســینمای دینی، تولیدات 
مهمی را در خود جای داده که برخی از آنها 
توانستند خود را در فهرســت برترین های 

تاریخ سینمای ایران بگنجانند.
 ســینمای عاشــورایی یکی از وطنی ترین 
و اعتقادی ترین زیرشــاخه های سینمایی 
کشــور اســت که اگرچــه در مقایســه با 
گونه های دیگر، آثار پرتعــدادی را به خود 
نمی بیند اما شــهرت و محبوبیت برخی از 
این آثار، پس از چندین ســال، همچنان در 
خاطر مخاطبان بسیاری حفظ شده و هرگز 

کهنه نشده است.
در ادامه نگاهی خواهیم داشــت به ۱۵ فیلم 

عاشورایی تاریخ سینمای ایران:

سفیر
سفیر به عنوان یکی از نخستین ساخته های 
پس از انقلاب ایران، سوژه خوبی را دستمایه 
قرار داده است. فریبرز صالح که تا آن زمان، 
تجربه چندانــی در کارگردانی نداشــت، 
بــه صــورت اتفاقی بــا فیلمنامــه کیهان 
رهگذر آشنا شــده و قرار می شــود فیلمی 
۳۰دقیقــه ای از آن بیرون بیایــد اما صالح 
کمی بــر روی فیلمنامــه آن کار می کند تا 
محصول نهایی، فیلمی با هزینه ۱۰ میلیون 
تومانی باشد که به یکی از ماندگارترین آثار 

حوزه عاشورایی سینمای ایران تبدیل شد.
فیلم، داستان قیس بن مسهر، نماینده امام 
حسین )ع( اســت که ماموریت دارد تا نامه 
امام را نزد سلیمان بن صرد خزاعی ببرد که 
در راه، توسط والی کوفه دستگیر و به زندان 

می افتد.
به جز فرامرز قریبیان که ســتاره آن سالیان 
سینمای ایران بود، دیگر بازیگران، چندان 
آشــنا نبودند. فیلمبرداری این فیلم هفت  
ماه ونیم بــه طــول انجامید تا نخســتین 
بیگ پروداکشــن ســینمای ایران پس از 

انقلاب، با این فیلم رقم بخورد.

پرواز در شب
سومین ساخته رسول ملاقلی پور، اگرچه به 
شکلی صریح به حماسه عاشورا نمی پردازد 
اما دربردارنــده مفاهیم عمیقی اســت که 
قصه دشــت کربلا و علی الخصوص حضرت 
ابوالفضــل )ع( را بــرای مخاطــب تداعی 

می کند.
فیلم، داستان گروهی از رزمندگان است که 
مجبور می شــوند در یک کانال پناه بگیرند. 
پس از مدت زیادی مقاومت، فرمانده، برای 
تهیه آب، یک تنه به دشــمن حمله می برد 
که در ایــن صحنه، تشــابه زیــادی میان 
حماســه رزمندگان دفاع مقدس با حماسه 
علمدار کربلا حضرت ابوالفضل )ع( را شاهد 
هستیم.پرواز در شب، هم در جشنواره فجر، 
برگزیده ۲ جایزه می شــود و هــم در اکران 
عمومی، بیش از ۵ میلیون نفر را به سینماها 

می کشاند.

افق
چهارمین ســاخته رســول ملاقلی پور، به 
مانند پرواز در شب، روایت زیباشناسانه ای 
از حوادث کربلا اســت و توانســت یکی از 
پرمخاطب تریــن فیلم هــای کارگردانش 
باشــد. فیلمی که مردم برای تماشای آن در 
صف های طولانی ســینماها ایستادند و در 
برخی موارد، شیشه های سینما را شکستند 
تا بتوانند خود را به ســالن نمایش این فیلم 

برسانند.
داســتان فیلم در مــورد حملــه نیروهای 
ایرانی به اســکله راداری الامیه عراق است 
که طی آن، نمادشناسی زیبایی در ارتباط با 

حماسه عاشورا به چشم می خورد.

شب دهم
شــب دهم، یکی از بهترین ســاخته های 
جمال شورجه است که متناسب با داستان 

پرمایه و تاثیرگذار خود، چندان دیده نشد.
فیلم، داســتان عزیز ســحرخیز است که 

در شــب دهم ماه محرم، پــس از درگیری 
خیابانی عزاداران با ماموران ارتش، که برای 
حمایت از چند آمریکایی مســت به خیابان 
آمده اند، از مهلکه می گریزد و همســرش را 
تنها رها می کند. او تا ســال ها بعد از حرکت 
خود، احساس پشــیمانی و حقارت می کند 
و موفق نمی شــود فرزندش را، که ۱۶ ساله 
شــده، از زیر تاثیر برادر همســرش، نایب، 
که عزاداران شــب دهم ماه محرم را رهبری 

می کرده، خارج کند.
فیلــم، در تصویرگری علقه هــای محرمی، 
جزءنگری هــای ویژه ای داشــته اســت. 
هم چنان که توانســته خط ســیر مستقلی 
را از اجتماع روز آن ســالیان، حادثه کربلا و 
دفاع مقدس به ثبت برساند که تاثیرگذاری 

مفهومی اثر را دوچندان کرده است.

روز واقعه
۱۲ ســال پــس از آن کــه بهــرام بیضایی 
فیلمنامه روز واقعــه را نوشــت، این فیلم 
توسط شهرام اســدی جلوی دوربین رفت. 
فیلمــی که از زاویــه جدیدی به حماســه 
عاشورا می پرداخت و به لحاظ پرداخت نیز 
از تکامل بیشــتری به نسبت آثار سلف خود 

برخوردار بود.
فیلم، داســتان جوانی نصرانی به نام عبدالله 
است که  تازه مسلمان شــده است و  در  روز 
عروسی اش در میان شادی دیگران، ندایی 
می شــنود که  او را  به  یاری فــرا می خواند. 
عبدالله به دنبال این ندا، مســیری طولانی 
را  طی می کند و  ســرانجام، زمانی به  کربلا 

می رسد که  عصر روز عاشوراست.
این فیلم از ســیزدهمین جشــنواره فجر، 
برنده ۵ سیمرغ بلورین شــد و در اکران نیز 
بــا اســتقبال خیره کننده ای مواجه شــد. 
روز واقعه، تنها فیلم عاشــورایی اســت که 
بیشترین میزان پخش از تلویزیون را داشته 
اســت. از این فیلم به عنــوان بهترین فیلم 
عاشــورایی تاریخ ســینمای ایران نام برده 

می شود.

به خاطر هانیه
کمتر کســی گمان می برد کــه کیومرث 
پوراحمد در مســیر ســینمای اجتماعی 
و کودک، بــه مولفه هــای عاشــورایی در 

سینمای خود برسد.
به خاطر هانیه، داســتان ناخدا علو است که 
با ۱۴ مرد دیگر برای صیــد به دریا می روند 
ولی همه به جز ناخدا، صید دریا می شــوند 
و مردم، ناخدا را مســبب مرگ عزیزانشان 
می داننــد و بــه او و خانــواده اش حملــه 
می کننــد. در ایــن بین، دختر خردســال 
ناخدا که هانیه نام دارد، فلج می شود. ناخدا 
و خانواده اش تنگک را تــرک می کنند و به 

بوشهر می روند.
فیلم بــه دلیــل برجســته کــردن آئین 
دمام زنی، اســتعاره زیبایــی و مفهومی با 
دشــت کربلا برقرار می کند. علی الخصوص 
اینکه چنین صحنه هایــی، در مرز باریکی 

میان مستند و داســتانی به تصویر کشیده 
می شــود و این ابتــکار، بر غنــای فیلم و 

تاثیرگذاری آن می افزاید.

بال های سپید
در سال ۷۷، برادران مهدی و ناصر هاشمی، 
بال های ســپید را جلوی دوربین می برند. 
فیلمــی که با روایــت و زاویــه ای چدید به 
عاشــورا پرداخته و خلاء تصویرگری تعزیه 

را در سینمای عاشورایی کشور پر می کند.
فیلم، تعدادی از دانشجویان رشته بازیگری 
را به تصویر می کشــد که به دیــدن یکی از 
استادان رشته تعزیه خوانی می روند. استاد 
در این دیدار، ماجــرای نوجوانی به نام مراد 
را برای دانشــجویان این طور نقل می کند 
که مراد، نوجوانی بوده که بســیار به رشته 
شــبیه خوانی در مراســم امام حسین )ع( 
علاقمند بوده و همیشــه آرزو داشــته که 
در این مراســم، در نقش حضرت قاسم )ع( 
ظاهر شــود. ســرانجام موقعیتی به وجود 

می آید تا مراد بتواند ایفای نقش کند.
او بــرای اینکه بهتــر بتواند نقــش خود را 
بازی کند، تصمیم می گیــرد که خود را در 
شرایط یاران امام حسین )ع( در روز عاشورا 
قرار دهد. برای همین هم چنــد روزی را با 
تشــنگی تمرین می کند تا بالاخره یک روز 
در حال تمرین نقش خود بیهوش می شود. 
نقل اســتاد که بــه اینجا می رســد، همه 
دانشــجویان تحت تاثیر قــرار می گیرند و 
شناخت بهتری از نمایش شبیه خوانی پیدا 

می کنند.
فیلم البته به واســطه نوع پخــش، چندان 
دیده نشــد و هنوز هم جــزو مهجورترین 
آثار ســینمای عاشــورایی کشور محسوب 
می شــود. البته که فیلم به لحاظ مضمون و 
محتوا، یکی از بهتریــن روایت گری ها را در 

ارتباط با قیام کربلا دارد.

سینه سرخ
پرویز شیخ طادی در سال ۸۵، تاثیرپذیری 
هنرمندانه ای از امام حسین )ع( را در قالب 
داســتان امروز به تصویر می کشــد. در این 
فیلم، به شــیوه ای ملمــوس، ارجاعاتی به 
قداســت امام حسین )ع( می شــود که این 

مهم توسط مخاطب لمس می شود.
فیلم، داســتان کودک دوازده ســاله ای به 
نام علی یار اســت که در پی مــرگ بهترین 
دوست خود، برای احیای او، به دنبال کسی 
می گردد که دم مســیحیایی داشــته باشد 
اما در این جســتجو، غیر از خود، کســی را 
نمی یابد.سینه ســرخ در همان زمان نیز با 
اســتقبال خوبی از جانــب مخاطب مواجه 
می شــود و با توجه بــه محور قــرار دادن 
قداست امام حســین )ع( و حضرت مسیح 
)ع(، مخاطبان بسیاری را در داخل و خارج 

از کشور به دست می آورد.

دل شکسته
علــی روئین تــن در ســال ۸۶، یکــی از 

ســینمای  فیلم هــای  داســتانی ترین 
عاشــورایی را جلــوی دوربیــن می بــرد. 
فیلم، علیرغــم اینکه در جامعــه روز دهه 
۸۰ می گذرد اما داســتان یک تاثیرگذاری 
را با بازی روان خسرو شــکیبایی به تصویر 

می کشد.
دل شکسته، داســتان یک دلدادگی است 
که در شب شــام غریبان به نتیجه می رسد. 
البته که در سرتاســر اثر، سمبولیسم پیدا و 
پنهانی که کارگردان برای زمینه چینی آن 
اتفاق مهم ترتیب می دهد نیز به وضوح قابل 

لمس است.
دل شکسته با استقبال بسیار خوبی از جانب 
مخاطب مواجه شــد و تا امــروز نیز یکی از 
تاثیرگذارترین آثار عاشــورایی ســینمای 
ایران است که توانسته به مدد داستان روز، 
مقصود کارگــردان را در این فضــا برآورده 

کند.

عصر روز دهم
رســول ملاقلی پور پس از روایت گری های 
بسیار با محوریت امام حسین )ع(، تصمیم 
می گیرد تا در قاب فیلمی، روایت مستقیم تر 
و سرراســت تری از ایــن امام را بــه تصویر 
بکشد. اما متاسفانه چند روز پیش از سفر به 
عراق، دار فانی را وداع می گوید و ادامه فیلم 

توسط مجتبی راعی ساخته می شود.
عصــر روز دهــم، به ماننــد بســیاری از 
ســاخته های ملاقلی پــور، از داســتانی 
احساســی برخوردار اســت و روایت مریم؛ 
پزشــک هلال احمر اســت که بــا گروهی 
از پزشــکان، بــرای کمک به مــردم، عازم 
عراق می شــود و تصمیم می گیــرد خواهر 
گمشــده اش را کــه در زمان جنــگ ایران 
و عراق به دســت یک عراقی به نام محسن 

افتاده، پیدا کند.
اتفاقی که در عصر روز دهم محرم به نتیجه 
می رســد و این ملاقــات با شــکوهمندی 
عــزاداری روز عاشــورا بــه یکدیگــر گره 
می خورد تا آن تاثیرگذاری بزرگ در فینال 

فیلم رقم بخورد.

من و زیبا
فریدون حسن پور در ســال ۹۰، مهم ترین 
فیلم خود را بــا حضور پرویز پرســتویی و 
شــهاب حســینی، جلوی دوربین می برد. 
فیلمی که با یک زمینه چینی درســت، در 
سکانس فینال غلیان یافته و به محل تلاقی 
باور تمامی شــخصیت های داستان تبدیل 

می شود.
من و زیبا، داســتان شــخصی به نام موسی 
اســت که درصدد توبه از گذشــته اســت. 
همسر موسی در اثر درد زایمان جان سپرده 
و موسی وقتی متوجه شــده، که کار از کار 

گذشته است.
فیلم با رشــد خزنده اعتقادات در لایه های 
زیرین روایــت، به یک بــاره در پایان بندی 
به اوج رســیده و به خوبی می تواند آن حس 
تالم درونی ناشی از توبه را در روز عاشورا به 

عینیت برساند.

کربلا؛ جغرافیای یک تاریخ
مســتند داریوش یاری، یــک تصویرگری 
مبتکرانــه از حرکــت امام حســین )ع( و 
یارانــش از مدینه به مکــه و از مکه به کوفه 
و کربلا و در نهایت شــهادت در دشت کربلا 
و تاثیر شــگرفی که این حرکت بر ســپهر 

زندگی انسان گذاشت، دارد.
ایــن مســتند که بــا روایت گری شــهاب 
حســینی صورت گرفته، تاثیر قیــام امام 
حسین )ع( را بر ســبک زندگی شیعیان، از 

گذشته تا به امروز نشان می دهد.
این مســتند با اقبال گســترده ای از جانب 
مخاطبــان ســینمایی و علی الخصــوص 
تلویزیونی مواجه و به یکــی از معتبرترین 
مستندهای تاریخ سینمای ایران در ارتباط 

با عاشورا تبدیل شد.

ناسور
کیانوش دالوند در ســال ۹۴، انیمیشنی با 
محوریت حادثه کربلا تولید کرد و در همان 
سال توانســت با این فیلم، در بخش رقابتی 
جشنواره فجر حاضر شده و دامنه توجهات 

را به سمت خود جلب کند.
فیلم، داســتان یکی از اهالی کوفه اســت 
که از امام حســین )ع( دعوت می کند تا به 
کوفه بیایند و این، دیباچه ای می شود برای 

پرداختن به حادثه بزرگ کربلا.
ناســور علاوه بر ایران، در برخی کشورهای 
عربی نیز نمایش داشت و توانست افتخاراتی 
از جمله جایــزه ویژه جشــنواره نجف را از 
آن خــود کند. ناســور، یکــی از مهمترین 
انیمیشن های سینمایی با محوریت عاشورا 

است.

هیهات
تصمیــم   ۹۴ ســال  در  اوج  ســازمان 
می گیرد تا بــا همکاری دانش اقباشــاوی، 
روح الله حجــازی، هادی نائیجــی و هادی 
مقدم دوســت، فیلمی ۴ اپیــزودی متاثر از 

باورهای عاشورایی را به تولید برساند.
فیلم در هــر یــک از اپیزودهــای حدودا 
۲۰دقیقه ای خود، داســتان مســتقلی را 
روایت می کند که با تجمیع این داستان ها، 
می توان به پیرنگ اصلی داســتان هم چون 

یک پازل تکمیل شده رسید.
توالی اپیزودهای هیهات به گونه ای اســت 
که طی آن می توان به ارتباط نســل کنونی 
با فرهنگ و ســبک زندگی عاشــورایی پی 
برد و تاثیر این فرهنگ را بر زندگی امروز به 

روشنی لمس کرد.

رستاخیز
هم اکنون بیش از یک دهه است که آخرین 
ساخته احمدرضا درویش می گذرد. فیلمی 
که قرار بود مرجع فیلم های عاشورایی باشد 
و به لحاظ فرم و مضمون، به معتبرترین اثر 

این حوزه تبدیل شود.
فیلم، داســتان مــردم کوفه اســت که با 
فرستادن نامه های بسیار زیاد، امام حسین 
)ع( را به کوفه دعوت کرده اند تــا آنها را در 
قیام بر ضد یزید، یاری کننــد. حر ابن یزید 
ریاحی، به همراه بکیر و دوهزار سوار از سوی 
عبیداله بن زیاد مامور می شــوند به سمت 
کاروان امام حسین )ع( که به سمت کوفه در 
حرکت هستند، بروند. کاروان امام حسین 
)ع( در شــماری اندک، در کربلا به محاصره 

هزاران نفر از لشکریان یزید درمی آیند.
رستاخیز در تمامی این ســال ها، با تفاوت 
در دیدگاه برخی علما مواجه شــده و همین 
اختلاف دیدگاه سبب شــده تا فیلم، نتواند 
آن گونــه کــه انتظــار می رفــت، نمایش 
خیره کننــده در ایــران و جهــان اســلام 
داشته باشــد. فیلمی که به ۳ زبان، ترجمه 
و بــا ۱۰ زیرنویــس، خــود را مهیای یک 
اکران شــکوهمند بین المللی کرده بود اما 
متاسفانه این اتفاق تا به امروز محقق نشده 

است.

»از سرگذشت« مدل جدیدی از قصه پردازی است
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 ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
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صورتی که اشــخاص نســبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشــار اولیــن آگهی به مدت دو ماه اعتراض خــود را به این اداره 
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خود را بــه مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صــورت انقضای مدت مذکور 
 و عــدم وصــول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صــادر خواهد شــد.م الف 384
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میدان

 دارنده مدال برنــز المپیک ۲۰۰۸ پکن بــا تمجید از 
عملکرد چهار ســاله رئیس فدراســیون کشتی گفت: 
علیرضا دبیر با اقدامات اساسی در بخش زیرساختی و 

فنی به نوعی به کشتی ایران شخصیت داد.
سیدمراد محمدی در خصوص انتخاب مجدد علیرضا 
دبیر به عنوان رئیس فدراســیون کشــتی اظهار کرد: 
ساخت و سازهای دبیر در چهار ساله گذشته فوق العاده 
بود. این اقدام بســیار ارزشــمند اســت و به گونه ای 
شخصیت خاصی به این ورزش داده است. او در بخش 
تمرینی و برگزاری مسابقات نیز بسیار خوب کار کرده 
و توانسته با انجام این رویدادها عملکرد خوبی را به نام 

خود ثبت کند.

وی ادامه داد: با توجه به این اقدامات اساسی 
در بخش ساخت و ســاز، سطح انتظارات از او 
در چهار سال آینده نیز بالا خواهد رفت. باید 
برای پیشــرفت کشــتی همه پیشکسوتان 
به این ورزش کمــک کنند تــا ورزش ملی 
کشــورمان شــرایط خوب خود را همچنان 

حفظ کند.
دارنده مدال طلای سال ۲۰۰۶ جهان در گوانگژو ادامه 
داد: البته برای تداوم موفقیت های کشتی، باید بیشتر 
کار کرد و با حفظ نســل طلایی و تربیت نســل جدید 
در کنار آنان، به صورت پلکانی همچنان کشتی گیران 
خوبی در تیم ملی حضور داشــته باشــند تا بتوانند در 

رویداهــای مختلــف جهانــی مدال های 
ارزشــمندی را برای کشــورمان به ارمغان 

آورند.
محمــدی همچنیــن در خصــوص ادعای 
برخی پیشکســوتان مبنی بــر اینکه رییس 
فدراسیون رفتار هیجانی دارد، گفت: چنین 
چیزی وجــود ندارد بلکه همــه آدم ها نقاط 
مثبت و منفی دارند. این رفتار در من شــاید به گونه ای 
دیگر باشــد که فراز و فرودهایی دارم. در مدیریت این 
رفتار طبیعی اســت و هر فردی سبک خاص مدیریتی 

خودش را دارد.
وی همچنین با اشــاره به شــانس بالای ملی پوشــان 

کشتی آزاد برای کســب مدال در پیکارهای قهرمانی 
ســال ۲۰۲۳ جهان در بلگراد، افزود: امیدوارم با توجه 
به زمــان ۶۰ روزه تا رقابت های جهانــی، آزادکاران به 
شــرایط و وضعیت ایده آل جســمانی، فنــی و روحی 
برسند. نمی توان گفت که فلان کشتی گیر و یا در وزن 
خاصی بیشترین شانس مدال داریم، بلکه همه مدعی 
هستند و روز مبارزه برای کسب مدال حیاتی و اثرگذار 

است.
دارنــده ۴ مــدال جهانــی و المپیــک در خصــوص 
بازیکن سالاری در کشــتی نیز گفت: در کشتی چنین 
چیزی از ابتدا هم وجود نــدارد و در زمان ما هم وجود 

نداشت.

خریدار  با برگزاری قرعه کشــی مرحله مقدماتی جام 
جهانی ۲۰۲۶، نگاهی می اندازیم به نحوه صعود تیم ها به 
بزرگترین تورنمنت فوتبالی جهان که برای نخستین بار 

با حضور ۴۸ تیم برگزار می شود.
 قرعه کشی مرحله دوم مقدماتی رقابت های جام جهانی 
۲۰۲۶ آمریکا، کانــادا و مکزیــک و همچنین جام ملت 
های آســیا ۲۰۲۷ عربســتان امروز برگزار شد و تیم ها، 
حریفان خود را در این دور از پیکارها شناختند. جایی که 

تیم ها در ۹ گروه به مصاف یکدیگر می روند.
گروه بندی مسابقات به شرح زیر است:

همانطور کــه در تصویر مشــخص اســت، تیم ملی 
ایران در گروه E این پیکارها بایــد به مصاف تیم های 
ازبکســتان، ترکمنســتان و برنده دیدار هنگ کنگ و 

بوتان برود. دیگر تیم های مدعی نیز در ســایر گروه ها 
رقبای خود را شــناخته اند و دیدارهای این ۹ گروه به 
صورت رفت و برگشت اســت و هر تیم ۶ بازی را برگزار 

خواهد کرد.
در نهایت و در ۲۲ خرداد ۱۴۰۳ با اتمــام بازی های این 
مرحله، تیم های اول و دوم این ۹ گروه راهی دور ســوم 
مرحله مقدماتی جام جهانی می شوند. یعنی در کل ۱۸ 
تیم به دور بعد می روند که این تیم ها، به صورت خودکار 
جواز حضور در مســابقات جام ملت های آســیا ۲۰۲۷ 

عربستان را نیز به دست می آورند.
در مرحله ســوم مقدماتی جام جهانــی، ۱۸ تیمی که از 
دور قبل صعود کرده بودند، براســاس قرعه کشــی که 
برگزار خواهد شد، در سه گروه ۶ تیمی تقسیم می شوند. 

یعنی هر تیم باید ۱۰ بازی را با حریفــان برگزار کند که 
طبیعتا مســابقات به صورت رفت و برگشت خواهد بود 
که از ۵ سپتامبر ۲۰۲۴ )۱۵ شــهریور ۱۴۰۳( آغاز شده 
و در تاریخ ۱۰ ژوئــن ۲۰۲۵ )۲۰ خرداد ۱۴۰۴( به پایان 

می رسد.
از این ســه گروه ۶ تیمی، تیم هــای اول و دوم )یعنی در 
مجموع ۶ کشور( به صورت مســتقیم راهی جام جهانی 
۲۰۲۶ خواهند شد که به میزبانی آمریکا، کانادا و مکزیک 
برگزار می شــود. تیم های ســوم و چهارم نیز باید راهی 
مرحله چهارم مقدماتی شــوند و تیم های پنجم و ششم 

نیز از دور پیکارها حذف می شوند.
در مرحله چهارم مقدماتی جام جهانی، تیم های ســوم 
و چهارم این ۳ گروه که ذکر شــد )یعنی ۶ کشور دیگر( 

در ۲ گروه سه تیمی تقســیم می شــوند که بازی ها به 
صورت تک مسابقه و در زمین بی طرف برگزار می شود. 
صدرنشــینان این ۲ گروه نیز به صورت مســتقیم راهی 
جام جهانی می شــوند که تا اینجا سهمیه آسیا به هشت 
کشور می رســد. یعنی ۶ تیم از مرحله سوم مقدماتی و ۲ 

تیم از دور چهارم مقدماتی.
در مرحله پنجــم مقدماتی جام جهانــی، تیم هایی که 
در دور چهارم در گروه هایشــان دوم شده اند، در جدال 
تک مسابقه به مصاف هم می روند و تیم برنده به عنوان 
نماینده آســیا، راهی دیدار پلی آف بــا قاره دیگری می 
شــود. هنوز فرمت این دیدار اعلام نشــده و قرار است 
ژوئن ۲۰۲۳ از طریق فیفا در این خصوص اطلاع رسانی 

شود.

کشتی

ایمان گودرزی  اشپیتیم آرفی می گوید: 
به نظرم پیشنهاد استقلال یک احترام بزرگ 
به پرسپولیس بود و ارزش بالای پرسپولیس 
و بازیکنش را نشــان داد چون وقتی باشگاه 
رقیــب حاضر می شــود بــرای دروازه بان 

پرسپولیس ۱۰۰ میلیارد بپردازد.
 اشپیتیم آرفی مهاجم اســبق پرسپولیس 
معتقد است زمان نشــان خواهد که مهاجم 
جدا شــده پرســپولیس تصمیم درستی 

گرفته یا نه. 
آرفی معتقد اســت پرســپولیس همیشه 
پرســپولیس بــوده و باقی خواهــد ماند و 
جدایی یک یا دو بازیکــن این تیم را ضعیف 
نمی ســازد. با وجود این معتقد است کریم 
باقری مانند علی کریمی و علی دایی و چند 
چهره منحصر به فــرد دیگر در فوتبال ایران 

تکرار نخواهند شد.

 در رابطــه با جــذب مهاجم جدید 
پرسپولیس چه صحبتی داری؟

شــهاب از اروپا آمده اســت اما حقیقتاً من 
خیلی از او شناخت ندارم با وجود این حتماً 
یحیی او را با تحقیق انتخاب کرده و بی گدار 
به آب نزده است. بازیکنی که در طول فصل 
عیارش در پرســپولیس مشــخص خواهد 

شد.

  در خصــوص جدایــی آل کثیر و 
رفتنش به سپاهان در حالی که این تیم 
چهار مهاجم خوب دیگر را در اختیار 

دارد چه نظر کارشناسی دارید؟
به نظــرم بازیکــن خــودش می تواند در 
خصوص خودش تصمصم بگیرد و بر اساس 
آمادگی فعلی برای آینده فوتبالش تصمصم 
بگیرد اما گذشت زمان نشان خواهد داد که 
عیسی با توجه به شــرایطی که در سپاهان 

وجود داشته تصمیم درستی گرفته یا نه.

  به نظر با حالتــی کنایه آمیز در مورد 
عیسی صحبت می کنید!

هر چه بوده بــه ما پرسپولیســی ها ربطی 
ندارد چون پرسپولیس بزرگ بوده و بزرگ 

هم باقی خواهد ماند.
 بازیکــن هم یــک روز می آیــد و روز دیگر 
جدا می شود اما تیم پرســپولیس همیشه 
تیم اول ایــران بوده و باز هم تیــم اول باقی 
خواهد ماند. به نظرم جدایی عیســی هیچ 
تأثیری در پرســپولیس نخواهد گذاشــت 
و با بازیکنان متعددی که ســپاهان در خط 
حمله دارد معلوم می شود که عیسی چقدر 

در انتخابش دقت داشته است.

 فکر نمی کنید تدارک پرسپولیس به 
اندازه تراکتور و سپاهان قوی نبوده؟

هر سال ما این داستان را داشته و داریم. مثلًا 

همین گل گهر یا ســپاهان یا چند تیم دیگر 
هر سال خیلی خوب تیمشــان را بسته اند 
اما بــاز در نهایت این پرســپولیس بوده که 

قهرمان شده است.

 در رابطه با شــایعه جدایی بیرانوند 
که مدتی نقل محافل فوتبالی شده بود 

چه نظری دارید؟
به نظرم پیشنهاد استقلال یک احترام بزرگ 
به پرسپولیس بود و ارزش بالای پرسپولیس 
و بازیکنش را نشــان داد چون وقتی باشگاه 
رقیــب حاضر می شــود بــرای دروازه بان 
پرسپولیس ۱۰۰ میلیارد بپردازد مشخص 
می شود که آن بازیکن و تیمش چه ارزشی 
دارند و من فکر می کنم مسئولان استقلال 
از این بابــت باخت بزرگشــان را هم قبول 

کردند.

 در مورد روش یحیی با وجود ســه 
مدافع تاپ میانی کــه در این فصل در 

اختیار دارد چه نظری دارید؟
به نظرم پرسپولیس ســه مدافع تاپ میانی 
دارد بــه همین دلیل شــاید یحیی با روش 
۲-۵-۳ بــازی کند که در ایــن روش البته 
نقش پیســتون ها هم خیلی مهم اســت و 
شــاید بازیکنانی مانند دانیال یا عالیشاه یا 
علی نعمتی بتوانند در این روش خودشان را 

خوب نشان دهند.

 در رابطه بــا جدایی کریم و نقش آن 
در پرسپولیس چه حدسی می زنید؟

کریم باقری ماننــد علی کریمی و علی دایی 
و چند چهره منحصر به فرد دیگر کســانی 
هســتند که در فوتبال ایران تک هســتند 
و ماننــد آنها دیگــر تکرار نخواهد شــد اما 

به هر حــال حالا که نیســت مربیانی مانند 
ســیدجلال هم در تیم پرسپولیس هستند 
که می توانند خودشان را بهتر نشان دهند. 
کســی نمی تواند جای آقا کریم را بگیرد اما 
به هر حال حتماً ســرمربی تیم برای مربی 
مانند سیدجلال شرح وظایفی خاص معین 
خواهد کــرد و از آنها هم بیشــترین بهره را 
خواهــد گرفت که نمونــه اش را هم بخوبی 
شــاهد بوده ایــم و تأثیــرش در نتایج تیم 

مشهود بوده است.

 در رابطه با جذب بازیکنان دیگری 
که پرســپولیس به خدمت گرفته چه 

نظری دارید؟
ریگی هافبــک خیلی خوبی اســت و در 
تیم هــای خوبی هــم بازی کرده اســت. 
کنعانی زادگان هم بازیکنی اســت که در 
فوتبال مــا ارزش فنی خــودش را بخوبی 
نشــان داده و باز هم در بازی های داخلی 
و خارجــی می تواند بهتریــن نمایش را از 
خودش ارائه دهد. پرســپولیس بازیکنان 
خیلی خوبــی دارد امــا به نظــرم باید دو 
مهاجم خارجی تــاپ بگیرد چــون بازی 
در آسیا شوخی بردار نیســت ضمن اینکه 
حتماً باید در هــر پســت دو بازیکن تاپ 
حضور داشته باشند اما الان مثلًا می بینیم 
که بیرانوند، ذخیره خوبــی ندارد که البته 
حتماً یحیی بایــد در این رابطه فکر خاصی 

داشته باشد.

 اردو نرفتن پرسپولیس تأثیری روی 
عملکرد تیم نخواهد گذاشت؟

مســلماً همه تیم های دنیا کــه الکی اردو 
نمی روند و این مســأله بی تأثیر نیست. اردو 
نرفتن هم لطمــه نمی زند اما بــه هر حال 
تا حدودی ممکن اســت تأثیــر منفی روی 

عملکرد تیم بگذارد.

محمدی: دبیر به کشتی شخصیت داد

تیم ملی سابر از کسب مدال جهانی باز ماند
 تیم ملی شمشیربازی سابر کشورمان در مسابقات قهرمانی جهان برابر 

ژاپن تن به شکست داد تا از دور مسابقات حذف شود.
 در ادامه رقابت های جهانی شمشیربازی که به میزبانی میلان ایتالیا در 
حال برگزاری است تیم ملی ســابر ایران پس از پیروزی برابر برزیل در 

مرحله یک هشتم نهایی به مصاف ژاپن رفت.
تیم ملــی ایران متشــکل از علــی پاکدامن، محمد فتوحــی و محمد 
رهبری، مقابل ژاپن با نتیجه ۴۵-۴۲ شکست خورد و از صعود به جمع 

۸ تیم برتر جهان بازماند.
ملی پوشان کشورمان در ادامه برای تعیین رده ۹ تا ۱۶ مسابقه خواهند 

داد.

تصمیم ریسکی جهانبخش در فوتبال هلند
 کاپیتان تیم ملی فوتبــال ایران در نظر دارد یــک تصمیم جدی برای 
حضور در فوتبال هلند بگیرد؛ تصمیمی که برخی از آن به عنوان ریسک 

بزرگ بازیکن ایرانی در فوتبال اروپا یاد می کنند.
 علیرضا جهانبخش بازیکن ملی پوش فوتبــال ایران قصد دارد در تیم 
فوتبال فاینورد هلند به فوتبال خود ادامه دهد. او تا اواسط سال ۲۰۲۴ 
با این تیم قــرارداد دارد و قصد جدایی از جمــع فاینوردی ها را ندارد. 
این خبر به نقل از جهانبخش در ســایت های فوتبال هلند منتشر شده 

است.
علیرضــا جهانبخش پس از دیدار دوســتانه برابر ویارئــال گفت: همه 
می دانند که فاینورد چه تیم بزرگی اســت و من اینجا خوشحال هستم. 
مهم نیســت دیگران در خصوص من چه فکری می کنند بلکه مهم این 

است که سرمربی تیم از من راضی است.
دیدار دوستانه تیم های فوتبال فاینورد هلند و ویارئال اسپانیا دیشب با 
تساوی یک بر یک به پایان رسید. جهانبخش تک گل نماینده هلند را از 

روی نقطه پنالتی وارد دروازه ویارئال کرد.
برخی کارشناســان باور دارند که جهانبخش یکــی از ذخیره های تیم 
فاینورد در فصل پیش رو اســت اما ملی پوش فوتبال ایران می گوید که 

برای حضور در ترکیب اصلی خواهد جنگید.
جهانبخش که ســابقه آقای گلی لیگ فوتبال هلند را در کارنامه دارد، 
چند فصل کابوس وار را در تیم برایتون انگلیس ســپری کرد اما در سال 
۲۰۲۱ به تیم فاینورد پیوست و موفق شــد با این تیم عنوان قهرمانی را 
کســب کند. بازیکن تیم ملی فوتبال ایران در فصل گذشته پنج گل و و 

هفت پاس گل را به نام خود ثبت کرد.

اولیایی: اعتصاب بازیکنان اشتباه بزرگی بود
 قربانزاده برند استقلال را از بین برد!

 مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال با اشــاره به اینکه برخی افراد سطح 
این باشگاه را پایین آوردند، گفت: اعتصاب بازیکنان استقلال کار بسیار 

غلطی بود. بازیکنان باید بدانند دل هواداران شکسته می شود.
کاظم اولیایی مدیرعامل اســبق باشــگاه استقلال با اشــاره به جلسه 
مدیران ادواری و پیشکسوتان استقلال با عضو هیئت مدیره آبی پوشان 
اظهار داشت: مدیران ادواری و تعدادی از پیشکسوتان باشگاه استقلال 
جلسه ای را برگزار کردند و از علی رضا خانی عضو هیئت مدیره اسقلال 

خواستیم تا در این جلسه حاضر و گزارش مالی ارائه دهد.
وی افزود: در این جلســه از علی خطیر، مدیرعامل استقلال درخواست 
کردیم تا به محل تمرین رفته و با جواد نکونام جلســه ای را برگزار کند. 
اینکه مدیرعامل و سرمربی اســتقلال از هم دور باشــند اتفاق خوبی 

نست.
مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال در پاسخ به این پرسش که آیا اتفاقات 
و مصاحبه های اخیر باعث نمی شود که خطیر و نکونام نتوانند با یکدیگر 
کار کنند؟ گفــت: اگر اخلاق حرفه ای را رعایــت کنند، برطرف خواهد 
شد. این دو نفر به تازگی وارد استقلال شــده اند و نمی توان یکی این دو 

نفر را حذف کرد بلکه باید وحدت ایجاد کرد.
اولیایی اضافه کرد: زمانی برند باشگاه استقلال اینقدر اهمیت داشت که 
بازیکنان حاضر بودند نصف رقم تیم هــای دیگر را بگیرند و پیراهن آبی  
را بپوشند. مسیر تیم ملی از استقلال می گذشــت اما در این چند سال 

کاری کرده اند که استقلال سطحش پایین آمده است.

وی درباره اینکه بازیکنان اســتقلال اعتصاب کــرده و تمرین نکردند، 
گفت: اعتصاب بازیکنان اســتقلال کار بســیار غلطی بــود. بازیکنان 
باید بدانند دل هواداران شکســته می شــود. وقتی کرونا فراگیر شد در 
اروپا بازیکنان بزرگ برای اینکه به باشگاهشــان کمک کنند به صورت 
خودجوش حاضر شدند تا از قراردادشــان کم کنند و الان وقتی باشگاه 
به مشــکل می خورد بازیکنان باید همکاری کنند نــه اینکه رفتارهای 

حاشیه ساز انجام دهند.
مدیرعامل اسبق باشگاه اســتقلال افزود: حسین قربانزاده)رئیس وقت 
سازمان  خصوصی ســازی( برای خودنمایی برند استقلال را به بدترین 
شکل ممکن از بین برد. او در تلویزیون از اتفاقات و اسراری حرف زد که 
نباید! یکی از روسای اسبق ســازمانی که قربانزاده ریاست آن را برعهده 
داشت، در حال حاضر در زندان به ســر می برد ولی هیچ مدیرعاملی از 

نظر قضایی محاکمه نشده است!
اولیایی افزود: قربانزاده رییــس کمیته مصارف باشــگاه ها بوده و اگر 
تخلفــی صورت گرفتــه، اولین مقصر شــخص قربانزاده  اســت. تمام 
اختیــارات مجمع به او تفویض شــده بود و اگر جــرم و تخلفی صورت 

می گیرد بالاترین مرجع باید پاسخگو باشد.
وی گفت: به عنوان افزایش سرمایه ۷۰۹ میلیارد از مردم پول گرفتند؛ 
نه تنها این رقم هزینه نشــد بلکه معادل این رقم برای باشگاه ها بدهی 

ایجاد کردند! جواب سرمایه گذاران را چه کسی می خواهد بدهد؟!

مهاجم سابق پرسپولیس در لیگ بحرین
امیر روســتایی با یک تیم بحرینــی به توافق نهایی دســت پیدا کرد تا 

نخستین بازیکن ایرانی تاریخ لیگ بحرین لقب گیرد.
 امیر روســتایی بعد از حضور در لیگ دســته دو قطر، این بار تصمیم به 

حضور در لیگ بحرین گرفت.
روزنامــه الوطن بحرین اعلام کرد که تیم »ســترة« با امیر روســتایی 
مهاجم ایرانی فصل قبل الشحانیه به توافق نهایی دست پیدا کرده است 

تا او نخستین بازیکن ایرانی تاریخ لیگ بحرین لقب گیرد.
طبق اعلام این روزنامه قرار اســت روســتایی در چنــد روز آینده وارد 
بحرین شــود تا تمرینات خود را با تیم جدیدش شــروع کند و خودش 
را آماده حضور در »لیگ ناصر بن حمد« کند.روســتایی در سال ۹۸ و 
در نخستین روزهای مربیگری گابریل کالدرون راهی پرسپولیس شد 
اما در این تیم موفق نبــود و مجددا به عنوان بازیکــن قرضی به پیکان 

برگشت و هیچ گاه به بازیکنی که انتظار می رفت، تبدیل نشد.

 )آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي ( 

شهرداري بندرانزلي

شهرداري بندرانزلي در نظر دارد نسبت به واگذاري امور نگهداري فضای سبز غازيان  از طريق مناقصه  عمومي 
به شماره 2002005230000013 ثبت در سامانه ستاد طبق ضوابط و مقررات به شرح ذيل اقدام نمايد. 

موضوع مناقصه : واگذاري فضاي سبز غازيان
مبلغ برآورد:  97/349/374/880 ريال

مبلغ تضمين: 4/867/468/744 ريال
نوع تضمين : ضمانتنامه بانكي شركت در مناقصه يا يا واريز نقدي در وجه شهرداري و به شماره حساب 

3100006799001بانك ملي به نام شهرداري بندر انزلي و بارگذاري  در سامانه ستاد
هزينه خريد اسناد مناقصه : مبلغ  10/000/000 ريال واريزبه حساب شماره 0107632759001 بانك ملي 

بحساب شهرداري بندرانزلي از طريق سامانه ستاد
تاريخ انتشار و مهلت بازديد اسناد در سامانه ستاد:از 1402/05/02 لغايت 1402/05/17

مهلت دريافت اسناد مناقصه : از تاريخ1402/05/02 لغايت 1402/05/12
مهلت ارائه پيشنهاد و بارگذاري اسناد در سامانه ستاد: از تاريخ 1402/05/12 لغايت 1402/05/22

 زمان بازگشايي پيشنهادها : ساعت11  صبح روز يکشنبه  مورخ  1402/05/22دفترشهردار محترم
-هزينه آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 

تاريخ انتشار نوبت اول:1402/05/04 تاريخ انتشار نوبت دوم:1402/05/07

 نوبت دوم

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ايین تعیین تکلیف وضعیت
 ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره   14026324009001203مورخ1402/4/10 هیات موضوع  قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
بوشــهرتصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی  اقای حسن  اکبرخواه     فرزند  عالی      به 
شــماره شناســنامه335صادره از بوشهر   به شــماره ملی3500899056 درششدانگ 
یکباب به مســاحت     152  متر مربع  پلاک171 فرعــی از1991  اصلی مفروز و مجزی 
شــده از پلاک اصلی واقع در بخش دو  بوشــهر خریداری از مالک  رسمی  گردیده است 
. لــذا به منظور اطلاع عمومــی مراتب در دو نوبت به فاصله15 روز  آگهی می شــود در 
صورتی که اشــخاص نســبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشــار اولیــن آگهی به مدت دو ماه اعتراض خــود را به این اداره 
تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست 
خود را بــه مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صــورت انقضای مدت مذکور 
 و عــدم وصــول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صــادر خواهد شــد.م الف 384

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/5/7 
تاریخ انتشارنوبت دوم : 1402/5/22

شکراله سعادتی-  رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان بوشهر

بررسی سازوکار مراحل مقدماتی و نحوه صعود تیم ها

ایران اینگونه راهی جام جهانی 2026 می شود

لژیونر

ســران پورتو می خواهند مهدی طارمی را حداقل یک سال دیگر در این تیم نگه 
دارند و او را متقاعد کنند قراردادش را تمدید کند.

مهدی طارمی دوست داشت تا در نقل  وانتقالات تابستانی راهی یک لیگ بزرگ 
شود ولی در نهایت در پورتو ماندنی شده است. سران پورتو اعلام کردند تنها در 
ازای پرداخت ۶۰ یلیون یورو بند فســخ به بهترین گلزن تیم شــان اجازه رفتن 

می دهند.
میلان برای جذب طارمی تلاش زیادی داشــت ولی در نهایت ساموئل چوکوئزه 

نیجریه ای را از ویارئال خرید.
هدف سران پورتو این است که طارمی را تا سال ۲۰۲۴ در پورتو حفظ و از دو ماه 
دیگر مذاکرات برای تمدید قرارداد را شروع کنند. طارمی بعد از اتمام قراردادش 
با پورتو ۳۲ ســاله می شــود و انتقالش به یک تیم بزرگ در لیگی بهتر از پرتغال 
سخت تر از قبل خواهد شــد و به این ترتیب امکان اینکه بازیکن ایرانی سال های 

بیشتری را در پورتو بماند بیشتر از قبل می شود.
سرخیو کونسیســائو و مدیریت باشــگاه پورتو به هیچ وجه حاضر به از دست 
دادن این بازیکن برای فصل بعد نیستند و دوســت دارند او تا پایان قراردادش 
در پورتو بماند و در نهایت تصمیم به تمدید قرارداد در این تیم بگیرد. ســران 
پورتو می داننــد رویای طارمی بازی در لیگ های بزرگ دنیاســت و با توجه به 
بالارفتن سن، رسیدن به این رویا هر ســال برای بازیکن ایرانی سخت تر از قبل 

می شود.
طارمی فصل گذشــته ۳۱ گل و ۱۴ پاس گل در تمامــی رقابت ها برای پورتو به 
ثبت رساند که شــامل ۲۲ گل در لیگ و پنج گل در هفت بازی در لیگ قهرمانان 
اروپا بــود. پورتو در نهایت با شکســت برابــر اینتر فینالیســت فصل قبل لیگ 

قهرمانان اروپا حذف شد.

آینده طارمی در پورتو رقم می خورد؟



مدیرکل  ملایی  ســنندج-فاطمه 
بهزیســتی کردســتان گفــت: ســال 
گذشــته بیش از 3 هــزار و 366 فقره 
تســهیلات اشــتغالزایی به نیازمندان 
و جامعــه معلولیــن زیرپوشــش ایــن 
ســازمان پرداخت شــد که نســبت به 

سال قبل آن سه برابر افزایش داشت.
بــا  نشســت  در  رســولی  حســین 
خبرنــگاران رســانه ها بــه مناســبت 
هفته بهزیســتی اظهار کرد: تمام افراد 
جامعــه مخاطب و مشــتری ســازمان 
بهزیســتی هســتند و به نوعــی از این 

سازمان خدمات دریافت می کنند.
وی افزود: قریب 54 ماموریت شــاخص 
بــا 120 فعالیت طــرح و برنامه در این 
ســازمان در حوزه هــای مختلف برای 

گروه های هدف ارائه می شود.
مدیرکل بهزیســتی اســتان کردستان 
عنــوان کــرد: در حــوزه معاونــت 
ز  ا مــردم  اقشــار  نیــز  پیشــگیری 
یــن ســازمان در ســطح  خدمــات ا

اســتان بهره مند هستند.
وی بــا بیان اینکــه در دولت ســیزدهم 
توجــه خاصی به قشــر نیازمنــد و افراد 

معلول در جامعه می شود، گفت: علیرغم 
تلاش و خدماتــی که صــورت گرفته به 
دلیل تورم و شــکاف اقتصــادی جامعه 
نیازمنــدان هنــوز با مشــکلات زیادی 

دست و پنجه نرم می کنند.
به گفته رسولی، مســتمری مددجویان 
بهزیستی هر ســاله 20 درصد افزایش 
می یافت اما در ســال گذشــته طی دو 

مرحله 56 درصد افزایش یافت.
تســهیل  راســتای  در  فــزود:  ا وی 
ئــه خدمــات بــه آســیب دیدگان  را ا
نیــروی   1۷ اســتان،  متقاضیــان  و 
نــس  ورژا ا حــوزه  بــه  متخصــص 

شد. اضافه  اجتماعی 
مدیرکل بهزیســتی اســتان کردستان 
ادامه داد: در حال حاضــر ضایعه نخاعی 
نیازمند حــق پرســتاری پشــت نوبت 
نداریم و براســاس اولویت بنــدی افراد 

زیرپوشش خدمات قرار می گیرند.
وی اضافــه کــرد: اعتبــارت داخلــی 
ســازمان بهزیســتی جوابگــوی حجم 
بــالای خدماتی کــه این ســازمان به 
جامعــه هدف ارائه می کند، نیســت لذا 
بهره گیــری از ظرفیت مشــارکت های 

مردمــی و خیریــن در قالــب معاونت 
مشارکت ها دنبال می شود.

به گفته رســولی، در حال حاضر 400 
مرکز و موسســه خیریه تحــت نظارت 
ســازمان در حوزه خدمات رســانی به 
نیازمنــدان و جامعه معلولیــن فعالیت 
می کننــد. وی عنوان کــرد: در حوزه 
مشــارکت های مردمی ســال گذشته 
120 میلیارد تومان توســط ســازمان 
خیریــه  موسســات  و  بهزیســتی 

جمع آوری و هزینه شده است.
مشــارکت های  رشــد  ز  ا رســولی 
قتصادی  مردمی بــا وجود مشــکلات ا
مردم در ســطح اســتان خبــر داد و 
گفت: همــکاری بســیار خوبــی بین 
جامعه خیرین و ســازمان بهزیســتی 
و  دارد  وجــود  اســتان  ســطح  در 
خوشــبختانه مســیر خدمــات بهتر به 

نیازمندان را فراهم کرده است.
بری  یــش 3 برا فزا بــه گفته وی، بــا ا
فقــره   366 و  ر  هــزا  3 ز  ا بیــش 
تســهیلات اشــتغالزایی به نیازمندان 
و جامعــه معلولیــن زیرپوشــش این 

سازمان پرداخت شده است.

مدیرکل بهزیســتی اســتان کردستان 
94 درصــدی  ز پوشــش بیــش از  ا
غربالگــری بینایــی در اســتان طــی 
ســال گذشــته خبــر داد و گفــت: 
ســازمان بهزیســتی در حوزه مقابله 
بــا اعتیاد نیــز ورود خوبی در ســال 
گذشــته داشــت و این روند در سال 

دامه داشته است. جاری نیز ا

وی اضافه کرد: زنان سرپرســت خانوار 
متقاضــی حمایــت پشــت نوبتــی در 

استان کردستان وجود ندارد.
تمــام  کــرد:  خاطرنشــان  رســولی 
خانواده های 2 قلوآوری بــا دهک ۷ و 3 
قلوآوری با هر دهکی در راستای حمایت 
از قانــون جوانــی جمعیت زیرپوشــش 

خدمات بهزیستی قرار گرفته اند.

اصفهان-مریم مومنــی مدیرعامل گروه 
فولاد مبارکــه ضمن بررســی رونــد فعالیت 
کارگاه تولید شــرکت آهن و فــولاد اصفهان، 
تأکید کــرد: شناســایی و تأمیــن حداکثری 
نیاز بــازار مصرفی مشــتریان خُرد اســتان ها 

ر گیرد. در دســتور کار مراکز خدماتی قرا
ز  در بازدیــد مدیرعامــل فــولاد مبارکــه ا
شــرکت آهن و فــولاد اصفهان، محمدیاســر 
طیب نیا ضمن بررســی رونــد فعالیت کارگاه 
تولید شــرکت آهــن و فــولاد اصفهــان، بر 
توســعه و اســتفاده از ظرفیت هــای موجود 

این شرکت تأکید کرد.
وی پیگیــری برنامه ریــزی جهــت توســعه 
خدمــات، تولیــد و اســتفاده از ظرفیت های 
یــن مرکــز خدماتــی را ضروری دانســت و  ا
گفــت:  شناســایی و برنامه ریــزی به منظــور 
تأمین نیاز بــازار مصرف کننــدگان ورق های 
فــولادی اســتان اصفهان کــه بیشــتر آن ها 
ز دیگر  واحدهای کوچــک تولیدی هســتند ا

وظایف شــرکت آهن و فولاد اصفهان است.
یــن بازدید، رضا حیــدری، معاون  دامه ا در ا
ریابی فــولاد مبارکــه نیز ضمن  فروش و بازا
ز مجموعــه فولاد متیل و شــرکت  نی ا قدردا
آهن و فــولاد اصفهان، میزان اســتفاده بهینه 
در  موجــود  ظرفیت هــای  از  حداکثــری  و 
شــرکت آهن و فــولاد اصفهان طی دو ســال 

گذشــته را قابل قبــول دانســت و گفــت: در 
ریابی فــولاد مبارکه  معاونــت فــروش و بازا
ز مراکــز خدماتی به  تلاش خواهیــم کــرد ا

نحو مطلــوب حمایت کنیم.
ینکــه مدیرعامل  وی گفــت:  بــا توجــه بــه ا
فــولاد مبارکــه، مأموریــت مهــم مدیریت 
تمامی مراکــز خدماتی را بــه هلدینگ فولاد 
متیل و مدیریت جدید آن واگذار کرده اســت، 
فرصــت فوق العــاده ای بــرای ایــن هلدینگ 
ایجادشــده تا بتواند از ظرفیت های موجود در 

جهت هم افزایی به نحو احســن استفاده کند.
حیــدری اظهــار امیــدواری کــرد هلدینگ 
فولاد متیل مراکــز خدماتی خــود را فعال تر 
از همیشــه وارد عمــل کنــد و ظرفیت هــای 
ر فعالیت  خاموش مراکــز خدماتی را به مــدا

ند. ا د گر ز با

رئیــس  گرگان-مهنازمحمدزمانــی 
بیماری هــای  مدیریــت  و  بهداشــت  ره  دا ا
ز واکسینه شدن  طیور دامپزشــکی گلســتان ا
ر قطعــه طیور بومــی علیه  بیــش از 600 هزا

د. بیماری نیوکاســل در استان خبر دا
پــری کرمــی گفــت: فــاز هشــتم طــرح 
واکسیناســیون طیــور بومــی علیــه بیماری 
واخــر خــرداد ماه  ز ا نیوکاســل در اســتان ا
بتدای امســال تاکنون بیش از 600  ز ا آغاز و ا
یــن بیماری  ر قطعه طیــور بومی بر علیه ا هزا

شد. واکسینه 
فزود: اجرای طرح واکسیناســیون طیور  وی ا
روســتایی علیه بیماری نیوکاســل یک برنامه 
مهم و تأثیرگذار ســازمان دامپزشــکی کشور 
اســت که علاوه بــر جلوگیری از ســرایت و 
نتشــار بیماری بــه مرغداری هــای صنعتی  ا
ر  نوا قتصاد خا ز ا و طیور بومــی، در حمایــت ا
نگیزه در مردم ســاکن  یجــاد ا روســتایی و ا

روستا بســیار مؤثر خواهد بود.
مدیریــت  و  بهداشــت  ره  دا ا رئیــس 
کــرم  و  زنبورعســل  طیــور،  بیماری هــای 
بریشــم دامپزشــکی گلســتان گفت: بروز و  ا
نتشــار بیماری در بین طیور بومــی و صنعتی  ا
نســانی  عــلاوه بــر تهدیــد ســلامت جامعه ا
قتصادی  ســبب بــروز خســارات گســترده ا
ز این رو برای  ران خواهد شــد ا برای مرغــدا

پیشــگیری از خســارت و تضمین ســلامت، 
مناســب  واکسیناســیون  برنامــه  اجــرای 
قبــت و پایش مســتمر  علیــه بیماری ها، مرا

بیماری ها بســیار ضروری است.
ز مردم اســتان خواســت کــه همکاری  وی ا
لازم را بــا تیم های واکسیناســیون داشــته 

. شند با
ز مهمترین  د: نیوکاســل یکی ا دامه دا کرمی ا
بیماری هایــی اســت کــه در صــورت عدم 
واکسیناســیون در گله های طیــور صنعتی و 
د بیمای با  یا طیــور بومــی منجر بــه رخــدا
نتشــار عامل بیمــاری و تحمیل  تلفات بالا و ا

خســارت در صنعت طیور استان خواهد بود.
این بیمــاری به عنوان یــک بیماری تنفســی 
ظاهر می شود، اما افســردگی، تظاهرات عصبی 
یا اسهال ممکن است شــکل بالینی غالب باشد. 

بیماری نیوکاســل باید سریعاً گزارش شود.

اصفهان گلستان
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در بازدیداز شرکت آهن و فولاد اصفهان تأکید کرد:

شناسایی و تأمین حداکثری نیاز بازار مصرفی
 مشتریان  خُرد استان ها 

رئیس اداره بهداشت و مدیریت بیماری های طیور دامپزشکی استان:
۶۰۰ هزار قطعه طیور بومی

 درگلستان علیه بیماری نیوکاسل واکسینه شدند

مدیرکل بهزیستی استان اعلام کرد؛

پرداخت بیش از 3هزار فقره تسهیلات اشتغالزایی 
به مددجویان کردستان

گیلان، قطب تولید خوراک ماهی در کشور

رشــت مدیرکل شــیلات گیلان از صــادرات بیش از 20 
د. ر تن خوراک آبزیان تولیدی این اســتان خبر دا هزا

ینکه  کــوروش خلیلــی، مدیرکل شــیلات گیــلان با بیــان ا
این اســتان قطب تولیــد خوراک آبزیان در کشــور اســت، 
ر تن خــوراک آبزیان در 4  گفت: ســالانه بیش از 100 هــزا
ر و 300 تن آن به  کارخانه گیلان تولید می شــود کــه 20 هزا

CIS(، ترکیه و عراق صادر می شود. کشــور های )
او همچنین به جایگاه گیلان در صادرات فرآورده های گوشــت 
ماهی اشــاره کرد و افزود: صادرات خوراک آبزیان بیش از 20 

میلیون دلار ارزآوری برای کشــور به همراه داشته است.
ینکــه پودر ماهــی ماده  مدیرکل شــیلات گیــلان با بیــان ا
ولیه مهــم تولید خوراک آبزیان اســت، تصریــح کرد: عمده  ا
پودر ماهی کیلکای تولید شــده در این اســتان برای خوراک 

ماهی قزل آلا و ماهی خاویاری اســتفاده می شود.

 

پاسخگویی به 4 هزار و ۷۵۰
 تماس از سوی واحد امداد 

شرکت گاز ایلام
ز  ایلام-حســن بیگــی مدیرعامــل شــرکت گاز ایلام ا
ر و ۷50 تمــاس تلفنی مشــترکان  پاســخگویی به چهــار هزا
گاز طبیعــی با مرکز امداد و حوادث 194 شــرکت، طی ســه 

د. ماهه نخســت سال جاری خبر دا
محمود کشــاورز مدیرعامل شرکت گاز ایلام با اشــاره به اینکه 
تمامــی تماس ها منجــر به اعــزام عملیاتی گروه هــای امداد و 
حوادث شده اســت، افزود: پاسخگویی ســریع به سوالات و رفع 
نیاز و مشــکلات و امدادرســانی در شــرایط اضطراری از جمله 

اهداف ســامانه امداد و پیام 194 شرکت گاز استان ایلام است.
ینکه ســامانه 194 شــرکت گاز اســتان نقش  وی بــا بیــان ا
رد، اظهار  مهمی در روند خدمت رســانی ســریع و آســان دا
داشت: مشــترکان این شــرکت طی تماس با این ســامانه بر 
اساس ضرورت و نوع ســوال و مشــکل خود در کمترین زمان 

و به بهترین صورت راهنمایی می شــوند.
ز  ینکــه بیشــتر کار امــداد 194 پیشــگیری ا وی با بیــان ا
حوادث ثانویه و کاهــش میزان تلفات اســت، بیان کرد: طی 
ر و ۷50 خدمت از طریق  سه ماهه نخســت امســال چهار هزا
ســامانه امــداد 194 شــرکت گاز اســتان ایلام بــه مناطق 

ئه شده است. را شهری و روســتایی استان ا
ئه  را نــدازی این ســامانه ا ه ا ز را ینکه هــدف ا وی بــا بیــان ا
لکترونیــک و تکریم مشــتریان، کاهش  خدمات به صــورت ا
رفت و آمد های شــهری و مشــکلات زیســت محیطی است، 
گفت: قطــع گاز، نشــت گاز، جمع آوری تجهیزات، بررســی 
حفاری و افت فشــار، حادثه، تســت کنتــور و تغییر ظرفیت و 
ماتی بــوده که باعث  قدا تعویــض کنتور و رگولاتــور از جمله ا

شده گروه های امداد و حوادث اعزام شوند.
ینکه میانگین زمان حضــور گروه های امداد  وی با اشــاره به ا
و حوادث این شــرکت در محل حادثه طی ســه ماهه نخست 
ســال جاری 10 دقیقه بوده اســت، بیان کــرد: مرکز امداد 
مکانیزه بــه صورت شــبانه روز و برخط، آماده پاســخ دهی و 

امدادرسانی به تمامی هم اســتانی های گرامی است.

شهردارکرج تاکید کرد؛
پیمانکاران  بکارگیری  ورت  ضر

حوزه  در  متعهد  و  منصف 
شهری خدمات 

البرز-مظفــری شــهردار کــرج گفــت: موضــوع انتخاب 
پیمانــکاران خدمات شــهری، با توجه بــه ارتباط مســتقیم با 
کارگــران زحمت کــش خدماتی و موضــوع نظافت شــهری از 
اهمیــت بســیار زیــادی برخــوردار اســت. لــذا بکارگیــری 

پیمانکاران منصف و متعهد بایــد مورد توجه جدی قرار گیرد.
نتخاب  مهــرداد کیانی دربــاره جلســه ای که بــا موضــوع ا
پیمانــکاران خدمات شــهری برگزار شــده بــود، گفت: یک 
شــهر برای رســیدن به نقطه ای که مورد پســند و در شــاُن 
نــی نیــاز دارد  وا شــهروندانش باشــد، بــه فاکتورهــای فرا
ز مهم تریــن مســائل و چالش هایــی که شــهر و  مــا یکــی ا ا
ر می دهد موضــوع نظافت  شــهروندانش را تحــت تاثیر قــرا
فزود: شــهر پاکیزه  شــهر و مدیریت پســماند اســت. کیانی ا
ز این رو  و زیبا، مردمی شــاداب و ســلامت خواهد داشــت. ا
نم  در جلســه ای که با دوســتانم در پارلمان محلــی و همکارا
در مجموعــه مدیریت شــهری بــا محوریت خدمات شــهری 
ر  ر گرفت.شهردا داشــتیم، این موضوع بســیار مورد تاکید قرا
نتخــاب پیمانــکاران خدمات  ینکــه بحــث ا کرج بــا بیــان ا
رتباط مســتقیم با کارگــران زحمت کش  شــهری، با توجه به ا
ز اهمیت بســیار زیادی  خدماتی و موضــوع نظافت شــهری ا
نم  ز همکارا ر اســت، اضافه کرد: بــا همین رویکــرد ا برخوردا
نتخــاب پیمانــکاران، تمامــی فاکتورهای  خواســتم بــرای ا
ر دهند.  مورد نیــاز را با دقت رصــد کرده و مورد بررســی قرا
خواســت بنده حضــور پیمانــکاران منصف و متعهدی اســت 
که به حقــوق کارگــران و اجرای شایســته وظایــف محوله، 

نین متعهد باشند. احترام گذاشــته و به قوا
وی خاطرنشــان کرد: ضمن این جلســه به مســئله بسیار مهم 
ء نیــز پرداخته شــد.کیانی تصریح کرد:  ز مبدا تفکیــک زباله ا
ریم که با فرهنگ ســازی و رایج شــدن این روش بین  یقین دا
شــهروندان، هزینه های جمــع آوری، حمل و دفــن زباله به 
نی کاســته خواهد شــد و می تــوان از محل این  وا میــزان فرا
ز پروژه های شــهری را به ســامان  صرفه جویــی، بســیاری ا
ینکه تلاش ما ســاختن  ر کــرج بــا تاکید بــر ا رساند.شــهردا
شــهری پــاک، زیبا و ایمن اســت تا ســاکنان خــوب کرج و 
ز این نقطــه عبــور می کنند با  نــی کــه ا مســافران و رهگذرا
ز امیدواری  برا منظــره ای دلپذیر و خوشــایند روبرو شــوند، ا

این مهم به زودی محقق خواهد شــد.  کرد:

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اهواز-محمدمجدم مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی برق 
نســفورماتور و شــبکه های  یــش ظرفیــت ترا فزا ز ا خوزســتان ا
بــه بــرای راهپیمایی  تامیــن برق در مرز هــای شــلمچه و چذا

د. ربعین حســینی خبر دا ا
ز آغاز مراســم  علی خدری گفت: طرح های برق رســانی تا قبل ا

ربعین حســینی تکمیل و به بهره برداری می رســد. پیاده روی ا
او می گوید: این طرح ها شــامل؛ تقویت ولتاژ، اورهال شــبکه و 
نســفورماتور و شــبکه های تامین  فزایش ظرفیت ترا تجهیزات، ا
به و شــلمچه و همچنین توســعه  برق مواکب مســتقر در مرز چذا

ئران هستند. و تعمیرات روشــنایی معابر مســیر تردد زا
به گفته او مراحل واگذاری انشــعاب و تامین بــرق مواکب و مراکز 

خدمات رسان در 2 مرز استان در این ایام انجام می شود.
ربعین حســینی را  یام ا ر در ا خدری تامین و توزیــع برق پایــدا

رســالت و وظیفه شــرکت توزیع نیروی برق خوزســتان عنوان 
د: در این شــرایط ســخت آب و هوایی همکاران  دامه دا کرد و ا
ئران حســینی بــا آرامــش و خدمات  ما تــلاش می کنند تــا زا

رســانی مطلوب در مرز ها تردد داشته باشند.
مدیرعامــل شــرکت توزیع نیروی بــرق خوزســتان می گوید: با 
فزایش 4.4 درصدی بار شــبکه برق نســبت به پارســال،  وجود ا
نرژی مــورد نیاز بــه دلیل شــوق و اشــتیاق مواکب  ظرفیــت ا
خدمات رســان جهــت گســترده تر کــردن خدمات رســانی به 
فزایش ظرفیت شــبکه برق رســانی و  ئران، نیاز به توســعه و ا زا

رد. دا روشنایی 
این مقام مســئول می گوید: با وجــود نیاز به نصب سیســتم های 
سرمایشــی و دســتگاه های برودتــی، ســردخانه های ســیار و 
نرژی بــرق در مرز ها  ز نظــر تامین ا برج های نــوری، مشــکلی ا
رد و برنامه ریــزی لازم برای پایداری شــبکه برق در  وجود نــدا
ئران توســط خادمان حســینی در شــرکت توزیع برق  مســیر زا

نجام است. خوزستان در حال ا

خوزستان مرز های  در  برق  تامین  شبکه های  و  ترانسفورماتور  ظرفیت  افزایش 
خوزستان

قم

قم-قاســمی میمند مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان قم 
نتقال آب و فاضلاب شــهری و  ز اصلاح و توســعه شــبکه و خطوط ا ا
روســتایی به طول 145 کیلومتــر خبرداد و گفت: شــبکه و خطوط 
نتقال آب روســتایی و شــهری در یک ســال گذشــته ۸0 کیلومتر  ا

است. یافته  توسعه 
نجــام مطالعات جامع آب شــهر قم و شــروع  ز ا حســن بختیــاری ا
پروژه های ســاخت مخازن آب شــهری در سال گذشــته خبر داد و 
نتقال به طــول ۷9.9 کیلومتر  گفت: توســعه شــبکه آب و خطوط ا
نتقال  در بخش شــهری و روســتایی، اصلاح شــبکه آب و خطــوط ا
به طول 3۷.2 کیلومتر در بخش شــهری و روســتایی، بهســازی ۸ 
مخزن آب شهری و روســتایی و بهســازی 4 حلقه چاه آب شرب در 
قدامات یک  ز ا بخش شــهری و 3 حلقــه چاه در بخش هــای تابعــه ا

سال گذشــته آبفای استان قم است.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان قم با اشــاره بــه تامین 6 
نتقال  تیلن به قطــر 1600 میلیمتر بــرای خط ا کیلومتــر لولــه پلی ا
ز  ز لوله گذاری و اصلاح شــبکه فاضلاب بــه طول بیش ا فاضــلاب، ا
ر متر بــه روش مکانیزه لوله شــکافی خبــر داد و گفت: اصلاح  9 هزا
ز دیگر  و توســعه شــبکه فاضلاب به طول بیش از 30 کیلومتــر نیز ا

قدامات شــاخص صورت گرفته در یک سال گذشته است. ا
ز اجرای  مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب اســتان قم همچنیــن ا
600 متر شــبکه فاضلاب سرویس های بهداشــتی صحن شرقی حرم 
مطهر، مشــارکت در طراحــی و اجرای تاسیســات پمپــاژ و تصفیه 
خانه هــای آب اضطــراری چهارمحــال و بختیاری، امضــای تفاهم 
ندازی  ه ا نامــه فروش فاضــلاب خام بــه شــهرداری دســتجرد، را
تــی و اتصال به شــبکه در ســال  نیــروگاه بــرق آبــی 450 کیلووا

د. گذشته خبر دا

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان :
شبکه آب استان قم به طول ۸۰ کیلومتر توسعه یافته است
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 لبه ضدرکودی »کنترل نقدینگی« 
جایگزینی تولید به جای دولت در استفاده از 

تامین مالی بانکی
 کنار کشیدن تدریجی دولت در بهره مندی از جریان تامین مالی بانکی 
و باز کردن فضا برای بهره مندی بیشــتر تولید و بخش غیردولتی از این 
منابع، کلیت اقدامی اســت که باید ســازمان برنامه و بودجه و وزارت 
اقتصاد برای کم کردن آثــار رکودی »کاهش رشــد نقدینگی« انجام 

دهند.
 انتشار جدیدترین آمارهای تورم و رشــد نقدینگی در هفته های اخیر، 

امیدها برای کاهش چشمگیر تورم در سال جاری را زنده کرد.
ابتدا بانک مرکزی اعلام کرد نرخ رشــد ۱۲ ماهــه نقدینگی در پایان 
خرداد ماه امســال به ۲۹ درصــد کاهش یافته که بــه هدفگذاری ۲۵ 
درصدی تا پایان سال بسیار نزدیک است و عملا دستیابی سیاستگذار 

پولی به این هدف را کاملا در دسترس نشان می دهد.
پس از آن مرکز آمار گزارش تورم تیر ماه را منتشــر کرد که بر اساس آن 
تورم ماهانه به کمتر از ۲ درصد، تورم نقطه به نقطه به کانال ۳۰ درصدی 

سقوط کرده و تورم سالانه هم کاهش یافته است.
شــاخص های فوق همگی نشــان می دهند چشــم انداز تورم در سال 
جاری مثبت خواهد بود. با این حال اکنون با مشــخص شدن اثربخشی 
سیاست های بانک مرکزی در کاهش چشمگیر رشد نقدینگی، دغدغه 

جدیدی در مدیریت نقدینگی مطرح شده است.
برخی کارشناسان با تمجید از سیاست کنترل نقدینگی، کاهش بیشتر 
نرخ رشد نقدینگی را باعث به خطر افتادن تامین مالی تولید و کند شدن 

چرخ های رشد اقتصاد می خوانند.
اقتصاددانان بر این باروند که در شــرایطی که نرخ رشــد نقدینگی به 
میزان چشمگیری کاهش یافته، باید مصارف نقدینگی هم کنترل شود 
به گونه ای که ســهم تولید و بخش خصوصی از تسهیلات و تامین مالی 

کاهش نیابد و بدین ترتیب رشد اقتصاد کشور به مخاطره نیفتد.
هنوز بحث ها درباره لزوم کنترل مصــارف نقدینگی و حمایت از تامین 
مالی تولید در ادامه اجرای سیاســت کنترل رشــد نقدینگی گسترده 
نشــده بود که اخیرا رئیس کل بانــک مرکزی در جلســه دوره ای هم 
اندیشــی با اقتصادانان به همین موضوع اشــاره کرد و از اقدامات انجام 

شده و الزامات در این موضوع سخن گفت.
رئیس کل بانک مرکزی پس از اشــاره به کاهش تورم نقطه به نقطه به 
کانال ۳۰ درصد در تیر ماه و بهبود ثبات در بازارها طی ماه های اخیر، به 
هدفگذاری بانک مرکزی برای کنترل رشد نقدینگی اشاره کرد و گفت: 
برای نقدینگی نیز برنامه ریزی نرخ رشــد ۲۵ درصد برای امسال شده 
است. البته باید یادآور شــد کاهش یکباره نقدینگی کاری سخت است 
زیرا اقتصاد ایران بانک محور اســت و بخش اعظم تامین مالی توســط 

بانک ها انجام می گیرد.

فرزین تاکید کرد: در چند ماهه اخیر رشــد نقدینگــی به نحو موثری 
کنترل شده است، اگر نرخ رشد نقدینگی را با توجه به شرایط اقتصادی 

کنترل کنیم، ثبات استمرار می یابد.
وی در خصوص مشکل ایجاد شــده برای انتشار اوراق گام در بورس نیز 
گفت: در سال جاری حجم اوراق گام در حدود ۱۵۰ هزار میلیارد تومان 
در فاز اول پیش بینی شده بود اما به دلیل اینکه در بورس برای این ابزار 
سقف تعیین شد و مشکلاتی را به همراه داشت با همکاری و تعامل بانک 
مرکزی و بورس، سقف صدور اوراق برای بانک ها به میزان قابل توجهی 

افزایش یافته و در این زمینه مشکل رفع شده است.

لزوم تقویت تامین مالی از مسیر بازار سرمایه 
و سرمایه گذاری خارجی

رئیس کل بانک مرکزی در پاســخ به ســوالی در زمینــه تامین مالی 
بنگاه های اقتصادی توسط بانک ها، گفت: به دلیل نیاز نقدینه خواهی از 
جانب دولت و بنگاه های اقتصادی، تامین مالی به شبکه بانکی تحمیل 
می شــود در حالی که انتظار این اســت که نظام تامیــن مالی از طرق 

مختلف دیده شود. 
فشــار آوردن به نظام بانکی در این زمینه به خصوص با وجود بانک های 
ناتراز و بانک هایی که دارای کفایت ســرمایه پایینی هستند، نتیجه ای 

جز خلق پول در پی نخواهد داشت.
فرزین ادامه داد: بر اســاس گزارش ها در چند ســال اخیر دائماً ســهم 
تامین مالی توســط بانک ها افزایــش پیدا می کند. این عدد در ســال 
۱۴۰۰، به ۸۰.۶ درصد رســیده بود اما در مقابل ســهم بورس دائماً در 
زمینه تامین مالی در حال کاهش است ضمن آنکه سهم سرمایه گذاری 

خارجی نیز روند نزولی دارد.
وی اظهار داشــت: در ســال ۱۴۰۱ ســهم تامین مالی خارجی و بازار 
ســرمایه از کل تامین مالی اقتصاد به ترتیب معادل ۰.۴ و ۱۱.۸ درصد 
بوده اســت. این در حالی است که سهم بازار ســرمایه از تامین مالی در 
سالهای پیش از این در ســطحی بالاتر از ۱۸ درصد قرار داشته و انتظار 

این است این سهم در این دو حوزه افزایش یابد.

نگاه سیاستگذار پولی به تامین مالی تولید همزمان
 با کنترل نقدینگی

اظهارات رئیس کل بانک مرکزی نشــان می دهد سیاســتگذار پولی 
همزمان با اعمال کنترل های شــدید بر رشد نقدینگی و با وجود توفیق 
چشــمگیر در کاهش رشــد نقدینگی به ۲۹ درصد در پایــان خرداد 
امســال، دغدغه تامین مالی تولید و حداقل کردن آثار سیاســت های 

ضدتورمی بر رشد اقتصادی را دارد.
 این موضوع نشان می دهد بانک مرکزی همزمان با هدفگذاری کاهش 
تورمی، دغدغه تامین مالی تولید ئو بخش غیردولتی اقتصاد را دارد و بر 
همین اســاس بر لزوم توسعه مســیرهای غیربانکی تامین مالی تاکید 
می کند. بر همین اســاس به نظر می رســد ســازمان برنامه و بودجه و 
وزارت اقتصاد، دو بازیگر اصلی برای کمک به بانک مرکزی برای اجرای 

کم هزینه سیاست های ضدتورمی هستند.
بر اساس این گزارش، خروج تدریجی دولت از جریان تامین مالی بانکی 
و باز کردن فضا برای تولید و بخش غیردولتی، کلیت اقدامی اســت که 
لازم است ســازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد برای کم کردن آثار 

رکودی کاهش رشد نقدینگی انجام دهند.
کاهش هزینه های غیرضروری بودجه و در نتیجه کاهش نیاز به انتشار 
اوراق بدهی دولتی و همچنین توسعه تامین مالی از طریق بازار سرمایه 
و احیای درآمدهای مالیاتی بدون فشــار بر تولید و اقشــار کم درآمد از 
سوی وزارت اقتصاد، مهمترین اقداماتی است که این دو نهاد می توانند 

برای این موضوع انجام دهند.
 با توجه به نامگذاری ســال جاری به عنوان »مهار تورم و رشد تولید«، 
سازمان برنامه و بودجه و وزارت امور اقتصادی و دارایی، نقش مهمی در 

حمایت از تولید و مهار تورم دارند.

معاون وزیر نیرو:
وژن در حال تدوین است سند ملی هیدر

 معاون وزیر نیرو گفت: کار تدوین ســند ملی هیدروژن توسط سازمان 
انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران )ساتبا( در حال انجام است 

و پس از آماده شدن برای تصویب به دولت ارسال می شود.
»محمود کمانــی« افزود: موضوع هیدروژن و اســتفاده از آن در جهان 
کاربردهای مختلفی داشته و به سرعت در حال افزایش است و به نوعی 

می تواند جایگزین سوخت های فسیلی شود.
رئیس ســاتبا ادامه داد: یک نوع هیدروژن به نام هیدروژن ســبز وجود 
دارد کــه از انرژی های تجدیدپذیر تولید می شــود؛ یعنی نیروگاه های 
بادی، خورشــیدی و ســایر نیروگاه هــای تجدیدپذیر بــرق را تولید 

می کنند و از طریق الکترولیز، هیدروژن تولید می شود.
وی خاطرنشــان کرد: هیدروژن می تواند ســوخت پاکی باشد که برای 
توربین های هیدروژنــی کاربــرد دارد و آن ضعفی کــه گاهی اوقات 
سیستم های فتوولتائیک دارند و در شب نمی توانند برق را تأمین کنند، 
از طریق هیدروژنی کــه تولید و ذخیره می شــود می توانند برق تولید 
کنند.کمانی با اشــاره به کاربرد هیدروژن در تولید خوراک پتروشیمی 
و صنایع فولادســازی، ادامه داد: اکنون از گاز طبیعی هیدروژن تولید 
می شــود، اما این امکان وجود دارد که از هیــدروژن حاصل از فعالیت 

نیروگاه های تجدیدپذیر استفاده کرد.
معــاون وزیــر نیــرو خاطرنشــان کرد: محدودیت هــای موجود در 
سوخت های فسیلی، جهان را به سمت استفاده و جایگزینی هیدروژن 
با این ســوخت ها می برد.کمانی افزود: اکنون ۲۰ کشور جهان درباره 
هیدروژن سند ملی تدوین کرده اند، زیرا اســتفاده از آن بسیار اهمیت 
یافته است.وی گفت: برای آنکه در کشور بتوانیم از کاربردهای مختلف 

هیدروژن استفاده کنیم، نیاز است سند ملی آن را تدوین کنیم.
معاون وزیر نیرو بیان داشــت: ســاتبا به عنوان دبیرخانه این کار فعال 
شده است، زیرا پیش از این یک سند پیل ســوختی هیدروژن داشتیم 
که دبیرخانه آن در ســاتبا بود و از آن برای تدوین سند ملی هیدروژن 
استفاده می شود.کمانی، از فعال شــدن کارگروه های مربوط در ساتبا 
خبر داد و گفت: این کارگروه ها تشــکیل جلســه داده انــد و نفراتی از 

مجموعه های مختلفی که مرتبط هستند دعوت شده اند.
وی ادامه داد: اکنون در حال تدوین این سند هستیم.

یک سوم مشترکان خانگی برق پاداش 
صرفه جویی دریافت کردند

مدیرکل دفتر مدیریت امور مشــتریان توانیر با بیــان اینکه ۳۵ درصد 
از مشترکان برق نســبت به میزان مصرف دوره گذشته خود، مشمول 
دریافت پاداش صرفه جویی شــده اند، گفت: قرار دادن درجه کولرهای 
آبی روی دور کند، میزان مصــرف کولر را تا ۵۰ درصد کاهش می دهد و 
در کولرهای گازی بین ۲۲ تا ۲۵ درجه به ازای هر یک درجه از ۱۵ تا ۲۰ 

درصد مصرف انرژی کولرها کاهش می یابد.
 عبدالامیر یاقوتــی گفت: از ابتــدای اجرای طرح سراســری پاداش 
صرفه جویی )یکــم خــرداد( تاکنــون ۲۵ میلیون قبض بــرق برای 
مشــترکان صادر شده اســت که ۳۵ درصد این مشــترکان نسبت به 
میزان مصرف دوره گذشته خود، مشمول دریافت پاداش صرفه جویی 
شــده اند، به بیان دیگر از هر ســه مشــترک، یک مشــترک پاداش 

صرفه جویی دریافت کرده است.

وی با بیان اینکه اثرات اجرای این طــرح هنوز در یک ماه قبوض صادره 
برق خود را نشــان داده اســت، بیان کرد: بنابراین همچنان زمان برای 
مشــارکت مشــترکان خانگی در این طرح و بهره مندی از مزایای آن 
باقی اســت؛ به عبارت دیگر این فرصت وجود دارد که همه مشــترکان 
برق خانگی تــا پایان اجرای طرح پاداش صرفه جویــی، حداقل یک بار 
مشمول پاداش شــوند و اثرات مثبت آن را در قبوض برق خود مشاهده 

کنند.
مدیرکل مدیریت انرژی و امور مشتریان شــرکت توانیر ضمن تشریح 
برخــی راهکارها برای کاهــش میزان بــرق مصرفی خانــوار، اضافه 
کرد: خاموش کــردن لامپ های اضافی، خاموش کــردن تلویزیون در 
زمان هایی که نیازی به استفاده از آن نیست، قرار دادن درجه کولرهای 
آبی روی دور کند و غیره از جمله راهکارهای ســاده اما موثر در کاهش 

میزان مصرف برق مشترکان به شمار می رود.
یاقوتی اضافه کرد: قرار دادن درجه کولرهای آبی روی دور کند، میزان 
مصرف کولر را تا ۵۰ درصد کاهش می دهــد و در کولرهای گازی بین 
۲۲ تا ۲۵ درجه به ازای هر یک درجــه از ۱۵ تا ۲۰ درصد مصرف انرژی 

کولرها کاهش می یابد.
با بر اعلام وزارت نیرو،  وی تاکید کرد: تعیین تعرفه و اجرای طرح پاداش 
صرفه جویی و محاســبه غیریارانه ای برق به صــورت پلکانی، تماما در 
جهت مصرف بهینه برق توســط مشــترکان درنظر گرفته شده است؛ 
پیشبرد این موضوعات به این معنا نیســت که مشترکان، برق مصرف 

نکنند بلکه در تلاش هستیم افراد به میزان نیاز انرژی مصرف کنند.
مدیرکل دفتر مدیریت انرژی و امور مشــتریان شرکت توانیر با اشاره به 
تعیین الگوی مصرف برق بر اســاس اقلیم هر منطقه، ادامه داد: کشور 
در ماه های گرم سال )خرداد تا شــهریور( به پنج اقلیم تقسیم می شود 
که یک اقلیم عادی اســت و مابقی تحت عنوان مناطق گرم یک تا چهار 

تقسیم بندی می شوند.
وی در این زمینه تصریــح کرد:  مناطق عادی را عموما مرکز و شــمال 
کشــور مانند تهران، اصفهان، شــیراز، مشــهد، تبریز، کردســتان و 
کرمانشــاه تشــکیل می دهد که ۲۲ میلیون از ۳۲ مشــترک در این 
مناطق وجود دارند؛ در منطقه گرم یک که حوزه جنوب کشور از قبیل 
خوزستان، بوشهر، هرمزگان، بخشــی از سیستان و بلوچستان، بخشی 
از کرمان جنوب و بخشــی از فارس جنوب را شامل می شود، ۴ میلیون 
مشترک وجود دارد؛ منطقه گرم دوم در سراســر کشور پراکنده است 
که ۱۶۰ هزار مشــترک را در خود جای داده اســت، در منطقه گرم سه 
که منطقه کویری مرکز کشــور را از جمله قم، بخشــی از کاشان و یزد 
شامل می شــود، یک میلیون مشــترک برق وجود دارد و اما در منطقه 
گرم چهار که حوزه مرطوب و نیمه معتدل را به خود اختصاص می دهد 
و نیمه شمالی کشور را اعم از گلستان، مازندران، گیلان و غیره را شامل 

می شود پنج میلیون مشترک برق وجود دارد.
یاقوتی یادآور شــد: ۴۰ درصد انرژی در نواحی عــادی، ۴۰ درصد در 
مناطق گرمسیر یک و ۲۰ درصد در سایر مناطق کشور به ویژه مناطق 
گرمسیر چهار مصرف می شود؛ بر این اساس بیشترین سهم انرژی برق 
کشور در مناطق عادی و گرمسیر یک بوده که معادل ۸۰ درصد انرژی 

مصرفی کل کشور است.
وی با بیان اینکه در کل کشور ۸۰ درصد مشترکان زیر الگو برق مصرف 
می کنند؛ در تشــریح الگوی مصرف، اظهار کرد: ۱۰ درصد مشترکان 
بین الگو تا ۱.۵ برابر الگو، ۶ درصد بیــن ۱.۵ تا ۲ برابر الگو و چهار درصد 

مشترکان بیش از دو برابر الگو هستند.
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 حذف نرخ گذاری های کاذب

مرکز مبادله ارز چگونه به ثبات بازار ارز کمک کرد؟

خریدار  ســخنگوی مرکز مبادلــه ارز و طلای 
ایــران گفت: بــازار غیررســمی ارز در ایران یک 
بازار کم عمق و کوچک اســت و تقاضاهایی که در 
این بازار شــکل می گیرد، باعث تلاطم می شود؛ 
هرچه سیاســتگذار بتواند تقاضاهای رسمی را از 
بازارهای غیررسمی به مرکز مبادله منتقل کند، 

نرخ گذاری کاذب شکل نمی گیرد.
»اصغر بالســینی« درباره عملکرد مرکز مبادله 
ارز و طلا، توضیح داد: بــازار ارز در ماه های اخیر 
با سیاســت های موثر و کارآمــد بانک مرکزی 
روند باثبــات پیش بینی پذیر و کاهشــی را در 
پیش گرفته که این موضوع ناشــی از مجموعه 
اقدامات مهمی اســت که بانــک مرکزی انجام 

داده است.
وی بیان کرد: هدفگذاری کنترل نوســانات بازار 
ارز، مداخله موثر بانک مرکزی در بازار و استفاده 
از نهادســازی ها و ابزارهای جدید برای مدیریت 
بازار از جمله مهم ترین اقدامات در دوره ریاســت 
محمدرضا فرزین در بانک مرکزی اســت که آثار 

آن را در ثبات قیمت ارز شاهد هستیم.
ســخنگوی مرکــز مبادلــه ارز گفــت: یکی از 
نهادسازی هایی که پس از ســر کار آمدن فرزین 
انجام شد تشکیل مرکز مبادله ارز و طلای ایران به 
عنوان نهادی که چند هــدف را پیگیری می کند، 

بود.
بالســینی ادامه داد: در مدتی که مرکز مبادله در 
بازار ارز حضور داشته نقش موثری برای رسیدن 

به آنچه بانک مرکــزی به عنوان اهــداف تعیین 
کرده ایفا کرده است.

وی با بیــان اینکــه مرکــز مبادله نقــش قابل 
ملاحظه ای در کارایی بازار ارز داشته است، افزود: 
کارایی بازار ارز یعنی اینکه بازاری نقد شــونده ای 
شده، عدم تقارن اطلاعاتی کاهش یافته و هزینه 
معاملاتی هم کمتر شده و این بازار به کارایی بازار 

ارز کمک کرده است.
ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران تصریح 
کرد: در این مرکــز، نرخ گــذاری روزانه ارزهای 
کلیدی انجــام و اعلام می شــود و در عمل بخش 
مهمی از نرخ گــذاری که قبلًا در خــارج از مرزها 
یــا در کانال های غیررســمی انجام می شــد به 
نرخ گذاری مرکز مبادله واگذار شــده و نرخ های 

اسکناس و حوالجات ارزی انجام می شود.

اثرگذاری بازارهای غیررسمی کاهش
 یافته است

بالســینی گفت: نرخ هایی که در مرکــز مبادله 
ارز و طلای ایران اعلام می شــود بــه عنوان نرخ 
کلیدی در بازار ارز شناخته شــده و کمک کرده 
تا نرخ گذاری به بازار رســمی که ساختار و شکل 

دقیقی دارد، منتقل شود.
وی تاکید کرد: در مــدت فعالیت مرکز مبادله ارز 
و طلای ایــران اثرگذاری بازارهای غیررســمی 
کاهش یافته اســت؛ زیرا قبلًا این طــور بوده که 
برخــی از نیازهای ضروری مردم بــه دلیل اینکه 

محل پاسخگویی مشــخصی نداشته به بازارهای 
غیررسمی منتقل می شــد و تقاضای غیررسمی 
شــکل می گرفتــه و قیمت گــذاری در بــازار 

غیررسمی و با نرخ های بالا انجام می شد.
سخنگوی مرکز مبادله ارز تاکید کرد: هم اکنون 
مرکز مبادله با ســرفصل های ۶۳ گانــه ارزهای 
خدماتی بخش قابل توجهی از نیازهای ضروری را 
پاسخ می دهد و چون این پاسخ از طریق عرضه ارز 
اســت، در عمل نیاز به مراجعه به بازار غیررسمی 
نیســت و بخش مهمی از تقاضای غیررسمی در 

بازارهای غیررسمی کاهش یافته است.

ایجاد ابزارهای ارزی برای پاسخگویی
 به نیازهای بازار

بالســینی با بیــان اینکه بــازار غیررســمی در 
ایران یک بــازار کم عمق و کوچک اســت، گفت: 
تقاضاهایی کــه در این بــازار شــکل می گیرد 
باعث تلاطم می شــود، هرچه سیاستگذار بتواند 
تقاضاهای رســمی را از بازارهای غیررســمی به 
بازارهای رســمی مرکز مبادله منتقل کند، نرخ 

گذاری کاذب در بازارها شکل نمی گیرد.
وی اظهار داشــت: مرکز مبادله به عنوان یک ابزار 
کلیدی و مهم بانک مرکــزی در مدیریت بازار ارز 
است که در ماه های گذشــته شکل گرفته و نقش 
کلیدی در بازار ایفا کرده است و در ماه های آتی با 
ابزارهای متنوعی همچون تامین مالی و ابزارهای 

ارزی به دنبال پاسخ به نیازهای بازار است.

گاز

 شــرکت ملی گاز ایــران تعرفه  
گازبهای مصوب امســال را طبق 
قانــون بودجه کل کشــور اعلام 
و ابــلاغ کرد.به گزارش شــرکت 
ملــی گاز ایــران، تعرفه هــای 
مصوبه ۲۱ خرداد ماه امســال به 
منظور اجرای جــزء )۱( بند )ز( 
تبصــره )۱۵( و بنــد )ل( تبصره 
)۱۵( قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ 
ابلاغ شــده اســت. این تعرفه ها 
به صورت پلکانــی و در قالب ۱۲ 
پله تدوین و ابلاغ شده و تعرفه هر 
پله به مصارف مازاد بر پله پیشین 
اعمال خواهد شــد.تعرفه بخش 
خانگی ۲۱ خرداد ماه امسال ابلاغ 
شده و صورتحساب مشترکان از 
ابتدای امسال بر اســاس تعرفه 

جدید محاسبه می شود.
تعرفه هر پله در دوره ســرد سال 
دقیقاً مشــابه تعرفه های ابلاغی 
سال ۱۴۰۱ اســت و صرفاً الگوی 
مصرف براساس آخرین اطلاعات 
مصــرف و شــرایط آب و هوایی 
کشــور و با هدف کاهش هزینه 

خانوارها تغییر یافته است.
الگوی مصرف متناسب با مناطق 
جغرافیایی و اقلیــم آب و هوایی 

شهرهای کشور تعیین 
شده است و مشترکان 
در شــهرهای مختلف 
طبــق وضعیــت آب و 
هوایی محــل مصرف 
از الگوهــای متفاوتی 

برخوردار هستند.
از ســویی به منظــور اعمال دقت 
نظر و بررسی شــرایط آب و هوایی 
مناطق مختلف کشور، اقلیم های 
آب و هوایی از ســوی پژوهشکده 
هواشناســی کشــور تعیین و به 
شــرکت ملــی گاز ایــران اعلام 
می شــود.در تعرفه هــای ابلاغی 
مانند ســال های گذشــته تعرفه 
مشــترکان کم مصرف )ســه پله 
ابتدایی( هیچ تغییری نکرده است 
و صرفاً تعرفه مشترکان پر مصرف 
مانند سال ۱۴۰۱ در هر پله تعیین 
شــده اســت همچنین به منظور 
تشویق مشترکان به صرفه جویی و 
استفاده از راهکارهای بهینه سازی 
مصــرف گاز طبیعــی، تعرفه پله 
های ۱۱ و ۱۲ )مشــترکان بسیار 
پر مصــرف(، به ترتیــب ۵۰ و ۶۰ 
هزار ریــال اســت.در دوره گرم 
ســال به دلیــل حــذف مصارف 

گرمایشــی، تعرفه همه 
اقلیم هــای آب و هوایی 
مشــابه است.همچنین 
به منظور مســاعدت با 
مشــترکانی کــه برای 
چیلــر  از  ســرمایش 
می کننــد  اســتفاده 
تعرفه پله های ۱۱ و ۱۲ دوره گرم 
سال به نسبت سال ۱۴۰۱ کاهش 
یافته است.بر اساس این گزارش، 
کسانی که در دوره گرم سال از گاز 
طبیعی برای مصارف سرمایشــی 
اســتفاده می کنند، ضروری است 
از تجهیزات بهینه ســازی شده و 
با بازده انرژی بالا اســتفاده گنند 
تا هزینه های مربوطــه را کاهش 
دهند.گازبهای افراد زیر پوشش 
ســازمان های حمایتی در دوره 
سرد و گرم سال تا سقف مصارف 
پله ۳ آنهــا رایگان اســت و تنها 
گازبهای مصارف مازاد بر پله ۳ را 
پرداخت خواهند کرد. همچنین 
بــرای تشــویق  مشــوق هایی 
مشترکان به صرفه جویی در بازه 
۱۶ آذر تا ۱۵ اســفند ماه در نظر 

گرفته شده است.
بر این اســاس، در صــورت کاهش 

حداقــل ۱۰ درصــدی مصــارف 
خانگــی به نســبت دوره مشــابه 
ســال ۱۴۰۱، بــه ازای هــر متر 
معــادل  مبلغــی  صرفه جویــی 
۵ برابر هزینــه فــرآورش، انتقال 
و توزیــع بــه مشــترک پرداخت 
خواهد شــد. این مبلغ تا سقف ۳۵ 
درصد صرفه جویــی قابل پرداخت 
خواهــد بود.از ســوی دیگــر، در 
صــورت صرفه جویی بیــش از ۱۰ 
دانشــگاه ها،  مــدارس،  درصدی 
و  ورزشــی  اماکــن  خیریه هــا، 
مذهبــی، مجتمع هــای تجاری و 
اماکن گردشــگری، بــه ازای هر 
یک واحــد درصــد صرفه جویی، 
مشمول تخفیف هزینه گازبها دوره 
صورتحســاب تــا ۱۰ واحد درصد 
خواهند شــد. این تخفیــف گازبها 
تا ســقف ۴۰ درصد قابل اعمال در 
صورتحســاب دوره است.بر اساس 
ابلاغیه شــورای عالی امنیت ملی، 
گازبهای مشــترکانی کــه در بازه 
زمانــی ۱۵ دی ماه تــا ۱۵ بهمن 
ماه حداکثــر ۷۰ درصــد مصرف 
پله ســوم اقلیم مربوطه را داشــته 
باشند به صورت ۱۰۰ درصد رایگان 

محاسبه خواهد شد.

از سوی شرکت ملی گاز ایران؛تعرفه های مصوب گازبها برای سال ۱۴۰۲ اعلام شد
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